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„Одбрана“ је члан
Европског удружења 
војних новинара

Снимио
Игор САЛИНГЕР
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Успех уче ни ка 
Вој не гим на зи је

БУДУ ЋИ ОФИ ЦИР
ПЛЕ СНОГ КОРА КА

14

Тешки митра ље зи 
на хели коп те ру

МОДИ ФИ КО ВА НА
ОСМИ ЦА

26

При мо пре да ја хели коп те ра
Ми-17 на аеро дро му 

„Нико ла Тесла”

ЈАЧА ЊЕ 
ТРАН СПОРТ НЕ

АВИ ЈА ЦИ ЈЕ

8

Чета вазду шног осма тра ња,
јавља ња и наво ђе ња из Ниша

НЕБО 
У ТРИ ДИМЕН ЗИ ЈЕ

БРОЈ 259

Сто година 
ВЗ „Мома Станојловић”

Нови 
хеликоптери 
за Војску Србије
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Реч уредника

О
вог Видовдана највећe телевизијске станице поново су приказале
„Бој на Косову”. Блогбастер у покушају из 1989. године још није
пао у заборав.
Чињеница да је Здравко Шотра поменуто филмско остварење

снимао тек тридесетак дана, говори о томе колико се наручиоцу жури-
ло. То што је чувени редитељ касније снимио још много филмова и
серија, иде у прилог и закључку да наручилац није био незадовољан.
Истина, део турске војске у филму јуришао је у „фармеркама”, неки су
носили ручне сатове, трактор је орао њиву на Газиместану, а „Кока-
колин” камион развозио је робу не марећи за чињеницу да је 14. век.
Да се тако шта поткрало Вељку Булајићу у „Бици на Неретви”, тешко
да би му каријера потрајала.

Наручиоци филмова из ранијих епоха неговали су систематичнији
приступ, најзад, били су далеко издашнији према кинематографији.
Нарочито оној која им је била идеолошки блиска. Да су Шотри, којим
случајем, на располагање стављени исти ресурси као и Булајићу оно-
мад, кнеза Лазара вероватно би играо Кирк Даглас. Овако, са 250 рад-
ника пољопривредног комбината који су му „додељени” као статисти и
прилично танким буџетом, Шотра је урадио добар посао.

Није за шалу истина да је филм који се бави угаоним каменом срп-
ске историје снимљен на брзину, такорећи преко колена. Међутим,
није ни за чуђење. Сведоци смо да су се и важније одлуке доносиле и
спроводиле преко ноћи. Не тако далека прошлост наше војске нуди
неке сликовите примере таквог поступања.

Ако се, дакле, занемари чињеница да је филм „Бој на Косову” дале-
ко од савршенства, многе реченице из пера сценаристе Љубомира
Симовића остаће заувек упамћене као порука и поука. 

Нек немамо ништа до једно зрно соли, ал’ нек све буде њиме
осољено. И кад нам све однесу воде и ватре, то једно зрно нека нам
буде све! – изговорио је бард Милош Жутић молитву у лику Светог
кнеза Лазара. Још једном током сцене митске кнежеве вечере уочи
Косовске битке, Жутић се вратио истој метафори – Питам се како да
опстанемо ако немамо неко зрно? Не знам чега. Које се ни у реци, ни
у мору, које се ни у крви, ни у отрову неће растворити и промени-
ти. Које ће и у рају остати оно што је било у паклу. И маслине и
лоза и пшеница, све би нам никло из тога зрна да га имамо...

Да ли смо од 1389. до данас у потрази за тим зрном? Постоји ли у
колективној свести Срба и једна јасна идеја, истина или вредност коју
никада нико није, нити ће довести у питање? Не, није случајно што је
усред сукоба двојице себи најближих витезова, Обилића и Бранкови-
ћа, ноћ уочи одсудне битке, Лазар завапио управо за тим зрном у коме
је записан национални ДНК. Да ли су српски кнез и витезови ка Косову
пољу пали да би се то зрно коначно створило?

Можда је поетска и архетипска величина Видовдана превазишла
објективне мане једног кинематографског остварења, па нам и данас,
готово три деценије после, Обилићеве речи из уста Жарка Лаушевића
прожимају тело језом и патриотским узбуђењем. 

Да ли је то довољан разлог да се размисли о римејку филма о вели-
кој бици чија симболика траје вековима и која, без обзира на историј-
ске полемике, за Србе, а посебно за српску војску, има заветни карак-
тер? Видовдан то заслужује. ƒ

Александар ПЕТРОВИЋ

10 Пуков ник мр Деспот Јан ко вић, 
дирек тор ВЗ „Мома Ста ној ло вић”

ИНВЕ СТИ ЦИ ЈЕ 
И СМЕ НА ГЕНЕ РА ЦИ ЈА

18 Пред уче шће при пад ни ка Вој ске Срби је 
на Међу на род ним армиј ским игра ма

ПРИ ПРЕ МЕ 
СРП СКИХ ПОН ТО НИ РАЦA

20 Инже њер Алек сан дар Мла де но вић, 
први човек раз во ја „Заста ва оруж ја”

НЕМА ВИШЕ РЕВО ЛУ ЦИ ЈА

28 При ват ни сек тор 
у одбрам бе ној инду стри ји

БОР БА 
ЗА ЖИВОТ НИ ПРО СТОР

32 Како се осло бо ди ти напе то сти 

РАЗ ГРАД ЊА СТРЕ СА 
И СТРА ХА

42 Лон дон рекао „збо гом” Бри се лу

ЗЕМЉО ТРЕС 
ЗВА НИ БРЕГ ЗИТ

48 Изло жба скулп ту ра Зора на Сими ћа 
и Зора на Мале ша

МОДЕР НИ 
ТРА ДИ ЦИ О НА ЛИ ЗАМ

50 Наста нак и дело ва ње 
СА и СС одре да (4)

СС И ГЕСТА ПО

54 Утвр ђе ни ужич ки град

НА ПУТУ ОСВА ЈА ЧА

58 Шести eвропски куп у раф тин гу 

СВЕ ЋУДИ НИША ВЕ

Видовдан



Министар одбране Зоран Ђорђе-
вић и министарка одбране Босне

и Херцеговине Марина Пендеш раз-
говарали су 15. јуна о политичко-без-
бедносној ситуацији у региону и
модалитетима унапређења сарадње у
области одбране две земље.

Министар Ђорђевић оценио је
да је сарадња у области одбране
добра и да представља круну добрих
политичких и економских односа две
земље. Он је истакао да Република
Србија настоји да континуирано уна-
пређује и квалитативно развија
односе у области одбране са свим
државама, посебно са земљама
региона, као и међународним орга-

низацијама, у складу са усвојеним
принципом војне неутралности.
Ђорђевић је рекао да ће Министар-
ство одбране Републике Србије
наставити са активним учешћем у
раду регионалних безбедносних
иницијатива и организација које
делују на простору Југоисточне
Европе.

Анализирајући политичко-без-
бедносну ситуацију у региону, Ђорђе-
вић и Пендеш сагласили су се да
савремени безбедносни изазови,
укључујући и миграторну кризу, наме-
ћу потребу заједничког деловања и
јединствен одговор целокупне међу-
народне заједнице. ƒ
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Убеоградском хотелу „Радисон блу”, 15. јуна, завршена је конференција про-
јекта „Јачање регионалне сарадње у области увођења родне перспективе у

реформу сектора безбедности на западном Балкану”, у коме, под окриљем
UNDP/SEE SAC, осим Србије, учествују представници оружаних снага Босне и
Херцеговине, Црне Горе и Македоније.

Говорећи на отварању скупа, коме су, осим земаља учесница пројекта
и организатора, присуствовали и представници НАТО-а, Савета за регио-
налну сарадњу, дипломатског кора и држава донатора, министар одбране
Зоран Ђорђевић истакао је да је пројекат јединствен и изузетно успешан
пример регионалне сарадње, у оквиру кога су земље партнери, учествујући
у заједничким активностима и размењујући знања и искуства из области
родне равноправности, унапредили и добросуседске и пријатељске односе,
што је посебна вредност.

Министар одбране подсетио је и да је у нашој земљи недавно завршен про-
цес јавних консултација о садржају новог Националног акционог плана за при-
мену Резолуције 1325 Савета безбедности Уједињених нација – жене, мир и без-
бедност, који ће се спроводити до 2020. године, чијим се усвајањем Србија свр-
стала у ред држава које уважавају значај равноправног учествовања мушкараца
и жена у превенцији и решавању конфликата и промовисања културе трајног и
одрживог мира, с циљем достизања стандарда родне равноправности.

Асистенткиња генералног секретара Уједињених нација и директорка реги-
оналног бироа UNDP за Европу Чихан Султаноглу захвалила је министру одбра-
не на подршци у организацији скупа. ƒ

СУСРЕТ 
МИНИСТАРА
ОДБРАНЕ СРБИЈЕ
И БОСНЕ 
И ХЕРЦЕГОВИНЕ

Председник Републике Србије Томислав Николић, у пратњи начелника
Генералштаба Војске Србије генерала Љубише Диковића и команданта

Команде за обуку, генерал-потпуковника Ђокице Петровића, уз највише
државне и војне почасти, положио је 28. јуна венац на Споменик косовским
јунацима у Крушевцу, у оквиру централне манифестације обележавања 627.
годишњице боја на Косову и Видовдана.

Председник Николић истакао је да
обележавање Видовдана увек изазива
помешана осећања и да га не славимо пре-
више.

– Треба неком да честитате празник,
а било је толико српских жртава. Али пока-
зали смо храброст која заслужује светску
славу и још се није десило да у свету срет-
нем иоле образовног човека, а да не зна за
Косовски бој – рекао је председник.

У празничној литији кроз центар гра-
да учествовали су и припадници Војске
Србије и Министарства одбране, који су
носили ковчег с моштима цара Лазара. ƒ

КОНФЕРЕНЦИЈА О РОДНОЈ
РАВНОПРАВНОСТИ 

ЦЕНТРАЛНА ДРЖАВНА ПРОСЛАВА
ВИДОВДАНА



7Генерал Љубиша Диковић потписао је 21. јуна, у Пекингу са начелником
Генералштаба Народноослободилачке армије Кине генералом Фанг

Фенгхуејем споразум о донацији нашој војсци у вредности од 30 милиона
јуана, односно око пола милијарде динара. Начелник Генералштаба Војске
Србије захвалио је кинеском колеги и истакао да је наша војска заинтере-
сована за наставак и продубљивање војно-војно сарадње, посебно имају-
ћи у виду интензивирање политичке, економске и војноекономске сарад-
ње две земље.

Двојица званичника разговарала су и о могућностима за извођење
заједничких војних вежби, усавршавању припадника две војске у војним
образовним институцијама у Србији и Кини, заједничком учешћу у миров-
ним операцијама, те о сарадњи у области војног здравства и атомско-био-
лошко-хемијске одбране. Генерал Диковић позвао је генерала Фангу да
ове године посети Србију.

Током боравка у Кини генерал Диковић састао се и са генералом Фан
Чанглунгом, потпредседником Централне војне комисије, највишим војним
органом у Кини, који је задужен за руковођење оружаним снагама, народ-
ним јединицама наоружаних полицајаца и народном гардом. Српска делега-
ција обишла је и кинеску елитну Трећу гардијску дивизију, задужену за
одбрану Пекинга, Академију АБХО и Другу војномедицинску академију, нај-
важнију институцију за образовање у области медицинских наука. ƒ

Начелник Генералштаба Војске
Србије генерал Љубиша Диковић

разговарао је 15. јуна, у Сегедину са
начелником Штаба одбране Мађарске
генералом Тибором Бенкеом о актуел-
ној безбедносној ситуацији и билате-
ралној војној сарадњи.

Генерали Диковић и Бенке разме-
нили су мишљења о безбедносним
изазовима узрокованим мигрантском
кризом, а посебно су се осврнули и на
заједничко учешће у мултинационал-
ној операцији Уједињених нација на
Кипру, заједничке вежбе које изводе
припадници двеју војски, као и на
сарадњу у области АБХО, војног спор-
та и развоја подофицирског кора. ƒ

САСТАНАК 
НАЧЕЛНИКА 
ГЕНЕРАЛШТАБОВА
СРБИЈЕ И МАЂАРСКЕ

ГЕНЕРАЛ ДИКОВИЋ У КИНИ

Командант Копнене војске генерал-
потпуковник Милосав Симовић раз-

говарао је 21. јуна, у Команди Копнене
војске у Нишу са начелником Штаба
Копнених снага Румуније генерал-мајо-
ром Думитруом Скарлатом.

Генерали Симовић и Скарлат разго-
варали су о могућностима заједничке
обуке, мигрантској кризи и даљој сарад-
њи двеју копнених војски. ƒ

ПОСЕТА КОМАНДАНТА КОПНЕНИХ СНАГА РУМУНИЈЕ



Одговарајући на новинарска питања, генерал
Живак рекао је да су, када је реч о помоћи цивилном ста-
новништву, пројектовани транспортни капацитети осам
транспортних хеликоптера, и нагласио:

– Имамо шест транспортних хеликоптера Ми-8 и
они су на заласку каријере, старости 35 година, а сада
смо добили два нова. Наш план и процена је да то буде
од шест до осам хеликоптера по динамици која буде
могућа. Тренутно радимо ремонт два транспортна
ваздухоплова у иностранству која ће да допринесу пове-
ћању транспортних капацитета унутар земље, али и за
потребе подршке наших снага које се налазе у оквиру
мировних операција. Реч је о авиону Ан-26.

ПОМОЋ ЦИВИЛНОМ 
СТАНОВНИШТВУ

П
редседник Владе Александар Вучић, министар
одбране Зоран Ђорђевић, министри унутра-
шњих послова и правде Небојша Стефановић и
Никола Селаковић, заменик начелника Генерал-
штаба генерал-потпуковник Јовица Драганић и

командант РВ и ПВО генерал-мајор Ранко Живак, присуство-
вали су примопредаји хеликоптера Ми-17 В5 између Мини-
старства одбране Републике Србије и Министарства одбра-
не Руске Федерације. Хеликоптери су из Русије у раним
јутарњим часовима, на Видовдан, допремљени транспорт-
ним авионом на аеродром „Никола Тесла”.

Генерал Живак истакао је да је то велики дан за наше
РВ и ПВО, јер су после више деценија испоручена два хели-
коптера Ми-17 В5, који ће појачати транспортне капацитете

ПРИМОПРЕДАЈА ХЕЛИКОПТЕРА МИ-17 НА АЕРОДРОМУ „НИКОЛА ТЕСЛА”
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важне за извршење редовних задатака Војске, а и за подр-
шку цивилним структурама.

– Важно је и за наше људе, који су изузетно задовољни,
јер виде да се нешто мења набоље, да се опремање наста-
вља и да ће се и даље одвијати у складу с нашим потребама
и могућностима – нагласио је командант, додајући да је
одређен број припадника из летачког и техничког састава
обучен за употребу и експлоатацију тих ваздухоплова, те да
су обезбеђени услови да хеликоптери после пријема и тех-
ничких проба буду уведени у наоружање и даље коришће-
ње у РВ и ПВО. 

Према речима премијера Вучића, испорука је вредна
25.349.000 евра, са резервним деловима. Он је изразио

ЈАЧАЊЕ ТРАНСПОРТНЕ



захвалност Министарству одбране, „Југоимпорту СДПР” и
СМАТСА-и, као и свима који су помогли приликом куповине. 

– Захвалан сам и поносан на ове људе јер сам код њих
видео срећу и задовољство, јер су после 36 година добили
нове хеликоптере у транспортној авијацији. Бићу отворенији
од генерала Живака, који је скроман и који каже да морамо
да пратимо своје могућности, али снажнија српска економи-
ја моћи ће да јача српску Војску и то је оно што ће бити тренд
у наредном периоду – истакао је премијер, додајући да се
улажу напори како би се до краја године поправио положај
припадника Војске Србије и повећала њихова примања. 

Говорећи о плановима опремања РВ и ПВО, премијер
Вучић, оцењујући стање ловачке авијације као критично,
најавио је да се и у том домену очекују побољшања, те да ће
већ у буџету за 2017. годину планирати значајнија средства
за набавку углавном ваздухоплова типа МиГ-29 М2.

Истакао је да је ситуација нешто боља када је реч о бор-
беној авијацији, а с борбеним хеликоптерима постоје про-
блеми око набавке резервних делова и убојних средстава,
али ће се и то решавати у наредном периоду. 

– А када је реч о противваздухопловној одбрани и
радарским системима, мораћемо да набавимо тродимензио-
налне радаре ВОЈИН и да унапредимо и усавршимо нашу
противваздухопловну одбрану ракетама средњег домета и
верујем да ћемо за то имати снаге наредне три године – оце-
нио је председник Владе, додајући да ресурси ловачке авија-
ције истичу 2018. и 2019. године, па се мора започети
ремонт. 

Војска Србије, према његовим речима, биће боље опре-
мљена и модернија, а током наредне године, како је најавио,
планира се увођење у употребу система НОРА, „лазара 3”,
те набавка најсавременије опреме за 1.500 војника. 

– У оваквим савременим околностима ми морамо да
водимо рачуна о безбедности наше земље – поручио је пре-
мијер Вучић.

Ротори на хеликоптерима биће постављени у наредних
неколико дана, а 1. и 4. јула биће изведени и пробни летови,
после чега улазе у НВО Војске Србије. ƒ

Биљана МИЉИЋ
Снимио Игор САЛИНГЕР
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На аеродром „Никола Тесла” транспортним
авионом допремљена су из Русије два нова
хеликоптера Ми-17 В5, набављена за 
потребе наше војске и биће појачање њених
транспортних капацитета. Током пробних
летова првих дана јула они ће запарати
небо над аеродромом „Батајница”. 

Говорећи о техничким карактеристикама нових
хеликоптера, старији водник прве класе Зоран Цогоље-
вић, летач техничар из групе припадника Војске Србије
који су боравили на обуци за тај тип ваздухоплова у
Казању у Русији, истакао је да је Ми-17 В5 вишенамен-
ски транспортни хеликоптер, намењен за превоз људи и
технике, за задатке из домена треће мисије Војске, слу-
жбу трагања и спасавања, гашења пожара, те за меди-
цинску евакуацију. 

– За разлику од оних које смо до сада имали, овај
хеликоптер је много боље опремљен уређајима за лете-
ње ноћу у повољним и сложеним метео-условима, метео-
радаром, као и GPS уређајем интегрисаним са другим
системима. Тактичко-техничке карактеристике доста су
сличне као код хеликоптера Ми-17, који већ имамо, сна-
га мотора је 2.200 КС, максимална брзина је 250 km/h, а
носивост је 4 t унутра и исто толико на брави спољног
терета.

Према његовим речима, тај ваздухоплов опремљен
је за ношење унесрећених бочном дизалицом, носиво-
сти 300 kg и може да подигне двоје људи из било ког
места, ако је то неопходно. Фабрички је опремљен и
справама за ноћно осматрање, што значи да се може
летети без икакве спољне видљивости са кацигама и
наочарима, које наши ваздухопловци поседују.

– Опремљен је још и виброгаситељима, рампом за
утовар терета са задње стране, а за разлику од хеликоп-
тера које има Војска, овај модел има и врата са бочне
стране, што омогућава лакше укрцавање и искрцавање
људи и технике – нагласио је старији водник прве класе
Цогољевић, додајући да је декларисана носивост 24 вој-
ника под пуном опремом или 28 људи без опреме у
теретном простору. 

БОЉА ОПРЕМА ЗА СВЕ 
УСЛОВЕ ЛЕТЕЊА

АВИЈАЦИЈЕ



ПУкоВнИк
Мр ДеСПот ЈанкоВИћ,
ДИректор
ВЗ „МоМа СтаноЈлоВИћ” 

ИнВеСтИцИЈе
И СМена генерацИЈа
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Успешан завршетак
преговора које Министарство
одбране води са руским и
француским партнерима око
отварања регионалног
ремонтног центра за сервис
хеликоптера руске
производње Ми-8 и Ми-17,
као и оног који би
ремонтовао француске
„газеле”, у великој мери
подигао би очекивања свих
и био веома битан замајац
– више посла доноси новац, 
а онда можете да улажете у
људе, у технологију и опрему
и постајете моћни
и конкурентни на тржишту,
као што смо били
некада – истиче пуковник мр
Деспот Јанковић, дипл. инж,
директор Ваздухопловног
завода „Мома Станојловић” 
у разговору за наш магазин,
а поводом 100 година тог
завода.



С
вечаном академијом у Југо-
словенском драмском позо-
ришту, уз ауторску предста-
ву, последњег дана јуна, и
традиционалним дружењем
у кругу фирме радника,
сарадника и пензионера, дан

касније, Ваздухопловни завод „Мома
Станојловић” обележиће стогодишњи-
цу постојања.

Таквим јубилејом данас не може
да се похвали много колектива, а
годишњица, поготову тако зна-
чајна, увек је повод за кратак
осврт. Господине пуковниче,
чини се да се не може рећи да је
историјат „Моме” ишао искљу-
чиво узлазном линијом?
– Заиста нам је част, али и обавеза

да достојно обележимо велики јубилеј.
Најпре, јер нам је указано поверење, али
с друге стране, имамо и велику одговор-
ност, због свих генерација које су гради-
ле историју Завода. Тај дуги период обе-
лежило је више преломних тренутака.
Осврнуо бих се само на део историје које
колектив баштини на овој локацији, од
1973. године, када је „модерни” Завод и
настао, спајањем Ваздухопловно технич-
ког ремонтног завода „Јастреб” и Вазду-
хопловно техничког ремонтног завода
„Мома Станојловић” и добио назив
Ваздухопловно технички ремонтни завод
„Београд”, који је, три године касније,
променио назив у садашњи Ваздухоплов-
ни завод „Мома Станојловић”. Од тада је
Завод прошао више преломних периода.
Онај од 1973. до 1991. можемо назвати
златним, јер га је обележио највећи про-
сперитет, инфраструктурно уређење и
опремање, уз много склопљених послова
на међународном тржишту, из којих су
инвестирани и велики развојни пројекти.
Наредни интервал, од 1991. до 1999.
године, карактеришу санкције међуна-
родне заједнице. Било је то време вели-
ких проблема, у којима се нашла ком-
плетна одбрамбена индустрија, уз оне-
могућавање изласка на инострана тржи-
шта и без могућности куповине резер-
вних делова. Тада су тешкоће започеле,
да би кулминирале 1999. године, када је
током бомбардовања Завод буквално
разорен. 

Ако се не варам, осим управне
зграде, није поштеђен ниједан
објекат?
– Нажалост у праву сте. Осим

управне зграде сви остали објекти су у
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већој или мањој мери били оштећени.
Трећина објеката радионичког простора
трајно је уништена, а страдао је и део
опреме. Веома велико разарање од кога
се Завод још није опоравио. Пре почет-
ка бомбардовања руководство је доне-
ло одлуку о дислоцирању дела опреме у
више од 30 фирми у широј и ближој око-
лини Завода, што је било од изузетног
значаја, јер је већ током тих немилих
догађаја на појединим локацијама орга-
низована производња, оправка и ремонт
појединих резервних делова, као и
оправка оштећене технике. Током пери-
ода након бомбардовања тадашње
руководство и радници маестрално су
одрадили свој посао и „дигли” су га из
пепела. Процес санације објеката и
опреме трајао је веома дуго и изискивао
много новца. За Завод је битна 2008.
година јер је тада била велика реоргани-
зација. Од установе која је функциони-
сала на доходовном принципу прешла је
на финансирање из буџета, а организа-
ционо се налазио у саставу Управе за
одбрамбене технологије да би, две годи-
не касније, претпочињен тадашњој
Команди В и ПВО. Било је то рационал-
но решење, колектив више није могао
да опстане, јер је, улажући у инфра-
структуру и опрему, осиромашио. Ако
ме питате да направим паралелу између
та два модела функционисања, рећи ћу
вам да би и данас било веома тешко бити
препуштен тржишту, јер Завод због
недовољних финансијских улагања још
није достигао ниво пре бомбардовања.

Преживели сте разарања, уздиза-
ње... И једно и друго у, не баш сјај-
ним, економским околностима.
Имајући у виду трендове на
светском тржишту, чиме се
данас, кад је реч о технологији,
можете похвалити?
– С поносом могу да кажем да је

Завод потпуно овладао технологијом
композитних материјала, што је данас
веома актуелна ствар, у ширим размера-
ма. У тој области остварили смо запаже-
не резултате и, управо захваљујући њој,
данас лете сви наши хеликоптери ХТ-40.
Први пројекат у тој области, на коме је
Завод радио с Војнотехничким институ-
том, јесте замена сегмената лопатица
главног ротора на хеликоптеру ХТ-40,
где се метални сегменти замењују они-
ма који се израђују од композитних
материјала, који су квалитетнији и чији
ресурс није временски ограничен, за

разлику од металних којима јесте. Ком-
позитне сегменте одржавате према ста-
њу. Док год задовољава прописане пре-
гледе, у употреби је и нема истека
ресурса. То је први већи успех који
можемо данас споменути. Други је то
што смо у поступку израде репне лопа-
тице за исти хеликоптер, комплетно од
композитног материјала. Тај пројекат,
иза кога у потпуности стоји „српска
памет”, такође реализујемо са Војнотех-
ничким институтом, и „прошао” је ком-
плетна статичка и динамичка испитива-
ња, која су рађена у ВТИ. Иза њих су
дошла и летна испитивања, која су изве-
ли пилоти Техничког опитног центра.
Сада је у поступку серијска производња
тих комплета, како би на свим нашим
хеликоптерима тај метални део био
замењен композитним. Такође, по про-
јекту ВТИ, израдили смо и више струк-
тура за мини беспилотну летелицу „вра-
бац”, која је, такође, комплетно напра-
вљена од композитних материјала, и
предали смо је њима ради уградње
опреме и даљег испитивања. 

У којој фази је данас „врабац” и
колико можете да их произведете?
– Завод је произвео потребан број

конструкција МБЛ „врабац” и предао
ВТИ-у. Он је сада на „терену” Војнотех-
ничког института, у фази испитивања.
Колико таквих летелица можемо да про-
изведемо, зависи од осталих задатака
који су актуелни. Када је рађена систе-
матизација 2008. године, захтев надле-
жних из Министарства одбране био је
да се задрже све технологије којима је
Завод располагао, макар иза појединих
стајао само један човек. Идеја је била да
се број формацијских места касније
повећа, па је важно да „преживи” та
основна „нит”, која би се „рачвала”
накнадно. У таквим условима, у великом
броју организационих целина имамо
„уска грла”. Нажалост, једно од њих је и
одељење за композитне материјале.

Много је посла, а капацитети су
ограничени?
– Могло би се тако рећи. Команда

Ратног ваздухопловства и противвазду-
хопловне одбране даје нам задатке, кре-
ира годишње планове рада и ремонта.
Основна намена Завода, од како се
финансира из буџета, јесте да одговори
потребама система одбране, а пре свега
потребама РВ и ПВО, с могућношћу да
вишак капацитета ангажујемо за трећа
лица, на комерцијалној основи. То и



старим, искусним колегом, па ће то бити
поприлично трновит пут, и за њега и за
колектив.

Како то решавате?
– Тешко. Расписивање конкурса за

пријем нових радника, иначе, није у над-
лежности директора завода. Тачније,
примамо их, правимо селекцију, али кон-
курс расписује Министарство одбране,
а проблем је недостатак новца. Сви се с
тим суочавамо. Ми знамо колико нам
каквих људи треба, али смо свесни и
ситуације у којој се држава налази, и то
је један поприлично зачаран круг.
Последње две и по године примили смо
нешто више од 40 људи. Ипак, треба
бити поштен и рећи да је у том периоду
више од тог броја отишло у пензију.

С друге стране, пред вама су
амбициозни планови?
– Наравно! Ако их немате, и не

тежите напретку, осуђени сте на про-
паст. Борба је неминовност. Да се „попу-
ните” кадром, да обавите смену генера-
ција и извршите трансфер знања. Жели-
мо да постанемо регионални центар за
ремонт хеликоптера Ми-8/17, као и реги-
онални центар за ремонт хеликоптера
„газела”. Све друго било би предаја. Пре
две године дошли су нам млади људи,
задовољни смо њима, а и они су нашли
себе у том послу, што не значи да су пре-
срећни због материјалне надокнаде, али
су задовољни што имају посао у струци,
уместо да раде по бутицима и маркети-
ма. То су махом машински инжењери,
електроинжењери и информатичари, а
слични профили су и што се тиче сред-
њих школа, углавном ваздухопловни и
технички смерови, као и хемијски техни-
чари, за рад у „гумари”. Данас је тешко
бити припадник Завода, али се осећамо
поносно. Јер, докле год има исправних
ваздухоплова, ваздухопловних мотора,
средстава ПВО и Ратног ваздухоплов-
ства и противваздухопловне одбране, на
нама је велика одговорност. 

Како данас стоје ствари са
могућношћу која се најављује већ
неколико година да радите
ремонт авиона МиГ-21?
– Завод има „освојену” технологију

ремонта авиона МиГ-21. Пре 10 дана
један такав ремонтован ваздухоплов
предали смо 204. ваздухопловној брига-
ди. Битно је да Завод има комплетно
заокружене технолошке процесе за
ремонт тог авиона и да ту нема тајни за
запослене. А на надлежнима је да доне-

су одлуке о даљим плановима у том
правцу, да процене да ли је ремонт
исплатив, али и да обезбеде набавку
делова које не производимо и обезбеђу-
ју се на иностраном тржишту. Надле-
жни у Команди РВ и ПВО, Генералштабу
и Министарству одбране донеће одлу-
ке, а ми смо, са својим капацитетима,
потпуно спремни. 

Како планирате годишњи план
ремонта?
– Основ за наредни годишњи план

ремонта је квалитетна и детаљна анализа
текућег – шта је завршено, докле се сти-
гло, имајући у виду исказане потребе и
расположиве капацитете. Тада Команда
РВ и ПВО, с Управом за логистику, на
бази расположивих финансијских сред-
става доноси годишњи План ремонта,
који је нама основни документ и темељ за
планове које разрађујемо по месецима. 

Уважава ли план реалност?
– Наравно, разумемо се. Може

неко да има жеље, није то спорно, али
нека нам обезбеди новчана средства
потребна за тај обим посла и радну сна-
гу. Технологију и знање имамо, потреб-
ни су нам новац и људи, то је реалност. Е
сад, није реално, ако имате једну добру
екипу, па очекујете да ти људи током
године заврше 5, 6, 7 или 10 средстава!
То није реално. Срећом нисмо имали око
тога неразумевања. 

Који су посебни изазови који
предстоје, и шта Вас лично најви-
ше мотивише у периоду пред
нама?
– Изазов над изазовима је свакако

да видим како Завод иде узлазном пута-
њом. То би била највећа сатисфакција и
за мене и за моје сараднике. Да би се то
десило, потребно је направити нову
организацијску структуру која ће одго-
варати данашњим и будућим обавезама
и задацима, обезбедити стопостотну
попуну организацијске структуре, обез-
бедити да законска регулатива уважи
специфичности Завода, који је фабрика,
а не јединица. Даље, треба обезбедити
више финансијских средстава за опре-
мање, отварање нових и проширивање
постојећих радионичких капацитета,
изборити се за другачији, бржи и ефи-
каснији систем обезбеђења резервних
делова и репроматеријала, јер постоје-
ћи Закон о јавним набавкама није нима-
ло наклоњен ремонту, процедуре су
дуге и споре. Осим тога, велики је иза-
зов постати регионални центар за

радимо, мада су такви послови скромни,
имајући у виду тренутно бројно стање.
Али, та могућност постоји.

Када је реч о „пробојима” код
ремонта средстава, нису само
композитни материјали нешто
чиме се данас поносите... 
– За сва средства која се ремонтују

у Заводу, комплетна производња гуме-
но-заптивног материјала и осталих
металних производа, уколико то није
комплетан склоп, одвија се код нас у
Заводу. Заиста је реткост да је таква
врста производње сконцентрисана на
једном месту. Ко се може похвалити да,
као ми, има на једном месту десет хиља-
да алата који су употреби, у нашем оде-
љењу за производњу гумено-заптивног
материјала. Имамо веома добру сарад-
њу са свим јединицама РВ и ПВО јер
тежишно радимо за њихове потребе, а
мало људи зна да доста гумено-заптив-
ног материјала производимо и за тенк
М-84 и испоручујемо га Техничко-
ремонтном заводу „Чачак”. Такође, про-
изводимо комплетан гумено-заптивни
материјал за ВЗ „Орао” из Бјељине када
ремонтује турбомлазне моторе типа
„ММ” и „Viper” за наше потребе. Поја-
шњења ради, мотори типа „ММ” наме-
њени су за авионе МиГ-21, а „Viper” за
авионе„орао” и Г-4. 

Како „стојите” с кадром. Дешава
ли се да млади људи напуштају
Завод? Долазе ли нови, и како их
мотивисати?
– Поносан сам на постојећи кадар.

Ради се о врло одговорним, дисциплино-
ваним, добронамерним, самопрегорним
и скромним људима. Сваки руководилац
би се поносио оваквим радницима. Када
је у питању обезбеђење новог кадра,
данас комплетна индустрија ту има про-
блем. Више немамо, као некада, специ-
јализоване школе, где сте могли да
ишколујете, на пример, ВКВ мајсторе.
Не иде нам то у прилог, ни што се тиче
средњошколског нити инжењерског
кадра. Да бисте добили доброг инжење-
ра, неопходно је време, током кога он
„пече” своје знање, занат, као и мајсто-
ри. Како би што пре постао самосталан,
био употребљив и брзо доносио одлуке
и решавао проблеме. По садашњем
законодавству Министарство одбране
расписује конкурс за пријем радника тек
када је то место упражњено. То ауто-
матски значи да он нема прилику да се
две или три године „преклопи” са оним
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ремонт хеликоптера Ми-8/17 и хели-
коптера „газела”. Чинимо све да идемо
у сусрет нашим циљевима, како бисмо
тада још више могли да пружимо
систему.

Кад јубилеј прође, враћате се
стандардним пословима, плану
ремонта и свакодневним задацима?
– Наравно! Пре свега ремонту, да

до краја године завршимо средства која
су у финалној фази. План је, али и прио-
ритет, да произведемо репне лопатице
од композитног материјала за све наше

13

хеликоптере Ми-8. Следећи изазован
задатак јесте репарација заштитне
куполе за радар са Златибора. Тај посао
је у току, а за репарацију куполе обила-
то се користе специјални композитни
материјали. Тежишни циљ нам је и одр-
жавање исправне технике по јединица-
ма, оно што није у њиховој надлежности
и превазилази њихов ниво одржавања и
знања. За то Команда РВ и ПВО даје
налог за упућивање екипе да отклони

квар, а постоје и периодични прегледи
који се, у зависности од типа ваздухо-
плова, раде на 50 или сто сати лета или
више. Интензивно радимо на превази-
лажењу уских грла. Неопходна је добра
организација посла, јер овакав ваздухо-
пловни завод не постоји нигде у свету.
Ремонтујемо клипну авијацију, хеликоп-
тере, млазну авијацију, ПВО средства,
земаљске радаре, специјална возила за
опслуживање ваздухоплова и ПВО сред-
става, ваздухопловне моторе и моторе
са специјалних возила. Свуда у свету су
установе попут наше конципиране за
једну групу средстава, евентуално за
две. Рецимо – клипна авијација и један
додатак, или надзвучна и још нешто.
Нигде немате спојен ремонт ПВО и ави-
јације. То је баш раритет и резултат је
чињенице да су, због ратова деведесе-
тих, технологије и процеси са многих
локација бивше државе пресељени
овде. То је „усложило” ситуацију у Заво-
ду. Толико различитих средстава захте-
ва веома сложено планирање. Када вам
негде искочи проблем, у ходу, у проце-
су, а „чека вас” Закон о јавним набавка-
ма, који је изричит и захтева благовре-
мено планирање, и не познаје изненад-
не потребе, онда имате озбиљно успо-
равање. С друге стране, имате отежава-
јућу околност, а везана је за набавке, да
ми око 85% средстава набављамо са
источног или западног тржишта, а пут
покретања јавне набавке и чекање испо-
руке уме да буде веома дуг, уз клизне
рокове. Нема тог алгоритма којим може-
те да решите све те калкулације на
почетку године, па је неопходно да днев-
но сагледавате и решавате приоритете и
коју ћете набавку да активирате. Рокови
испоруке са источног тржишта заиста су
велики проблем, код њих је та област,
поготову у последње време, централизо-
вана и подигнута на највиши ниво, па
федералне службе дају дозволе. 

Већ сте споменули, а и штампа је
писала, о формирању ремонтног
центра за сервис хеликоптера
руске производње Ми-8 и Ми-17.
Докле је та идеја стигла?
– То је једна веома добра прича.

Био би то регионални центар, у догово-
ру са руском компанијом „Хеликоптери
Русије”. Реч је о „концерну”, где су под
једну„капу” ставили све националне
ресурсе које се баве пројектовањем,
производњом и ремонтом хеликоптера.
Разговори о томе теку и на добром су

путу. Представници компаније „Хели-
коптери Русије” посетили су Завод ради
сагледавања наших капацитета, увидом
у стање документације, кадра, опреме и
технологије. Били су веома пријатно
изненађени када су видели шта и како
радимо, којом опремом располажемо...
Посебно ми је драго да су извештаји
били веома позитивни. То је оно што је
у мојој надлежности. Наравно, сада је на
челним људима Министарства одбране
да са таквим људима руског министар-
ства договоре аранжман. Реализација
таквог пројекта, осим за Завод, била би
веома значајна и за Војску Србије и
државу у целини. Оно што је посебно
добро је што се регионални ремонтни
центар може развијати по фазама, што
ће зависити од финансијских средстава
са којима располажете. Уз помоћ тог
новца Завод би био у прилици да се
поново „дигне” технолошки, што би
била најбоља улазница за тржишта.

И са Французима разговарамо о
формирању регионалног центра за
ремонт хеликоптера „газела”. И они су
се приликом посете Заводу позитивно
изразили о свему што су видели, па
верујем да ће разговори које челни људи
Министарства одбране са њима воде
дати резултата. То би нам много значи-
ло. Јер, више посла доноси новац, а онда
можете да улажете у људе, у технологи-
ју и опрему и постајете моћнији и конку-
рентнији на тржишту. 

А знање имамо...
– Откако је наша држава набавила

хеликоптере ХТ-40, а некима су ближе
ознаке „Ми-8”, ми их ремонтујемо, и ту
за нас заиста нема тајни. На бази тог
веома богатог искуства и броја ремон-
тованих комада, ми смо оригиналну
руску документацију и проширили, јер
смо до детаља савладали све тајне и
склопове тих летилица. Без обзира на
све успоне и падове, императив запо-
слених у Ваздухопловном заводу „Мома
Станојловић” био је и остао безбедност
летења. Откако данашњи Завод постоји
није регистрован ниједан ваздухоплов-
ни удес као последица неквалитетног
извршења ремонта и оправке ваздухо-
плова и ваздухопловног мотора. ƒ

Владимир ВЈЕШТИЋ
Снимио Горан СТАНКОВИЋ



з
а једи ни цу капе та на Мали ше
Пет ко ви ћа може се у пра вом
сми слу рећи да је то чета мала,
али ода бра на. Прва чета ВОЈИН
је тек делић у струк ту ри

126. бри га де ВОЈИН, који ипак, зајед -
но са дру гим слич ним саста ви ма, има
вели ки зна чај за обез бе ђе ње стал ног
уви да у ситу а ци ју у вазду шном про сто -
ру Репу бли ке Срби је и дистри бу и ра ње
пода та ка свим кори сни ци ма у систе му
одбра не. При пад ни ци чете су и на
недав но одр жа ној вежби „Мора ва
2016” извр ша ва ли сво је уоби ча је не
задат ке веза не за осма тра ње вазду -
шног про сто ра, али, овог пута, са
резер вног радар ског поло жа ја у пре де -
ли ма Малог Чемер ни ка. Једи ни ца
ВОЈИН из Ниша прво је изве ла марш
од 130 кило ме та ра, рас по ре ди ла људ -
ство и сред ства на резер вном радар -
ском поло жа ју, маски ра ла се и укљу чи -
ла у осма тра ње вазду шног про сто ра

Југо и сточ не Срби је са нове лока ци је.
Једи ни цу ВОЈИН на тере ну је оби шао
заме ник коман дан та 126. бри га де
ВОЈИН пуков ник Дра ган Радо ва но вић
и том при ли ком закљу чио да су нишки
воји нов ци на пра ви начин одго во ри ли
свим зада ци ма и пока за ли у сло же ним
земљи шним и вре мен ским окол но сти -
ма да су спо соб ни да напу сте мир но -
доп ску лока ци ју и у зада том вре ме ну
буду спрем ни да се укљу че у опе ра -
тив ни рад.

Кон тро ла вазду шног 
про сто ра

Мали Чемер ник је пла ни на изнад
Црне Тра ве на чије врхо ве је тешко
доћи гло ма зним ками о ни ма, пого то во
када стал не кише начи не од пла нин -
ских путе ва каљу гу. Нишки воји нов ци

нису заста ли ни за тре ну так, већ су
стр пљи во, метар по метар, осва ја ли
пут ка висо ви ма Чемер ни ка, где су
изви ђа њем утвр ди ли да се нала зе нај -
бо љи поло жа ји за поста вља ње рада ра.
Један од ками о на мар ке ФАП вози
ста ри ји вод ник Иви ца Пешић,
који ками о ном вуче и каби ну
тро ди мен зи о нал ног рада ра
АН/ТПС-70. 

– Напор но је, усло ви
пута су изу зет но тешки, а
пут на доста места и не
посто ји. Потреб но је пуно
осе ћа ја за гас, некад и сре -
ћа, како бисте дошли до
циља – каже ста ри ји вод -
ник Пешић. Циљ се нала зи
на 1.600 мета ра над мор ске
виси не, али такве виси не
при пад ни ци чете ВОЈИН и
тра же, јер тех нич ке могућ -
но сти радар ских систе ма

При пад ни ци нишке чете војиН и у миру извр ша ва ју исте задат ке као и у рату. они увек
зна ју да ли одре ђе ни ави он има пра во да буде у вазду шном про сто ру срби је и спрем ни су
да у слу ча ју поја ве неког непо зва ног на срп ском небу акти ви ра ју
ави ја ци ју и про тив ва зду хо плов ну одбра ну.

Чета вазду шНог осма тра ња, јавља ња и Наво ђе ња из Ниша
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Небо у три 
димеН зи је



дола зе до пуног изра жа ја на доми нант -
ним врхо ви ма. У том тех нич ком зах те -
ву тре ба потра жи ти раз ло ге што су
воји нов ци у про те клом пери о ду изла -
зили сво јим рада ри ма на врхо ве Кука -
ви це, Видо је ви це, Пасја че, Бесне
коби ле, Вели ког Стре ше ра и дру гих
пла ни на.

Лока ци ја на којој се мон ти ра
радар личи на пра ву кошни цу, јер на
тере ну сви раде све, тако да је пот пу но
нор мал но да у мон та жи рада ра уче -
ству ју агре га ти сти, вези сти и дру ге
спе ци јал но сти. Нико не ста је, јер је
потреб но за крат ко вре ме мон ти ра ти и
поде си ти рада ре, задеј ство ва ти агре -
га те, везу поста ви ти тако да посто ји
оптич ка видљи вост са чво ри штем везе
и запо че ти са опе ра тив ним радом.
Застав ник Милан Ђокић нагла ша ва да
је исти прин цип важио и у рату 1999.
годи не, када је тре ба ло што пре поста -
ви ти радар, ради ти, ски ну ти и оти ћи. 

– У рату сам био на Јадов ни ку
изнад Сје ни це. Брзи покре ти, обу че -
ност, наша спрет ност и маски ра ње
учи ни ли су да дуго буде мо у опе ра тив -
ној упо тре би, иако су нас ави о ни
НАТО-а гађа ли два де се так пута – гово -
ри застав ник Ђокић. 

Упра во је рат 1999. годи не усло -
вио да дође до изме шта ња радар ских
сред ста ва са Голе ша код При шти не и
Копа о ни ка на при вре ме ни радар ски
поло жај у око ли ни Ниша, тако да је
Прва чета ВОЈИН фор ми ра на од тих
сред ста ва и људ ства из нека да шњих
чета ВОЈИН у Лесков цу, на Голе шу и
Копа о ни ку. Прва чета ВОЈИН, којом
коман ду је капе тан Мали ша Пет ко вић,
нала зи се у саста ву кра ље вач ког
31. бата љо на ВОЈИН, то јест 126. бри -
га де ВОЈИН и оба вља задат ке непре -
кид не кон тро ле вазду шног про сто ра у
доде ље ном сек то ру, откри ва ња и пра -
ће ња циље ва, јавља ња пода та ка у цен -
тар ВОЈИН, уна пре ђе ња спо соб но сти
за наво ђе ње бор бе не ави ја ци је, обу ке
и рада на исправ но сти тех ни ке. Једи ни -
ца се нала зи у нишкој касар ни „Мија
Ста ни ми ро вић” и састо ји се из два
радар ска вода. 

– Вод запра во чине радар и људи
који га опслу жу ју, плус оде ље ње везе,
оде ље ње изво ра за напа ја ње, логи -
стич ко и чувар ско оде ље ње – обја шња -
ва капе тан Пет ко вић.
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Kапе та н 
Мали шa Пет ко ви ћ



одбра не да се поно во отво ри сред ња
вој на шко ла за тех нич ке спе ци јал но сти.

Мај сто ри свог зана т
У првој чети ВОЈИН кори сти се

радар АН/ТПС-70, аме рич ке про из -
вод ње, који даје тро ди мен зи о нал ну
сли ку са виси ном, поло жа јем и брзи -

Очи пило та
Ста ре ши не и вој ни ци чете ВОЈИН

кон тро ли шу доде ље ни део вазду шног
про сто ра изнад Срби је 365 дана у
годи ни и 24 сата днев но. Сва ко днев на
кон тро ла вазду шног про сто ра оба вља
се пре ко дежур не бор бе не сме не, чији
је назив зао стао из про шлих вре ме на,
али, као да и данас добро обја шња ва
рад воји но ва ца, који и у миру има ју
исте задат ке као и у рату. Они увек
зна ју да ли одре ђе ни ави он има пра во
да буде у вазду шном про сто ру Срби је
и спрем ни су да у слу ча ју поја ве неког
непо зва ног на срп ском небу акти ви ра -
ју ави ја ци ју и про тив ва зду хо плов ну
одбра ну Вој ске Срби је.

У том делу важну уло гу има ју офи -
ци ри за наво ђе ње, који, ако стра ни
ави он уђе у вазду шни про стор Срби је,
наво де ловач ку ави ја ци ју да пре срет не
непо зна ту лете ли цу. 

– У про це су наво ђе ња ави о на на
циљ не може и не сме да дође до гре -
шке. Ми смо очи пило та, а успех наво -
ђе ња зави си од сарад ње изме ђу пило -
та и офи ци ра за наво ђе ње, бес пре кор -
ног рада радар ских сред ста ва, сред -
ста ва везе и дру гих тех нич ких уре ђа ја
– исти че капе тан Милан Здрав ко вић. 

Инфо р ма ци је са рада ра нишке
чете ВОЈИН одла зе у кра ље вач ки цен -
тар ВОЈИН, а потом се пре тва ра ју у
ком пју тер ске подат ке, тако да се на
екра ну рачу на ра може виде ти шта се
деша ва на небу у реал ном вре ме ну.
Инфор ма ци је о кур су, виси ни и брзи ни
свих вој них и цивил них ави о на на срп -
ском небу кори сте Вој ска Срби је, Аген -
ци ја за кон тро лу лете ња, цен три за
оба ве шта ва ње и узбу њи ва ње широм
Срби је и дру ге уста но ве и инсти ту ци је.
Јасно је да све оно што раде при пад ни -
ци чете ВОЈИН и њихо ве коле ге из
слич них саста ва има вели ки зна чај за
без бед ност Срби је, јер само они могу,
на при мер, утвр ди ти да су теро ри сти
оте ли неки ави он и да желе да га сру -
ше негде у Срби ји. Таквих ситу а ци ја
сре ћом није било, што потвр ђу је и
заме ник коман ди ра чете поруч ник Вла -
ди мир Митић. 

– Послед њих годи ну и по дана
није било повре де вазду шног про сто -
ра Репу бли ке Срби је, што гово ри да
сусед не земље респек ту ју слу жбу
ВОЈИН и одбрам бе ни систем Репу бли -
ке Срби је – каже Митић.

– Радар ски тех ни ча ри су у нишкој
чети, по речи ма вод ни ка прве кла се
Миља на Крсти ћа, заду же ни да одр жа -
ва ју, поста вља ју, демон ти ра ју и поде -
ша ва ју рада ре, а исто вре ме но су и
воза чи. Само набра ја ње наших дужно -
сти ука зу је на сло же ност и зах тев ност
посла радар ских тех ни ча ра, док чиње -
ни ца да ради мо на тех ни ци вред ној
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ОРДЕН НАРОД НОГ ХЕРО ЈА

Прва чета ВОЈИН нала зи се у
саста ву 126. бри га де ВОЈИН, која је
за испо ље ну изу зет ну хра брост и
оства ре не резул та те у одбра ни
отаџ би не током бор бе них деј ста ва
1999. годи не одли ко ва на Орде ном
народ ног херо ја. Бри га да је свих 78
дана рата успе шно оба вља ла свој
намен ски зада так и оба ве шта ва ла
вој не и цивил не сна ге о нале ти ма
непри ја тељ ских ави о на. Поло жа ји
бри га де гађа ни су у рату око сто
пута, док су једи ни це ВОЈИН про ме -
ни ле пре ко 160 поло жа ја на пла нин -
ским врхо ви ма тада шње СР Југо сла -
ви је. Рада ри ни у јед ном тре нут ку
нису били ван стро ја.   

више мили о на дола ра још више тра жи
да све задат ке одго вор но и ефи ка сно
извр ша ва мо – каже вод ник Крстић. 

Нека да су се радар ски тех ни ча ри
шко ло ва ли у сред њим вој ним шко ла ма,
док се по уки да њу вој них шко ла при -
сту пи ло моде лу да иску сни је ста ре ши -
не обу ча ва ју про фе си о нал не вој ни ке уз
рад, како би они касни је поста ли под о -
фи ци ри и радар ски тех ни ча ри. Застав -
ник Ненад Димић је био један од оних
који су учи ли мла ђе, али твр ди да се то
није пока за ло као нај бо ље реше ње,
што потвр ђу је и опре де ље ње систе ма



ном лете ли це. Систем се састо ји из
каби не рада ра, анте не и агре га та. 

– Упо треб на тех ни ка је сто посто
исправ на. Ако дође до неког ква ра, он
се попра вља на лицу места. Сами себи
смо мај сто ри, тако да 99 посто слу ча -
је ва реша ва мо сами, што потвр ђу је
да су наши радар ски тех ни ча ри, тех -
ни ча ри везе и енер ге ти ча ри врхун ски
струч ња ци или, како воле да кажу,
мај сто ри свог зана та – исти че коман -
дир чете капе тан Мали ша Пет ко вић. 

Застав ник Ненад Димић, ста ри ји
вод ни ци прве кла се Саша Мило ва но -
вић и Мар ко Цве та но вић, ста ри ји
вод ник Бојан Сте фа но вић и мно ги
дру ги пре ка ље ни бор ци чете ВОЈИН
важе за врсне позна ва о це свог посла,
који могу да све задат ке реа ли зу ју на
нај бо љи могу ћи начин. Иску ства су
сти ца ли и у рату и у миру, а учи ли су
од нај бо љих ста ре ши на, пра вих
леген ди слу жбе ВОЈИН, као што је то
био, на при мер, пот пу ков ник у пен зи -
ји Миро слав Илић.

Вред ност вој ног колек ти ва сагле -
да ва се из нивоа опе ра тив них спо соб -
но сти и обу че но сти, мада нема сум ње
да важан фак тор пред ста вља и задо -
вољ ство ста ре ши на и вој ни ка једи ни -
цом у којој раде. Поруч ник Вла ди мир
Митић са поно сом твр ди да му је
посао радар ца у крви и да је сигу ран
да је то пре о вла ђу ју ће осе ћа ње у
једи ни ци.
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Јединицу је обишао заменик
команданта 126. бригаде ВОЈИН
пуковник Драган Радовановић

– Наша сва ко дне ви ца су одла сци
на терен, где упра во дола зи до изра жа -
ја тим ски дух, коле ги јал ност, међу соб -
но пошто ва ње, ува жа ва ње, сви смо као
један, јед на вели ка поро ди ца. Ми у чети
тач но зна мо ко шта може и коли ко
може, сва ко је добар у нече му, а када
се сви ти људи спо је доби је се и ква ли -
тет – каже поруч ник Митић. 

О пози тив ној атмос фе ри у Првој
чети ВОЈИН гово ри и застав ник Милан
Ђокић, који потен ци ра да је једи ни ца
ВОЈИН вој ни колек тив који не трпи
инди ви ду а ли зам и да се само тим ски и
колек тив но могу оства ри ти добри
резул та ти. 

При пад ни ци чете, пред во ђе ни
капе та ном Мали шом Пет ко ви ћем,
вред но раде да и даље поди жу ниво
поје ди нач не и колек тив не обу че но сти
једи ни це. Осо бе ност обу ке воји но ва ца
јесте њена сло же ност и атрак тив ност,
јер се изво ди на сред стви ма која су у
опе ра тив ном раду и на лока ци ја ма
њихо вог бази ра ња, то јест на радар -
ским поло жа ји ма. Про бле ми у виду
недо стат ка нов ца, ста ро сти мотор них
вози ла или нере гу ли са не сатис фак ци је
за изла га ње радар ском зра че њу не
могу их скре ну ти са оног што је основ -
но, а то је обез бе ђе ње инфор ма ци ја за
непре кид но осма тра ње, откри ва ње
циље ва и њихо во пра ће ње у вазду шном
про сто ру Срби је. ƒ

Зоран МИЛА ДИ НО ВИЋ 
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ПреД учешће ПриПаДника Војске србије на међунароДним армијским играма

на Дунаву надомак сурдука, 86 изабраних пoнтонираца, који чине

тим Војске србије, свакодневно тренира како би на предстојећим

међународним армијским играма у руској Федерацији што 

достојанственије репрезентовали и државу, и војску, и јединицу

ПриПреме срПских Понт
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Е
кипу чине понтонирици свих спе-
цијалности Првог, уз део из Дру-
гог понтонирског батаљона Речне
флотиле, из шабачке касарне
„Церски јунаци” и новосадске

„Александар Берић”, и изабрани ронио-
ци 93. ронилачке чете. У оквиру 23 так-
мичарске дисциплине игара, од 30. јула
до 13. августа, они ће први пут учество-
вати у дисциплини под називом „Отворе-
на вода”, која се одржава у месту Муром,
на реци Окa. 

– Такмичење је изузетно захтевно.
Чини га више повезаних штафетних
активности на обали и реци, уз ангажо-
вање инжињеријског одељења у улози
извиђачке патроле, употребе тешког
дозера, амфибијских транспортера. Сле-
ди формирање одељенске скеле од три,
која нараста на водну од девет и четну од
18 чланака. Све треба обавити стручно,
професионално, уз поштовање постоје-
ћих правилских одредаба, нарочито мера
безбедности и у што краћем времену.
Све се бодује – појашњава прекаљени
понтонирац мајор Бранко Поповић,
командир понтонирске чете.

Постати члан екипе српских понто-
нираца није било ни једноставно, ни лако.
Изабрани су они најоспособљенији, нај-
напреднији, најуспешнији и најодважни-
ји. Поред „прве поставе”, екипу чини и
одређен број резервних такмичара, тех-

ничког и осталог помоћног особља, које
ће опслуживати такмичарски део. 

Иако термометарска скала ових
дана премашује тридесети Целзијусов
подељак, а спарина и висока влажност
додатно отежавају и сам боравак уз воду,
понтонирци временске неприлике гото-
во и не примећују. Бришу тек зној са лица
и не жале се. Са крајњом прецизношћу,
придржавајући се прописаних мера
сигурности, увежбавају захтевне радње
у састављању и растављању понтонских
скела, укрцају и искрцају технике, пло-
видби. Понавља се и увежбава радња по
радња, корак по корак. За сада без што-
перице, а и то ће ускоро доћи на ред. 

За то време посаде три амфибиј-
ска транспортера раде синхронизова-
но, попут врхунских такмичара у син-
хроном пливању. Покрет, припрема
рампи, утовар возила, улазак у воду,
пловљење, излазак из воде и истовар.
Па, све испочетка.

– Наши понтонирци су веома добри
професионалци. Ипак, такмичење је так-

мичење. Ништа не сме да се препусти
случају. Једноставно, морамо радити као
најсложенији сатни механизам. Једино
ћемо на тај начин достојно репрезенто-
вати и државу, и војску, и нашу јединицу.
То нам је циљ – каже командант Првог
понтонирског батаљона потпуковник
Синиша Маринковић, руководилац так-
мичарске екипе, додајући како су поред
стручних, у плану и психолошке припре-
ме, те да се свакодневно анализирају
остварени резултати, уочавају и откла-
њају слабости, разрађује и договара так-
мичарска тактика.

Тако сваки дан, све до 8. јула, јер већ
двадесет првог наши такмичари крећу на
пут. А, на пут до далеке Русије, Морома и
Оке српски понтонирци, поред неоспор-
ног знања, стручности, искуства, понеће
засигурно и много такмичарског духа,
воље и жеље за успехом. 

– Сигурни смо да ћемо достићи ниво
оспособљености који нам, на овом вели-
ком и значајном међународном такмиче-
њу, обезбеђује учешће раме уз раме са
понтонирцима руске и кинеске војске, на
пример, те да ћемо у правом светлу и на
достојан начин репрезентовати Србију и
Војску Србије – уверавају српски понто-
нирци који, и поред учешћа такмичара
припадника далеко већих и бројнијих
светских војних сила, потајно прижељку-
ју барем једну од медаља. ƒ

Будимир М. ПОПАДИЋ

тАкмИЧАРскА тЕхНИкА
– Овде тренирамо на нашој понтонирској техници, понтонском парку ПМП

М71 и амфибијским транспортерима ПТС, који броје добрано старосних година.
На самом такмичењу преузимамо понтонску технику руских оружаних снага, пон-
тонске паркове ПМП 2005, сличне нашој, али далеко савременије и напредније.
Када је у питању руковање и не разликује се превише од наше технике, па то неће
представљати непремостиву потешкоћу за наше такмичаре. Ипак, у Русији ћемо,
пре самог такмичења, имати довољно времена и услова да  увежбавамо и радимо
са том техником – каже потпуковник Маринковић.

оНИРАЦA
ГРАД НА РЕЦИ
Муром, град у Владимирској области са око 120.000 становника, смештен је

дуж леве обале реке Оке, удаљен од Москве око триста километара. У 9. веку
означавао је најисточније насеље Источних Словена у земљи угро-финског народа
званог Муроми. 

Река Ока, десна притока реке Волге, дуга је око 1.500, а у свом најширем
делу широка два и по километра. Тече кроз седам области Централног федерал-
ног округа – Орловску, Тулску, Калушку, Московску, Рјазањску, Владимирску и
Нижњеновгородску.



неМА вИше 
револуцИјА

Инжењер АлексАндАр 
МлАденовИћ, 
првИ човек рАзвојА 
„зАстАвА оружјА”
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О
д 1853. године Крагујевац је град око фабрике, то
није фабрика у граду. Ово место носи тај жиг, као
што га ми оружари имамо утиснутог у крви, генера-
цијама. И не бих се ја никад с тим играо – каже Алек-
сандар Младеновић, доскора руководилац пројекто-
вања и развоја „Застава оружја”, а данас, „по функ-

цији”, координатор техничких послова, у најстаријој фабри-
ци српске наменске индустрије, кога затичем како се с коле-
гама Милошем Савићем, начелником „монтаже аутоматске
пушке”, и Добрицом Крстићем, који се такође бави развојем,
„игра с ергономијом ове наше пушке”. 

За себе каже да је, без обзира шта у систематизацији
пише, задужен за новотарије и увођење нових процеса у тех-
нолошки развој крагујевачког оружара, а да је иза свих успе-
ха фабрике тимски рад, који увек донесе нови квалитет. 

– Нас, осим традиције, уз све оно што је мерљиво и
видљиво, дефинише и једна „посебна духовност”, везана за
производњу оружја. Сви заједно желимо да то што радимо
буде добро, и „сврби нас” док то није тако. Нико од нас није
„мозак”, ми смо само једна добра екипа. Као што сам сад звао
Савића да продискутујемо „решење”, пре тога сам о томе
причао с човеком који је раније водио аутоматске пушке,
Дарком Ранђеловићем, који је данас шеф дирекције произ-
водње. Неке ствари дођу као захтеви с тржишта. Седнемо
па их заједно проанализирамо, сакупимо се и причамо о
томе. И то не само овде, исто је и кад седнемо „на пиво”,
након посла. 

И које су то дилеме?

– Рецимо, траже нам да наша пушка, која иде као полуа-
утоматска на америчко тржиште, прихвати оквир од М16.
Сели смо, договорили шта све треба и рекли – да, то може,
биће тад и тад! Ипак, поштено је рећи, најважније ствари у
овом послу су постављене, а бавимо се финесама, унапређе-
њима. Кад одредимо границе, људи то лако моделирају. Није
добро да се креће од белог папира, увек је нешто на столу,
па се на њему ради. Често, у тој доградњи, „ствар измакне”,
па испадне нешто за шта можеш да кажеш да је ново. И увек

је то нека комбинација решења, али ту треба бити опрезан,
јер неке ствари не могу да се комбинују, а да не доведу до
проблема. Ја сам задужен да то проценим, да на разне начи-
не каналишем идеје, без обзира на то да ли су моје или су
дошле из окружења, да креирам или препознам, ослушкујем
тржиште, саслушам све. Ја сам као скретничар, моје је да
уочим битно и препознам добру идеју. Нема револуција у
нашем послу, мораш да будеш много велики за тако нешто. 

Шта би била револуција у конвенционалном нао-
ружању?
– Да знам, одмах бих је применио! Шалим се. Не могу да

је замислим. Имате основни модел нечега што опстаје на
тржишту годинама и добро се показало као производ, па то
надограђујете и унапређујете. Додуше, ако погледате нашу
аутоматску пушку М70, она у једном тренутку, од толиких
интервенција, престане да личи на себе, али то све спада у
један животни циклус производа, и било би сулудо прећи на
неки другачији систем рада, кад је овај доказано добар. Поу-
здан је, робустан. И западњаци се враћају на неке системе
око којих су се, иако неће да признају, у свом ранијем разво-
ју, рекао бих, „препројектовали”. Из каприца, примера ради,
нису хтели да пређу на обичан обртни затварач, као што је
то, рецимо, радио у своје време Калашњиков, кога, у основ-
ној варијанти, краси поузданост и робусност, и можеш већ
после пола сата да га користиш како треба. Шта ћеш више
од тога?! Сваки пут кад повучеш обарач, он каже „бам”! У
свим условима. Ни вода, ни блато, сунце, температура не
могу му ништа. Готово да ни муниција није битна. Пушка увек
ради! А не као неке – падне магла и ћорак.

Када на дневни ред долази нешто што се зове
удобност?
– Стандардни „калашњиков” је пушка за масу. Треба да

буде робусна, проста, „глупа”, за мање од војника, такорећи.
Покупиш људе с поља, и кажеш, хајде да ратујемо! И то је
сјајно, важан напредак – да имаш један прост систем који
тако поуздано ради у свим условима. Јер рат се не добија екс-
тремно прецизним, већ поузданим пушкама. У борби се побе-
ђује тако што сваки пут кад повучеш обарач, пушка опали. У
таквим случајевима, није морало да се води рачуна о неким
ергономским стварима, добар ми је хват, лепо ради механи-
зам. Али то није довољно за захтевније кориснике, за реци-
мо, обучене војнике, са специфичним задацима. Ипак, кад
имаш добру, поуздану основу, онда више никакав проблем
није то надоградити. Шта треба? Рецимо, на облогама неки
прихват за светло, ласер или нешто треће. Или, грејале су
нам се старе облоге, ево друге! Ево исте те пушке и са шина-
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Наш заштитни знак, уз карабин „маузер”,
јесте легендарна пушка М70, чији смо
најновији редизајн назвали М05 - Е3. Увек
смо правили аутоматску пушку за „сам врх”,
а ово сад је један, како волим да кажем, 
„poli te kala snji kov” – мало је више „user 
fri endly”, како би рекли клинци. „Унутра” 
је ипак она стара робусна, неуништива душа
„Заставине” аутоматске пушке, уз коју иде и
део душе сваког од нас оружара. Важно је да
се тај дух крагујевачког оружја задржи, јер
пушка је знатно више од збира механичких
делова.

Трећа сам генерација моје породице која ради у
фабрици. Деда, па мајка, ујак, сестра и брат од ујака, ја.
Ми то волимо, баш то волим и одувек сам то волео да
радим. Само то. Волим ово. Кад не буде тако, кад ми овај
посао више не буде забава, нећу то више да радим. 

ТРЕЋА ГЕНЕРАЦИЈА



ма, ту је и рукохват другачији и све остало, краћа је, кундак
је преклопљен и све изгледа другачије, али унутра је „кала-
лајка” и то је то. 

Ипак, у последње време сте поприлично радили
на дизајну, како бисте захтевном купцу омогу-
ћили да стави „геџете” и све што жели. Да се
„закити”. Те новотарије, помажу ли, или.. 
– Паметно коришћење „геџета” сигурно помаже на боји-

шту, а наше је да омогућимо да то може да се постави на
пушку. Мислим да они не решавају све проблеме и неће ти у
свему помоћи оптички нишан, нити ласерски обележивач, а
ући ћеш у озбиљан проблем ако ти пушка постане претешка,
или нећеш моћи лако да је користиш. Али, опасно је сулудо
коришћење свих система који ти стварају утисак да ће ти
решити све проблеме. То је маркетиншки приступ проблему.
Много „геџета” доноси много проблема, зато треба наћи пра-
ву меру, неопходну за извршење неког задатка. Наравно, ми
желимо да будемо у тренду као оружари и наше је да омогу-
ћимо да то може да се постави на пушку.

У том правцу иде и редизајн аутоматске пушке
са ознаком М05 - Е3, која улази у серијску произ-
водњу?
– Да, иста је као стандардна пушка, само је калибар 7,62.

Има робусније, полимерне облоге, шине и остало што јој
омогућава примену нових технологија, оптоелектронских
уређаја и осталог. То је „удобан калашњиков”, који има све
старо што је добро, а прати трендове и тактике употребе
такве пушке данас на терену. Ми смо одувек правили врхун-
ску аутоматску пушку, а ово што смо сада урадили је један, ја
волим да кажем, ”poli te” калашњиков, мало више ”user fri -
endly”, како би рекли клинци, али унутра је стара душа, робу-
сна, неуништива. Наша пушка, почевши од М70, нешто је
тежа, него што је био, на пример, АК 47. Кад су питали зашто,
објашњавали смо да је, кад је наша војска, још седамдесе-
тих, узела да то „малтретира” на начин како то радимо овде,
установљено је да пука копија АК 47 не може то да издржи.
И да је морала бити боља. Ја и данас свуда видим, и по Афри-
ци, много наших пушака из тог времена које су још читаве,
нису успели да их униште, а видео сам доста руских које су
ван игре. 

Некако ми то старински правимо, ал’ да буде како
ваља... 

– Радимо је старински, у најбољем смислу те речи, што
нам, ипак, мало „жуљи” продукцију, па се отвара легитимно
питање, колико месечно можемо да направимо комада. Али,
кад је реч о квалитету, те старе технологије су боље, сви
детаљи су решени, конкурентни смо на тржишту, вратили
смо се и на многа традиционална, где се осећао наш недо-
статак. Људи су куповали неке друге пушке које нису биле
тако робусне као наше, и нису им испуниле очекивања. 

Говори се о још једној новој генерацији пушака,
и увођењу нових калибара.

– Ове године их спремамо. Исто ће бити „калалајке”,
али, красиће их телескопски кундаци, а све смо учинили како
би пушка постала подједнако пријемчива и за оне окренуте
источним и западним стандардима. За Војску, која је најбоље
препознала, највероватније ћемо радити нову генерацију,
додуше у калибру 5,56, која ће имати све атрибуте које није
имала пушка М21. Специјалне јединице војске и полиције
посебно су заинтересоване за иновације око ергономије,
употребу нових технолошких система и све што им помаже
на терену. Појављују се и неки нови калибри. На захтев
Министарства одбране урадили смо једну малу прототипску
партију пушака, калибар 6,5 „грендел”. Још није у серији, има
изузетно прецизно зрно и изврсну балистику, а током годи-
не такође смо у развоју модуларне пушке, чији ће прототип
бити завршен ових дана. Оружје је тако конципирано да
можеш да промениш калибар, буквално заменом цеви, као
на митраљезу, рецимо, са 7,62/39 у 6,5 „грендел”. Замениш
цев и оквир и радиш даље. 

У фази сте тестирања митраљеза у НАТО кали-
бру 50 ”bra u ning” на њихов чланак, који, за разли-
ку од руског приступа, није део оружја, већ слу-
жи за једнократну употребу, да уведе муници-
ју, а не као старински реденик, који се сматра
делом оружја. Како то иде?

– Процес је обећавајући и мислим да ћемо до краја годи-
не бити у игри. Оружје је „ослоњено” на наш тешки митра-
љез М87, 12,7 mm, користи робусна и поуздана решења тог
прототипа, а на тај „чланак” не постоји још ниједан поуздан
митраљез на свету. Једини проблем је „увођење” муниције,
„храњење”, а ми ту немамо проблема. Све друго је оно за шта
већ имамо решења. Споменуо бих и да смо у развојно-истра-
живачком задатку са Војнотехничким институтом око топа
на метак 30х173, који такође може бити интересантна ствар,
јер топова на тај метак нема много на свету и врло их љубо-
морно чувају за себе Немци и Американци. Чим се прочуло
да радимо на томе, имамо упите и од страних фирми, јер, с
поносом могу да кажем, овај функционални модел једини је
топ у том калибру ван НАТО земаља који ради. То је за мене
велико достигнуће, и није то тек тако. Људи заборављају да
је било какво препројектовање аутоматског топа, који је нај-
сложеније оружје међу класичним, најкомпликованија ствар
у нашем послу. Кажу, па да, узели сте ваш стари топ и про-

1 .  ј у л 2 0 1 6 .

о д б р а н а

22

ОРУЖЈЕ С РОТАЦИОНИМ ЦЕВИМА
Одувек сам, откако сам дошао овде, желео да уради-

мо нека оружја која се заснивају на ротационим цевима,
која раде на електромоторе, попут „гетлинга”, и неких
ултрамодерних справа. А ти системи постоје од 1860. годи-
не. Било их је на ручни погон у Америчком грађанском рату,
калибар 45 и измислио га је доктор Гетлинг. Петоцевни,
шестоцевни, седмоцевни. Имамо одређеног знања о томе,
било је и приче, али никад није дошло до физичке реализа-
ције. То ми је одувек била жеља да радим. То је сам врх кла-
сичног наоружања, а сваки аутоматски топ, за мене је, у
ствари, велики митраљез. То је као да правиш формулу 1,
то је врх знања у овом послу.



менили му калибар. Међутим, то само тако изгледа. То је исто
као она прича за чланак за митраљез. Кажу, то вам је М84 на
тај чланак. Да, само што тај чланак ненормално усложњава
проблеме. 

„Застава оружје” је у претходном периоду
знатно обогатила и понуду репетилних снајпер-
ских пушака, на „маузер” систему, којих прак-
тично нема још од 1969. године, кад смо имали
чувену М69. 

– Вратили смо то у игру и оно што имамо као повратну
реакцију јесте да их људи купују, па их поново наруче, кад
се увере да су добре. Кад ти Руси поново наруче пушку
„54”, репетилну, онда ти је све јасно, нема шта да се при-
ча. Ту смо постигли један завидан квалитет, као што га
генерално имамо, рецимо, у производњи цеви. Оно на чему
морамо да порадимо јесте завршна обрада нашег оружја.
Једно време нисмо могли, због санкција и свеопштих окол-
ности, да пратимо новине у примени, рецимо, „нанотехно-
логије”, нових метода и боја за површинско третирање
делова. Наручили смо одређене количине, квалитетније,
боље, безбедније. Гледаћемо да у наредном периоду заме-
нимо неке старе стандардне технологије новима, које ће,
уједно, сигурно, бити и јефтиније. 

Има ли новина код спортског оружја?
– То је увек наредни корак, кад имаш добро службено

оружје, да га претвориш у неку цивилну, полуаутоматску вари-
јанту. Врло је једноставно. Западњаци воле да оружје има тај
”mil li tary style”, да је „набуџено” и воле да одмах добију ”full”
варијанту и онда још да је дораде. Ми смо, пре свега, ипак
окренути професионалним корисницима, нашим и страним.

Много је планова пред вама, а иза вас су соци-
јални програми... Много људи је отишло. Имате
ли с ким?
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– Највише штете нането је процесу производ-
ње на непосредном, најнижем нивоу. У развоју се
не осећају неке посебне последице, углавном је то
млађа екипа која није окрњена социјалним програ-
мом. Проблеме је имала „технологија”. Она је и ина-
че хендикепирана старосном структуром, није „оја-
чавана”. Производња такође. Решавамо то како нај-
боље умемо, јер кад проведеш четрдесет година у
једној фабрици, а много је таквих, немаш жељу да
се бавиш нечим другим, већ само да даш себе до
краја. Нама већ стижу кадрови с крагујевачког

Машинског факултета, тренутно
имамо четири сјајна момка, са
мастер студија, који желе ово да
раде. Већ разумеју оружје, не
мораш много да им објашњаваш.
Они се тренутно баве пројектова-
њем „универзалног пуњача” за
низање реденика. Желимо да има-
мо један унификован, механички
низач реденика за разне калибре и
они сад то анализирају и рачунам
да ће већ током наредне недеље да
направе 3Д моделе, па ћемо да
видимо шта ћемо да пустимо у про-
изводњу. 

Да не заборавим, кад је реч о
пушци М70, ми смо отпочетка има-
ли ствари које Руси нису ни поми-
слили. Рецимо, решење да затва-
рач, кад останеш без муниције,
остане у задњем положају, и тако

ти практично да до знања да треба да напуниш. То
има само наша пушка, то нам је специјалитет. А
важно је, јер само професионални корисници знају
да броје колико су испуцали. Развој пушке М70 је
наш, фабрички, а не лиценцни, иако многи мисле да
производимо по руској лиценци. У ту пушку уграђен
је и део наше душе. Ти можеш да неком даш доку-
ментацију за њу, али он не може да је уради као ми.
Важно је да се тај дух задржи, јер, то је доказ да
пушка није збир механичких делова, већ више од
тога. Ми смо имали фазе када смо овде радили и
делове за аутомобиле, да упослимо неки део капа-
цитета и то никад није ваљало. Према тим ауто-
деловима у овој фабрици не постоји никакав однос
нити емоција. А пробали смо више пута и никад није
успело. А да урадимо „часком” модификацију неког
модела пушке, и то без документације, пар хиљада
комада? То нема проблема. На скице! Нисам само ја
овде реткост као трећа генерација радника из поро-
дице, има нас много. Има их који су сабрали и по пар
стотина година рада фамилијарно. Некима су и пра-
дедови радили овде. Постоји та магија везана за
фабрику и неки понос људи који овде раде, свест о
посебности, привилегији. Тај осећај у грудима кад
кажеш – радим у „војној”. ƒ

Владимир ВЈЕШТИЋ
Снимио Даримир БАНДА
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ПРИМЕНА МЕТоДЕ КВАНТНЕ МЕДИЦИНЕ у НЕуРолошКИМ обољЕњИМА

у складу са савременим научним сазнањима, достигнућима и искуству,
пре свега Руске Федерације, Сједињених Америчких Држава и великих
медицинских центара у Европи, и Војномедицинска академија одлучила 
је да отпочне с новим обликом терапијеВ

ојномедицинска академија је
путем донације добила апарат
који обезбеђује све техничке
предуслове да се квантна медици-
на примени и на неуролошким

болесницима. Према речима начелника
Клинике за неурологију ВМА пуковни-
ка проф. др сц. мед. Ранка Раичевића,
донација је последица „жеље за овла-
давањем и осталих, алтернативних,
терапијских метода у неурологији и
медицини уопште”.

– Овај облик терапије признат је и
верификован одговарајућом одлуком
Министарства здравља, а за облик мода-
литета терапије у Клиници за неурологи-
ју постоји одлука Етичког одбора ВМА и
радиће се у складу са добром клиничком
праксом, наравно, на добробит пацијена-
та. На овај подухват одлучили смо се и
захваљујући специјалисти опште медици-
не мр сц. мед. др Татјани Мишић, која је
завршила потребне школе како би се
бавила квантном медицином – рекао је
пуковник Раичевић.

Он је нагласио да је представник
ортодоксне медицине и мишљења је да
квантна медицина „није у класичном опу-
су нашег знања”.

– Међутим, имали смо сензибилитет
да методу прихватимо, јер ћемо оствари-
ти велики помак ако будемо дали барем
мали допринос лечењу пацијента. Меди-
цина је вештина могућег и нуди оно што
савремена наука у датим околностима

може. Све изван тога је домен чуда у која
се може веровати, али се она ретко
дешавају – навео је професор.

„Pri mum non noce re”

У Клиници за неурологију омогу-
ћени су технички предуслови да одре-
ђена категорија пацијената отпочне с

ВЕшТИНА МогућЕг

КВАНТНА МЕДИЦИНА
Квантна медицина је релативно нов појам за наше просторе и, како наводи

професор Раичевић, „мора бити контролисана”.
– Мозак човека има једанаест милијарди електрично активних ћелија и у стал-

ној је електричној активности која није велике снаге. Наш живот и доживљај живо-
та последица су интеракције тих струја и њихове обраде у одређеним зонама мозга.
Ако се спустимо на нижи ниво, ниво неуротрансмитера, ту наступа квантна меди-
цина. То су квантуми ниске енергије који у нервном систему имају закономерности
формирајући одређена поља, која вештачки, упливом оваквим апаратима, можемо
да усмеравамо на такав начин да се измени поремећена електрична активност. Уз
све то, као егзактни медицинар, сматрам да квантна медицина мора да преживи
проверу у пракси – каже пуковник Раичевић.



неурологију и наглашава да нам „висо-
ки етички стандарди, добра методоло-
гија, адекватан стручни кадар и жеља
за сазнањем, али уз скрупулозност
према резултатима, дају прилику да
верујемо како метода може да буде
добра”.

Треба пружити шансу

Професор Раичевић истиче да
мозак човека функционише на такав
начин да наука, ма колико била агре-
сивна, неће моћи да га спозна у потпу-
ности и да ће мозак увек бити за корак
испред покушаја да сазнамо како
функционише. Стога терапија пред-
ставља помак у истраживању.
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терапијом. То ће, пре свега, бити
пацијенти с тешким неуролошким
обољењима, односно болестима
моторног неурона као што је амиотро-
фична латерална склероза или паци-
јенти с последицама можданог удара.

– Пробаћемо терапију и код оста-
лих неуролошких стања ценећи основ-
ну медицинску мисао „Pri mum non
noce re” („прво, не шкодити”), јер за
ову методу постоје егзактни подаци да
не штети и да може да помогне, а то и
јесте наш циљ. Стручан и едукован
кадар уз све постулате савремене
медицине треба да пропрати какви су
резултати и колико су применљиви у
пракси. Ако то буде иоле значајно,
како ми у науци кажемо „на нивоу ста-
тистичке значајности”, ово ће бити
саставни део наше понуде и у лечењу
трауме нервног система, директне и
индиректне трауме и осталих неуроин-
фламаторних и неуродегенеративних
обољења – истиче пуковник Раичевић.

Дизајн истраживања методе је
већ осмишљен, не подразумева додат-
ни трошак ни за осигуранике, ни за
Министарство одбране и државу. У
терапији не постоје реагенси и једини
„трошак” је електрична енергија
помоћу које апарат ради.

– Прелиминарне резултате има-
ћемо крајем године, а већ следеће
можемо да их публикујемо, наравно

ако са становишта науке буду респек-
табилни. Донећемо закључке и пону-
дити их стручној медицинској јавно-
сти у земљи и иностранству. За сада
нам није потребан већи број стручња-
ка, јер су поступак коришћења методе
и тумачење резултата веома једно-
ставни – каже начелник Клинике за

– Терапија подразумева пуштање
одређених квантума енергије који
мењају неуронске кругове дефиниса-
не одређеним квантним пољима. Пре-
ма логици ствари, сматра се да су у
неуродегенеративним обољењима, у
одређеним зонама, ова поља знатно
нарушена. Метода представља
вештачко покушавање враћања инте-
гритета тих неуронских кругова, одно-
сно поремећених поља. У овој идеји за
сада не видимо ниједну озбиљнију
назнаку да може бити штетна, јер када
бисмо то увидели, никада је не бисмо
ни примењивали, не само у квантној
медицини него у било којој – каже
начелник Клинике за неурологију.

Као дугогодишњи председник
Етичког одбора ВМА, поштујући добру
клиничку праксу која је „библија за
људе у медицини” и етичке стандарде
који свима треба да буду присутни у
свести, професор Раичевић наводи да
се током терапије прате одређени
параметри који треба индиректно да
прикажу да ли се нешто поправља или
се квари и обавезно се прати стање
леченог. Каже да је неопходан приста-
нак пацијента, односно свако може да
одбије терапију, јер „оно што је наш
доживљај квалитетнијег живота често
није пацијентов доживљај”.

– Терапија није штетна и савре-
мена сазнања не говоре ни о каквом
утицају на испољавање и продубљива-
ње патолошких стања и поремећаја. У
сваком случају заслужује да јој се пру-
жи шанса. ВМА је озбиљна установа са
значајним простором за науку и ино-
вације и сматрам да нема бољег поља
од неурологије да се овој алтернатив-
ној терапијској методи пружи прилика
– закључује пуковник Раичевић. ƒ

Сања АНЂЕЛКОВИЋ
Снимио Даримир БАНДА

МУЛТИДИСЦИПЛИНАРНОСТ
Према речима начелника Клинике за неурологију, ВМА има компаративну

предност – све специјалности су на једном месту.
– Ми све године функционишемо као један организам. Код нас се негује

нешто што је постулат савремене медицине, а то је мултидисциплинарност. Ова
метода јесте резултат управо тога, почевши од физичара и људи који су овладали
практичним сазнањима, до постулата базичних сазнања науке уз праћење кли-
ничких показатеља на добробит пацијената. Та могућност да се све прати из више
аспеката и да се сагледа ситуација из више области предност је ВМА – каже про-
фесор Раичевић.

Проф. др сц. мед. Ранко Раичевић
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успех ученика Војне гимназије

александар петљански
освојио је две златне 
медаље на светском 
првенству у модерним 
плесовима, одржаном 
у италијанском граду 
римини, у мају ове године

у
ченик првог разреда 43. класе
Војне гимназије учествовао је у
категорији плесних парова и са
дугогодишњом партнерком
Нађом Грбом освојио две златне

медаље у категоријама латино плесови и
стандардни плесови.

– У Риминију је одржано традицио-
нално Отворено првенство света у
модерним плесовима, на којем је уче-
ствовало више од 1.500 учесника са свих
меридијана. Задовољан сам освојеним
медаљама. Ово није наш једини успех у
последње време. У фебруару смо Нађа и
ја учествовали на плесном такмичењу у
престоници Аустрије, Бечу, и тамо смо
освојили прво место у стандардним и
друго у латино плесовима, док смо у
Риминију награђени златним медаљама
у обе категорије – каже Петљански.

одличним успехом 
ка злату

У оквиру плесне школе „Војводина
денс” из Новог Сада, Александар и Нађа
тренирају као плесни пар скоро три
године под будним оком кореографа и
тренера Слађане Иванишевић. Међу-
тим, ученик Војне гимназије у „плесним
водама” је већ више од деценију.

– Плесом се активно бавим скоро
једанаест година, мада се то у последње
време проредило због школовања, што
ме није спречило да остварим овако
добре резултате. Тренинге и школу
усклађујем тако што идем у Нови Сад
викендима и тада са Нађом интензивно
тренирам како бих надокнадио пропу-
штено. У Плесном савезу Србије сам на
нивоу старијих омладинаца Ц категори-
је и наставићу истим интензитетом да
бих достигао виши ниво. Све се може
постићи кад хоћеш и кад волиш то што
радиш – истиче Петљански и додаје да
му ништа није напорно, јер је већ стекао
одређену кондицију и без проблема под-
носи захтевнији темпо и физички напор.

Он је одличним успехом завршио
први разред Војне гимназије и управо
због тога наилази на разумевање својих
старешина. Свестан је да би лошијим

резултатима у школи себи ускратио
поверење претпостављених и могућност
да одржава континуитет у тренинзима.

– Уз све ваннаставне активности
битно је одржати одличан ниво у шко-
ли. Сматрам да ми без тог успеха све ово
не би било одобрено, али успео сам да
се изборим за себе и докажем да уз оба-
везе могу да постигнем успех у било
којој области. Поставио сам школу и
учење на прво место и због тога ми нико
не прави проблеме – објашњава Алек-
сандар и додаје да му је до сада увек
одобравано одсуство због плесних так-
мичења, напомињући да је „све то и
оправдао”.

Будући официр 
плесног корака



27

Плес краси сваког
официра

Главни у одлучивању да Алексан-
дар почне да тренира плес био је његов
отац. И није погрешно одлучио, каже
војни гимназијалац.

– Захвалан сам му на томе. Плес је
спорт који пружа самопоуздање и
побољшава однос између полова и у
друштву. А када бих у овом тренутку
размислио шта ме спојило с војском,
односно шта је заједничко плесу и вој-
сци, дефинитивно бих рекао „појам све-
страног и културног официра”. Сваки
официр мора да уме да плеше и да има
кондицију. Није све само у командова-
њу – нашалио се Петљански.

У Војној гимназији више не функ-
ционише секција плеса, али је планира-
но да у наредној школској години наста-
ви с радом, као некада. Ипак, обилује
бројним спортским секцијама.

– На почетку школовања тренирао
сам карате, јер имам искуство из основ-
не школе. Међутим, нисам наставио,
посветио сам се само плесу, и веома
сам срећан због тога. Свакако бих
позвао моју генерацију, а и остале, да
се баве спортом, јер је то битно у овом
узрасту, а ако се одлуче за плес, свака-
ко бих им пружио подршку, јер је плес
активност у коју вреди уложити и вре-
ме и труд – закључује млади плесач. ƒ

Сања АНЂЕЛКОВИЋ
Фотографија из личне архиве



Д
ок тор тех нич ких нау ка из вој нич ке и офи цир -
ске поро ди це, с иску ством успе шног при вред -
ни ка дугим 35 годи на, у ситу а ци ји је да по ко
зна који пут упо зо ра ва да држа ва која не раз -
ви ја одбрам бе ну инду стри ју, сигур но не мисли

квалитетно на сво ју без бед ност. 
– Нема без бед не земље без соп стве не одбрам бе не

инду стри је – каже Миле Дра гић, вла сник међу на род не ком -
па ни је „Про из вод ња Миле Дра гић”, осно ва не 1985. годи не,
и дода је да у такве земље не дола зи стра ни капи тал, а кад
нема квалитетних инве сти ци ја, нема ни напрет ка.

– При вред ни и технолошки зама јац је тра ди ци о нал -
но, како у сиро ма шним, тако и у бога тим земља ма, увек у
про из вод њи за вој ску, у одбрам бе ној инду стри ји. Волео
бих да наша вој ска буде јака, јер је то најјачи аргумент за
одбијање агресора, односно за постојање мира. Зна се
одавно, ко не плаћа своју, плаћа туђу војску, а она је увек
скупља – исти че Дра гић. 

Лидер у про из вод њи широ ког спек тра бали стич ке
заштит не опре ме, оде ће и обу ће исти че да 98 одсто људи

у рату стра да од шрап не ла, те је опре ма ње једи ни ца
бали стич ким заштит ним шле мо ви ма, пло ча ма, прслу ци -
ма, шти то ви ма и оста лим сред стви ма за лич ну зашти ту
нај јеф ти ни ји вид зашти те вој них сна га. Све дру го је неу -
по ре ди во ску пље, како лече ње рање ни ка, тако и губи так
живо та у бор би. Под се ћа ју ћи да је сарад ња њего ве ком -
па ни је с Вој ском пре ки ну та 2005, Миле Дра гић и данас,
11 годи на касни је, исти че да му је нај ве ћа жеља да при -
пад ни ци Вој ске Срби је буду ква ли тет но опре мље ни и
довољ но зашти ће ни за сва ку врсту суко ба. 

– Сва ки аме рич ки вој ник је до зуба зашти ћен – каже
Миле Дра гић – не зато што они посеб но бри ну о сво јим
вој ни ци ма, већ зато што је ула га ње у зашти ту знат но јеф -
ти ни је од откла ња ња после ди ца рања ва ња. Пан цир и
шлем чува ју вој ни ка од рања ва ња, а сва ки рање ни вој ник
у бор би „оку пи ра” још нај ма ње четво ри цу или пето ри цу
сво јих дру го ва, изба цу ју ћи на тај начин и њих из суко ба.
Тако се сма њу је број вој ни ка на попри шту, сма њу је се
сна га једи ни це и дово ди у опа сност извр ша ва ње задат -
ка. То је раз лог што земље с раз ви је ном и сна жном вој -
ском доста ула жу у зашти ту сво јих сна га, у одбрам бе ну
инду стри ју.    

Лидер у инди ви ду ал ној зашти ти

Ком па ни ја „Про из вод ња Миле Дра гић” про из во ди
бали стич ку заштит ну опре му попут шле мо ва, пло ча,
прслу ка, шти то ва и дру гих про из во да од бали стич ких
мате ри ја ла. Лидер је у про из вод њи опре ме за кон тро лу ску -
по ва висо ког ризи ка, демон стра ци ја и улич них нере да као
што су интер вен циј ски шле мо ви, прслу ци, штит ни ци за руке
и ноге и пали ца. Поред тога про из во ди про тив по жар ну и
хемиј ску заштит ну опре му, као и опре му за маски ра ње људ -
ства и тех ни ке. Напра вље ни од висо ко ква ли тет них мате ри -
ја ла, висо ке упо треб не вред но сти, лага ни и удоб ни, али не
мање ефи ка сни, про из во ди те ком па ни је висо ко су ран ги ра -
ни у све ту одбрам бе не инду стри је. Њени бали стич ки шле -
мо ви и дру га инди ви ду ал на заштит на опре ма нала зе се и у
вој ним фор ма ци ја ма зема ља НАТО-а, што довољ но све до чи
о њихо вом ква ли те ту.  

Про грам ком па ни је „Про из вод ња Миле Дра гић” обу -
хва та висо ко спе ци ја ли зо ва не намен ске про из во де, одно -
сно опре му за вој не и поли циј ске сна ге и дру ге слу жбе
без бед но сти, опре му за физич ко и тех нич ко обез бе ђе -
ње, при ват не аген ци је и инди ви ду ал ну зашти ту циви ла,

ПРИ ВАТ НИ СЕК ТОР У ОДБРАМ БЕ НОЈ ИНДУ СТРИ ЈИ
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БОР БА ЗА ЖИВОТ НИ 
Моћ на у интер на ци о нал ним окви ри ма,
ком па ни ја „Про из вод ња Миле Дра гић” бори
се за систем ске про ме не које ће у Срби ји
дати кри ла одбрам бе ној инду стри ји и тако
ство ри ти усло ве за раз вој инду стри је и
при вред ни опо ра вак земље 
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ПРО СТОР

про грам за хемиј ску, про тив по жар ну и тех нич ку зашти -
ту, про из вод њу цера да и тешке навла ке за све врсте
тере та и вози ла за испо ру ке, као и про грам спорт ске
опре ме за лов и рибо лов.

Про цес про из вод ње у тој савре ме ној и модер ној
интер на ци о нал ној ком па ни ји обу хва та пого не твр де
бали сти ке (заштит не пло че, шле мо ви и шти то ви) меке
бали сти ке и кон фек ци је (заштит ни прслу ци, уни фор ме и
футро ле), обу ће и кожне галан те ри је, интер вен циј ске и
каму фла жне опре ме. 

– Посе бан нагла сак јесте на про из вод њи бали стич -
ке опре ме за инди ви ду ал ну зашти ту, у чему је ком па ни ја
„Миле Дра гић” висо ко ран ги ра на и код нас и у све ту.

Наши про из во ди изво зе се данас у више од 30 зема ља у
све ту, на свим кон ти нен ти ма. Бали стич ки заштит ни шле -
мо ви, пло че и прслу ци про из во де се по нај ви шим свет -
ским стан дар ди ма. За њихо во тести ра ње кори сти мо соп -
стве ну, вео ма раз ви је ну лабо ра то ри ју, која пред ста вља
део нашег про из вод ног и раз вој ног про це са. Потврду
квалитета такође смо добили и од међународних
акредитованих лабораторија из Немачке и Холандије.
Било да их тести ра мо кроз бор бе не симу ла ци је или у
реал ним ситу а ци ја ма, потвр ду ква ли те та доби ја мо од
наших кори сни ка – наво ди Миле Дра гић, с поно сом исти -
чу ћи да је њего ва ком па ни ја соп стве ним раз во јем у пот -
пу но сти осво ји ла гото во 50 различитих врста опре ме за



потре бе Вој ске Срби -
је, која је усвојена у
наоружање, што
значи да је прошла
сва испитивања по
п р о п и с а н и м
процедурама, од
којих неки данас
пред ста вља ју стан -
дард ну опре му наших
једи ни ца. 

У нека рани ја,
боља вре ме на, Вој ска
је од те ком па ни је
наба вља ла бали стич ке заштит не шле мо ве, пло че и прслу -
ке, заштит ну оде ћу и фил три ра ју ћа оде ла и одела за
деми не ре, каму фла жну опре му и оста лу пра те ћу опре му,
попут футро ла и тор би ца за муни ци ју. Вој ска Срби је је,
после вери фи ка ци о них испи ти ва ња у Вој но тех нич ком
инсти ту ту и Тех нич ком опит ном цен тру, за опе ра тив ну
упо тре бу усво ји ла нишан МАРС, моно ку лар МиниН Се ас
и ласер ски обе ле жи вач циља. А онда је све ста ло. Санк -
ци је, сиро ма штво, агре си ја НАТО-а … 

Где смо данас, кад је реч о сарад њи Вој ске и „Про -
из вод ње Миле Дра гић”?

– Изво зи мо у поје ди не земље бив ше Југо сла ви је,
земље Бли ског исто ка, бив ше совјет ске репу бли ке, а кад
је о нашој земљи реч, нема мо баш мно го чиме да се
похва ли мо. Наша земља вео ма мало ула же у одбрам бе ну
инду стри ју. Нека да смо само од изво за намен ске инду -
стри је оства ри ва ли при ход који се мерио мили јар да ма
дола ра. Данас Бугар ска од намен ске инду стри је оства ру -
је при ход од неко ли ко мили јар ди евра, запо шља ва све
више рад ни ка, дока зу ју ћи да вој на инду стри ја пред ста вља
зама јац при вре де. Наша ком па ни ја је сво је вре ме но, до 2005.
годи не, уче ство ва ла у раз во ју моде ла опре ма ња вој ни ка за
21. век, а данас реа ли зу је мо уго во ре вео ма мале вред но сти.
У међу вре ме ну се раде нови нор ма ти ви и ми оче ку је мо да
сарад ња поно во буде на нека да шњем нивоу. 

Систем мора да се при ла го ди

Али, да би се то деси ло, да би се наде вла сни ка и
запо сле них у „Про из вод њи Миле Дра гић” заи ста и оства -
ри ле, потреб но је изме ни ти систем и широм отво ри ти
вра та за раз вој при ват не ини ци ја ти ве. 

– „Про из вод ња Миле Дра гић” је визи о нар који ино -
ва ци ја ма, ква ли те том и слу хом за раз вој нових достиг ну -
ћа поме ра гра ни це. Недав но смо има ли пре зен та ци ју
новог про тив по жар ног оде ла које је про шло једин стве ни
тест „Тер мо мен”, први пут реа ли зо ван у некој од зема ља
неч ла ни ца Европ ске уни је. При ка за ли смо наше про из во -
де наме ње не вој сци, поли ци ји, ватро га сци ма, који слу же

за зашти ту од висо -
ких тем пе ра ту ра и
пла ме на. Тести ра ли
смо и уни фор ме које
су у опе ра тив ној упо -
тре би већ 12 годи на.
Постиг ну ти су изу зет -
ни резул та ти на тем -
пе ра ту ра ма изме ђу
650 и 1.000 сте пе ни
Цел зи ју са. Због све га
тога, сма трам да има -
мо пра во да пред ло -
жи мо и неке изме не у

систе му, чије нор ме још коче раз вој одбрам бе не инду -
стри је, посеб но при ват ног сек то ра у њој. Ми јесмо део
одбрам бе не инду стри је, наши про из во ди изво зе се у цео
свет, чак и у земље Али јан се, а позна то је коли ко је то
тешко оства ри ти, само у Срби ји наши про из во ди се
недо вољ но кори сте. 

У све ту је и данас мало при ват них ком па ни ја које су,
захва љу ју ћи искљу чи во при ват ном пред у зет ни штву и
капи та лу, без помо ћи држа ве, ушле у сам врх про из во ђа -
ча вој не и поли циј ске опре ме. Ком па ни ја беле жи ста лан
раст про из вод ње, про да је, изво за и про фи та, упр кос
тешко ћа ма с који ма се бори у земљи у којој пла ћа не тако
мали порез на добит. Извоз чини 70 одсто укуп ног про -
ме та. 

– Наша је миси ја да и даље буде мо успе шан сер вис
вој ске, поли ци је и дру гих без бед но сних слу жби. Насто ји -
мо да и даље, као и до сада, раз ви ја мо нове про из во де
који би нам омо гу ћи ли да оста не мо у свет ском врху. Наш
про цес про из вод ње у скла ду је са стан дар ди ма ISO 9001
и ISO 14001, а доби ја њем сер ти фи ка та TUF за ква ли тет,
пости гли смо свет ску репу та ци ју – каже Дра гић и дода је
да цело ку пан раз вој око две хиља де про из во да ком па ни ја
реа ли зу је соп стве ним сред стви ма.

При ват на ини ци ја ти ва је, сма тра ју струч ња ци, за
нашу земљу „све тло на кра ју туне ла”. Одбрам бе на инду -
стри ја, са сво је стра не, може поста ти онај зама јац раз во -
ја инду стриј ске про из вод ње, сма ње ња неза по сле но сти и
наде у боље сутра. Потреб но је још обје ди ни ти та два
сег мен та, при ват ну ини ци ја ти ву и одбрам бе ну инду стри -
ју. Да и Срби ја тре ба да има јаку намен ску инду стри ју,
нико не пори че. То је, посеб но у дана шњим усло ви ма,
потреб но и због пове ћа ња наци о нал не без бед но сти.
Има ли смо тра гич на иску ства и сазна ли на соп стве ном
при ме ру како је тешко одбра ни ти се у усло ви ма санк ци ја
и оне мо гу ће ног уво за нао ру жа ња и вој не опре ме. Тре ба
ли нам бољи при мер за дока зи ва ње тврд ње да, кад је реч
о одбрам бе ној инду стри ји, осла ња ње на соп стве не сна ге
нема алтер на ти ву. Ула га ња у намен ску инду стри ју пове -
ћа ва ју без бед ност земље, омо гу ћа ва ју раз вој при вре де и,
на кра ју, доно се мно го више него што узи ма ју. ƒ

Душан ГЛИ ШИЋ
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Пише
Владимир Почуч

између редова

У систему који
робује форми и
бирократији,
сматрајући да тако
штити појединца од
непредвиђених
околности, не каже
се случајно да
папир трпи све. 
То је последица или
незнања или
страха. Незнање је,
на срећу,
променљива
категорија. 
А из страха људи
постају и веће
незналице но што
заиста јесу.

Попут већи не мага зи на, и „Одбра -
на” има уло гу да инфор ми ше, еду -
ку је и заба ви сво је чита о це.

Првен стве но при пад ни ке систе ма од -
бра не, мада миси ју, у одре ђе ној мери,
оства ру је и у широј јав но сти. Наста -
вља ју ћи тра ди ци ју вој не писа не речи
дугу 137 годи на, на медиј ској сце ни у
Срби ји сло ви за рефе рен тан и поу здан
извор инфор ма ци ја о сек то ру без бед -
но сти. То потвр ђу ју они који редов но
чита ју њене стра ни це, као и оста лу
штам пу, пого то во недељ ни ке или спе -
ци ја ли зо ва не реви је. Нажа лост, по не -
кад се стиче утисак да зна чај наше
нови не боље пре по зна ју људи изван
Ми ни стар ства одбра не и Вој ске Срби је. 

Иако је инфор ми са ње оду век пред -
ста вља ло битан еле мент морал не ком -
по нен те вој не моћи, несхва тљи во је да
данас, у вре ме брзог про то ка и ско ро
нео гра ни че не доступ но сти инфор ма -
ци ја, поје ди не ста ре ши не наше вој ске,
често нај од го вор ни је и на руко во де -
ћим дужно сти ма, не раз у ме ју или
погре шно сагле да ва ју уло гу и могућ но -
сти меди ја. Нај пре „Одбра не” – зва -
нич ног вој ног гла си ла. Мада ни пре ма
оста ли ма не испо ља ва ју пре те ра ну
накло ност.     

Оправ да но се наме ће пита ње да ли
ће и како такви офи ци ри у сво јој сре -
ди ни бла го вре ме но пре по зна ти и
успешно одго во ри ти на раз ли чи те
обли  ке евен ту ал них невој них прет њи,
пого то во када је реч о кла сич ном про -
па ганд ном дело ва њу или мода ли те -
тима инфор ма тив них опе ра ци ја. За -
брињавајућа је и чиње ни ца да нови на -
ре, фото-репор те ре и уред ни ке мага -
зи на „Одбра на”, над ле жне и струч не
упра во за област инфор ми са ња, погре -
шно пер ци пи ра ју или изјед на ча ва ју с
„про тив ни ци ма” систе ма.

При ме ра је на пре тек. Банал них.
Обич но све де них на пуки фор ма ли зам,
увек у недо стат ку ваља них и суштин -
ских аргу ме на та. Сто га пре пре ка за

реа ли за ци ју новинар ског задат ка по -
ста је и „нена ја вљен” лап топ, фото-апа -
рат, дик та фон или недо ста так прес
леги ти ма ци је. Доби ја ње инфор ма ци ја
и фото гра фи са ње, ско ро без изу зет ка,
није могу ће уко ли ко нема одго ва ра ју -
ћег „папи ра” – одо бре ња, сагла сно сти,
уна пред доста вље них пита ња за раз -
го вор, апри о ри при стан ка на ауто ри -
за ци ју и тек стова и фото гра фи ја. 

Погре шно је и поми сли ти да је ту
крај. Бор ба пред сто ји за сва ку изго во -
ре ну, а у напис пре то че ну рече ни цу.
Обра зло же ња су, у нај ма њу руку,
бесми сле на. Сле де исправ ке већ ис -
пра вље ног, „надо град ња” књи жев ног
јези ка суво пар ном тер ми но ло ги јом, уз
неза о би ла зно изра жа ва ње у скра ће ни -
ца ма и одба ци ва ње сјај них доку мен -
тар них запи са објек ти вом због „избле -
де ле” уни фор ме, изгу жва не кошу ље,
заста ре ле тех ни ке... Тако сли ка вој -
нич ке ствар но сти поста је и суви ше
„уми ве на”, нере ал на, нека да непри -
стој но афир ма тив на, што се, гле изне -
на ђе ња, спо чи та ва упра во они ма који
само пошту ју стан дар де нови нар ске
про фе си је. Ника да на рачун туђе.  

У систе му који робу је фор ми и
биро кра ти ји, сма тра ју ћи да тако шти -
ти поје дин ца од непред ви ђе них окол -
но сти, не каже се слу чај но да папир
трпи све. То је после ди ца или незна ња
или стра ха. Незна ње је, на сре ћу, про -
мен љи ва и при лич но „рас те гљи ва”
кате го ри ја. Страх, међу тим, људе чини
и већим незна ли ца ма но што заи ста
јесу. Из стра ха поста ју и сујет ни, и
суро ви, и подо зри ви. А сујетни људи
су, тврди Свети Јован Лествичник, у
рату највеће кукавице. Про пор ци о нал -
но успо ну на дру штве ној лестви ци
расте њихов страх. По пра ви лу забо -
ра вља ју Њего ше ве речи – „Страх
живо ту каља образ често!” Изгле да да
ни ми нисмо изу зе так. ƒ
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М
едицинска пракса потврђује да је стрес природно
стање у коме се налазимо. Није изазов да живимо
потпуно ослобођени од стреса, да будемо изолова-
ни од њега, већ да препознамо када се тачно нала-
зимо у стању стреса и како да се не инфицирамо

токсичном енергијом осуде и кривице.
Током живота најчешће се природно понашамо тако

што, углавном, региструјемо оно што нам недостаје. Особе
у радном односу најчешће су оријентисане на то да буду у
свом максимуму целе недеље, двадесет четири сата дневно.
Такође, човек у свом уму често не заборавља неке поступке
других људи и не опрашта им, а то сигурно свако људско
биће уводи у стање стреса. Стога, најчешће влада мишљење
да је живот ослобођен од стреса илузија која не постоји и да
се сви кад-тад враћамо у сурову реалност. Kада уђемо у ту
сурову реалност, можемо да употребимо Eye move ment inte -
gra tion (EMI) технику и ослободимо се стреса за десетак
минута. 

Таква техника јесте ментални алат који може веома
брзо и ефикасно да смањи стрес, чак за 70 одсто, или да га
разводни и, истовремено, повећа емоционалну стабилност
личности. Као терапијска метода користи се за постизање

тренутног ослобађања од стреса и пружа могућност да с
малом интервенцијом дођемо до великих помака у личном и
професионалном развоју. Развили су је Конира и Стив Анд-
реас 1989. године како би третирали тешке емоције
настале трауматичним доживљајима изазваним стресом.
Касније су на бази EMI технике настале методе Wing wa -
ve или EMDR, али је њихова суштина, ефикасност и при-
мена непромењена. 

EMI технику успешно користе руководиоци, менаџери,
спортисти и сви који желе да повећају професионалне пер-
формансе и унутрашње стање благостања. Примењује се
терапеутски, мада је свако може користити и самостално,
уколико је за то обучен.  

сТРЕс – заКључан у наШОј главИ
Природа је регулисала да мозак аутоматски, без утица-

ја наше воље, обрађује феномен који постоји, тачније наш
несвесни материјал, када се налазимо у дубокој РЕМ фази
сна. Реч је о оном моменту током сна када се наше очи
покрећу лево-десно. Поменути аутори утврдили су да је то

КаКО сЕ ОслОбОдИТИ наПЕТОсТИ
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Техника Eye move ment inte gra tion (EMI) јесте ментални алат који може веома брзо 
и ефикасно да смањи стрес, чак за 70 одсто, или да га разводни, и, истовремено, повећа
емоционалну стабилност личности. Она омогућава да мозак обради стресно искуство тако
што се стимулише и интензивира рем фаза сна у будном стању и доводи до брзе 
и ефикасне обраде негативних емоција. Техника се једноставно примењује, 
а делује – чудесно.

РазгРадња сТРЕса
ПИШЕ мр сц. мед. др Татјана МИШИЋ
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на неки начин повезано с разградњом одређених стресних
ефеката, које смо задобили током дана. Природно, у току
дана доживимо мање или више стресних ситуација, нешто
нам се догоди што нас покрене, а у току сна имамо Eye move -
ment inte gra tion покрете, који тај стрес разграђују. 

Међутим, емоције које настају као догађај, који
називамо стресом, могу остати забележене у нашој
меморији у форми слике, звука, мисли и телесних сенза-
ција. Уколико имамо довољно сна, стрес може да се раз-
гради. Ако је стрес превисоког нивоа или је сан невољан,
дешава се да такви импути остају заувек закључани у
нашем нервном систему – као стрес који носимо са
собом. Када не спавамо довољно, неки догађаји који су
се десили током дана могу бити интензивнији. Ми тада у

РЕМ фази сна не разградимо стрес који смо доживели и
он остаје у блокади у нервном систему. 

Брачни пар Андреас установио је да можемо да
симулирамо покрете очију и у будном стању и да успемо
да разградимо блокаде које су настале због јаких стре-
сних ситуација. Техника коју су развили омогућава да
мозак обради то искуство тако што се стимулише и
интензивира РЕМ фазу у будном стању, што доводи до
брзе и ефикасне обраде негативних емоција. То је веома
једноставно и делује – чудесно!

Пракса је показала да је та техника веома корисна
код људи који су изложени јаком стресу у неким ситуаци-
јама, као на пример спортисти, хирурзи и остали, те да
би требало да је редовно примењују.

Технику Eye move ment inte gra tion користе успешни
руководиоци, менаџери, спортисти и сви они који желе да
повећају професионални перформанс и унутрашње стање
благостања. Често се користи у фудбалским клубовима. У
Немачкој, на пример, један клуб има толико оспособљених

људи за коришћење EMI технике тако да у полувремену
утакмице играчи само за неколико минута разграђују стрес
и блокаде. Тек тако растерећени развијају стратешки при-
ступ такмичењу. Примењује се терапеутски, мада је свако
може користити и самостално, уколико је за то обучен.  

РазЛиЧити ПРиМеРи 

и стРаха



мислимо о томе шта изазива стање стреса, шта је наша
ирационална траума, где нам се у мислима појављује емо-
ција. Да ли је, можда, реч о слици, осећају или је тескоба у
неком делу тела који треба истражити. Када региструјемо
тај осећај, имамо индикатор на основу кога ћемо моћи да
измеримо да ли је дошло до смањења стреса. То су рела-
тивно једноставне технике које може свако од нас да изве-
де, а веома су корисне.

Иако EMI технику изводе стручно обучени терапеути,
тачније људи који су завршили обуку, за само неколико
тренутака можемо и сами себи делимично да помогнемо.
Потребно је да се удобно сместимо у столицу, у канцела-
рији или на неком другом месту, повежемо се мислима са
својим осећајем трауме или стреса, онда удахнемо и издах-
немо ваздух и шетамо погледом (отворених очију) од јед-
ног до другог угла зида. Потом, поново удахнемо и издах-
немо и поновимо покрете очима од угла једног до угла дру-
гог зида. Све време треба веома интензивно мислити на
емоцију коју изазива стрес у телу. То треба учинити неко-
лико пута. На тај начин симулира се РЕМ фаза у мозгу, која

Не можемо да објаснимо како то механички функцио-
нише с Eye move ment inte gra tion техником, међутим, много-
бројни примери и искустава доказују да она делује у пракси.
Такође, том техником могу да се разграде и неки велики ира-
ционални страхови. На пример страх од зубара, од летења,
страх од наступа. Исто тако, могу успешно да се разграде
трауматични и ирационални страхови. Поменута техника, у
комбинацији с осталим методама лечења, може да направи
велике помаке. 

Интересантно је да EMI техника не оптерећује ни оног
ко је користи нити терапеута који ради са њим. Терапеути
не морају да буду медицинске струке, а потпуно слободно
могу да је примене без икаквих контраиндикација и људи
који нису терапеути.

Током терапије особа коју „третирамо” не мора да
износи садржај свог стреса, што је добро, јер многи људи не
желе да причају о детаљима својих стресних ситуација, про-
блема или емоција. Довољно је да пацијент зна који му садр-
жај изазива напетост или да региструјете емоцију присутну
у организму, па да онда терапеут примени Eye move ment inte -
gra tion технику. 

Када се том техником смањи ниво стреса, могу се при-
менити и неке друге како би се оснажила особа. Терапеути
који раде са људима под стресом могу да помогну и себи, да
се не би повезивали с туђим трауматичним тренуцима, што
за њих може да буде веома оптерећујуће.

Помоћу EMI технике истражујемо искуство које је дове-
ло до трауме или стреса, не садржајно, већ тако што истра-
жујемо субмодалитете кроз слике, звуке или емоције. Веома
је важно да особа региструје у свом уму која је то тачно емо-
ција и да на њој примени ову терапеутску технику. 

СвојЕвРСНА МЕТодА оПушТАњА
Поставља се питање како да то новодобијено стање

учврстимо као трајни ефекат. Требало би, заправо, да раз-
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ПРИМЕНА EMI ТЕХНИКЕ  
EMI технику изводи стручно обучени терапеут, тач-

није људи који су завршили обуку, али за само неколико
тренутака можемо и сами себи делимично да помогнемо.
Потребно је удобно се сместити у столицу, у канцеларији
или на неком другом месту, повезати се мислима са својим
осећајем трауме или стреса, а онда удахнути и издахнути
ваздух и пратити погледом (отворених очију) од једног до

другог угла зида. Потом, удахнути и издахнути и поновити
очима покрете од угла једног до угла другог зида. Све вре-
ме треба интензивно мислити на емоцију која изазива
стрес у телу. То се понавља неколико пута. На тај начин
симулира се РЕМ фаза у мозгу, која се дешава током сна.
Тако можемо делимично помоћи свом кибернетичком
систему, а уз помоћ особа које у потпуности познају ЕМI
технику и у потпуности се ослободити стреса. 

се дешава током сна. Тако можемо делимично да помог-
немо свом кибернетичком систему, а уз помоћ особа које
познају EMI технику и да се у потпуности ослободимо
стреса. 

Осим тога, сви заинтересовани могу да се детаљније
информишу о Eye move ment inte gra tion техници на интер-
нету. Едуковани стручњаци објашњавају како се тачно она
изводи. То је основа која се постепено надограђује. Уз
додатно проучавање и испробавање те методе свако
може добити још више идеја о томе како да се практично
ослободи стреса. ƒ

Ауторка је специјалиста опште медицине, CertMD-ORT, 
акупунктуре, квантне медицине у ВМЦ „Славија”
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На полувремену шеснаестине финала
Европског фудбалског првенства
између Француске и Северне Ирске,

учим сестрића (завршио први гимназије)
постмодернистичким поставкама и принци-
пима. У публици седи први човек „државе с
најлепшом химном” (то он каже, свиђа му се
Марсељеза). 

– Најлепша је, заиста, осим ако није –
уводим га у тему.

– Како то мислиш, јесте, сем ако није?
– Па ето... Рецимо, Франсоа Оланд је

председник Француске. Француска 
– Франсоа. Лепо. Као кад би у Србији пред-
седник био Србислав. А Дејвид Камерон није
председник Камеруна, већ британски преми-
јер. Е зато је морао да поднесе оставку. 

– Није исти принцип као код химне,
карикираш! Плус није зато. Због Брегзита!

– Аха, добро. Лепо што пратиш. Идемо
испочетка. Енглези нису за Брегзит, сем оних
који јесу. Шта мислиш о томе?

– Хаха, занимљиво је… Јел то нека „бри-
танска антитеза”, нешто као „словенска”,
Или грми ил` се земља тресе, нити грми…
Већ оно море нешто у мраморје!

– Није, али је занимљиво да видимо ко
од Енглеза јесте, а ко није, и којих има више.

– Па већ смо видели, више је ових што
би да се земља тресе, Европа да се тресе,
хаха! Предлажем ти, ујаче, да се преформу-
лишеш. Дакле, Британци јесу за Брегзит, сем
оних који то нису. 

(Видим ја да је ученик Математичке гим-
назије, коме изнад кревета пише „Питагора
је мој бог”, брзо савладао „увод у постмодер-
ну” и да долазимо на његов терен – сурова
статистика.) Утишава ТВ рекламе и наста-
вља... 

– Види, ти си политиколог. Размишљаш,
анализираш, извлачиш закључке, предви-
ђаш... Ја читам новине и само укрштам подат-
ке, мозак чувам за размишљање о важнијим
стварима! Педантни статистичари, знаш, то
су они што редовно иду код педикира, уста-
новили су да је Брегзит изгласала средовеч-
на британска провинцијалка. То није она
Балашевићева, што је често спомињеш јер

„лети изнад мора осредњих”. То је госпођа с
којим килограмом више, из Стратфорда или
Борнмута, чији је стандард испод средње
класе. 

– Ето прилике да ови што креирају пору-
ке у кампањама обрате пажњу на ујну Све-
тлану из Котраже, испаде да она одлучује –
покушавам да вратим причу на „свој” терен,
ал’ џаба...

– Пусти то, него идемо даље.. „Д’одемо”
је заокружило 61 одсто Британаца старијих
од 60 година, плус сиромашни, физички рад-
ници и незапослени, њих 64 одсто, а 57 про-
цената жена је за излазак. Млађи од 25 су
више од 70 одсто били за останак, али изгле-
да да су многи преспавали тај дан – наслутих
призвук сете код шеснаестогодишњака.

Оставих „постмодернистичку” попо-
дневну игрицу и одлучих да га вратим на
суштину.

– Да се не шалиш, па да помислиш да
„Брегзит Британци” не воле Европу! Највећи
број њих није ни размишљао о њој, колико
год ти то можда звучи чудно. Размишљали су,
а то и твоја статистика говори, како да про-
мене ситуацију која им се не свиђа, свој
животни стандард који опада и будућност
која им је неизвесна. А Брегзит се понудио
као најснажнија варијанта рушења „статуса
кво”! И мада се знало да ће многи становни-
ци Британије гласати за, готово нико није
стварно веровао да би се Брегзит могао дого-
дити.

– Осим оних који јесу – каже он.
Покушавам да на духовит начин изађем

из фајта у коме ми је дрско и безочно одузе-
то оружје.

– Добра ствар је што ћемо сада ми лак-
ше ући у Европску унију, сад кад Енглези иза-
ђу. И забораве да затворе врата. 

– Осим ако не забораве, и затворе их.
Онда нећемо. 

– Шта год буде, обрали смо бостан. И
ми и Енглези. 

– Осим ако нисмо – каже он. 
Срећом, почело је друго полувреме... ƒ

Постмодерна на острву

Пише

Владимир 
Вјештић

НЕ ОКРЕЋИ СЕ СИНЕ

Статистичари су

установили да је

Брегзит

изгласала

средовечна

британска

провинцијалка.

Значи ли то да

креатори порука

у кампањама

посебно треба да

обрате пажњу на

ујну Светлану из

Котраже.



на основну ратних искустава 1993. године

модификован је један хеликоптер Ми-8 

на који су уграђена четири тешка 

митраљеза „браунинг” (Borw ning) 

за ватрену подршку специјалним снагама

Тешки МиТраљези на хеликопТеру

1 .  ј у л 2 0 1 6 .
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Модификована осМица
Т

оком борбених дејстава у јесен 1991. и пролеће
1992. формирани су тимови за извлачење посада
оборених летелица које су чинили припадници 
63. падобранске бригаде и посаде транспортних
хеликоптера Ми-8. За ватрену подршку на тим зада-

цима падобранци су имали само лично пешадијско нао-
ружање, којим су из ваздуха могли дејствовати са стан-
дардног носача постављеног на леви бок код врата и кроз
отворене прозоре. Сразмерно велики, Ми-8 није имао
пасивну заштиту од дејства противника из стрељачког
оружја и лаких преносних ракетних система ПВО. 

Како је тим за СТС требало да изврши задатак висо-
ког ризика, једно од решења било је да се барем обезбе-
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ди солидна ватрена моћ за
подршку пре приземљења
и током извлачења оборе-
не посаде. 

Ратна искуства 
као повод

Ратна искуства била су
повод да се захтев Команде
Корпуса специјалних једи-
ница (КСЈ) од 17. децембра
1992. пошаље на адресу
Команде РВ и ПВО како би
се изузео један Ми-8, који
би био наоружан тешким

митраљезима за потребе ватрене подршке посебних задата-
ка и самоодбрану. У командни тог вида 15. јануара 1993. пот-
писана је наредба на основу које су у Ваздухопловном опит-
ном центру (ВОЦ) модификовали један хеликоптер. У перио-
ду од 25. јануара до 6. маја 1993. интегрисани су митраљези
и проведена интерна испитивања на земљи и у лету на Ми-8
евиденцијски број 12364, фабрички број 10986 (произведен
у заводу Казањ 19. септембра 1980, а примљен у наоружање
30. јануара 1981). Ремонт на тој летелици завршен је фебру-
ара 1992. у заводу „Мома Станојловић” и задужена је 
у ВОЦ-у. Зато је била „при руци” када је из Земуна стигла
наредба да се изради платформа за ватрену подршку. 

Замишљено је да наоружање буде стално, односно на
фиксираним носачима, али под условом да се елементи кон-
струкције носача митраљеза поставе без деформација и
разарања структуре летелице. 

Изабрани су митраљези америчког порекла „брау-
нинг” (Brow ning) у калибру 12,7 mm (.50) у два модела: ави-
онски митраљез АН/М3, који се могао наћи у складиштима
РВ и ПВО у великим количинама (почетком деведесетих
година у инвентару вида налазило се знатан број авиона
„јастреб” и „галеб” наоружаних са три, односно два
АН/М3), и „пешадијски” митраљез М2 ХБ, коришћен у ЈНА
као средство ватрене подршке на троношцу или на борбе-
ним возилима.

У изворним документима из времена рада на пројекту
наоружаног Ми-8, уместо ознаке митраљеза М2 ХБ, он је
представљен као АН/М2, као авионски митраљез који је
био познат у РВ и ПВО, јер је коришћен педесетих година
на америчким ловцима бомбардерима Ф-47Д „тандерболт”
(Thun der bolt) и домаћим ловцима С-49Ц. Питање ознаке
није важно јер су сви митраљези са реномираним именом
„браунинг” користили исту муницију .50 BMG. 

Митраљез АН/М3 постављен је на горњи део носача,
а подвешени су лансери невођених ракетних 
зрна УБ-16 (ВОЦ)



стрељачког оружја, који је припадао летелици са малим
модификацијама – израђена је нова потпора ослонца митра-
љеза и дограђен је подесиви ослонац причвршћен доњим
крајем за под теретне кабине. Ослонац је додатно укрутио
носач и прихватао је силу трзаја уназад. За пуњење митра-
љеза дорађен је муницијски сандук, која је скраћен како би
се оружје слободно закретало на бочним вратима. Зато није
могла да се користи уобичајена муницијска кутија, па је реде-
ник од 100 метака морао се сложи у сандук. 

Четврти митраљез за дејство у задњој полусфери био
је на ивици теретног простора. Постављен је на троножац
са носећим елементом израђеним од челичне цеви дужине
350 mm и пречника 30 mm за који су заварени стандардни
„Л” профил 35×35 mm и две челичне цеви причвршћене за
под кабине. Виљушка ослонца уједно ограничава покрета-
ње митраљеза по висини и на тај начин отклоњен је ризик
од нехотичног дејства по летелици. Покретање по правцу
ограничено је дужином цеви, јер када се на уста митраље-
за постави скривач пламена у крајњем положају, задржава
се задњим оквиром кабине. Митраљез је имао стандардну
муницијску кутију за 100 метака у реденику. Чауре и кари-
ке су слободно летеле у ваздух или падале у теретни про-
стор. Било је предвиђено да модификована летелица лети
без шкољкастих дводелних врата, која су затварала терет-
ни простор. 

Гађања на полигону

На Ми-8 број 12365 прво су уграђени спољашњи
митраљези у сарадњи Ремонтног завода „Мома Станој-
ловић” и ВОЦ-а. Постављени су под углом од минус 1°
према прорачуну урађеном на захтев да се путања зрна
митраљеза сече са путањом невођеног ракетног зрна БР-
1-57 на домету од 1.000 метара. Прорачунато је да се
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На модификовани Ми-8 поставље-
на су четири митраљеза. Два авионска
митраљеза АН/М3 са уређајима карак-
теристичним за авион „јастреб” угра-
ђена су на горње решетке гредастих
носача, који су били предвиђени за лан-
сере невођених ракетних зрна УБ-16.
Угао уградње митраљеза био је 
минус 1° у односу на конструктивну
хоризонталну линију трупа хеликопте-
ра. Носач је израђен од челичног лима
дебљине 8 mm и причвршћен је за
решетку гредастог носача БДЗ-57К. На
носач је заварен усмеривач чаура. Зад-
њи ослонац митраљеза био је стан-
дардни ослонац за везу са конструкци-
јом авиона „јастреб”, а потпора пред-
њег ослонца механичком обрадом при-
лагођена је Ми-8. Позиција митраљеза
омогућавала је да се лансери УБ-16 подвесе и користе као у
нормалној конфигурацији наоружавања Ми-8. 

Муницијска кутија израђена је од лима и постављена
је на хоризонталне пречке решеткастог носача. У кутију се
могло сместити од 200 до 220 метака. Током гађања чауре
су се усмерено одводиле у страну, а карике су слободно
падале. У кабини су постављене команде митраљеза за
електрично окидање и ракетирање електропнеуматском
командом преко славине пнеуморепетитора постављеног
иза митраљеза. У пилотској кабини био је нишан ПКВ са
нишанском камером, као део стандардне опреме Ми-8. 

Унутар летелице била су два митраљеза М2 ХБ. Један
митраљез постављен је на бочна врата на стандардни носач

На задњем делу теретне кабине Ми-8 постављен је
митраљез М2 ХБ (ВОЦ)

Митраљез на предњим вратима Ми-8 
у „маршевској” позицији (ВОЦ)
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максимални домет од 6.652,26 метара (7.272 јарди)
постиже у гађању под елевацијом од 35°. 

Ректификација осе цеви митраљеза урађена је у Заво-
ду, затим су уследиле провере уградње и прво гађање на
земљи на Полигону „Чента” – појединачно са по пет мета-
ка и кратким рафалима са по једним редеником од 40 мета-
ка. Следећи корак било је гађање у лету у „Ченти” на мету
од 3×3 m са утрошком од 64 до 98 метака по митраљезу на
сваком лету. Највећи број погодака постигнут је у режиму
прогресивног лета брзином од 100 km/h, без обзира на
висину лета. Довођење нишанске тачке на мету било је у
том режиму тачније у односну на друге режиме, нарочито
при минималним брзинама и лебдењу, када је летелица
веома осетљива на командовање по свим осама и тада је
постављање крста нишана на мету веома отежано. 

Када је брзина лета већа од 100 km/h услови за гађа-
ње су повољни. За довођење нишанске тачке на мету на
даљини од 1.000 m у мирној атмосфери било је потребно
само да се коректно одржава правац лета. За гађање из
прогресивног лета на даљинама изнад 500 m било је
потребно мало оборити нос летелице, а на 1.500 m мало
подићи. 

Накнадно су у ВОЦ-у, уз усмени договор са припад-
ницима КСЈ, постављена два унутрашња митраљеза.
Један лет са гађањем извршен је као део припреме за
тактичку вежбу, а други је био на вежби проведеној са
КСЈ. Из сваког митраљеза дејствовало се са 200 метака.
Стрелци из 63. падобранске бригаде гађали су при брзи-
нама од 0 до 160 km/h, са висине од 10 до 50 m на уда-
љености од мета од 400 до 1.200 метара. Њихова проце-
на било је да је отежао гађање бочним митраљезом у
заокрету, затим да је у силажењу стрелац задњег митра-
љеза могао да коригује гађање само по трасирајућим
зрнима због вибрација, ограниченог положаја за ниша-
њење по елевацији, неудобног положаја стрелаца и мале
густине ватре и великог растурања. 

Закључак после дејстава на полигону био је да је
решење уградње спољних митраљеза задовољило поста-
вљене захтеве и да они дејствују безотказно и безбедно
по летелицу. Такође, утврђено је да је предвиђена количи-
на муниције довољна за дејство од приближно 10 секунди,
а да велика ватрена моћ омогућава да се „избаце из стро-
ја” лако оклопљени циљеви. 

У гађању из унутрашњег митраљеза на вратима уста-
новљено је да муницијска кутија не обезбеђује поуздано
вођење реденика и то је проузроковало велики број засто-
ја. Стрелци из 63. падобранске бригаде проценили су да
ватрена моћ унутрашњих митраљеза није довољна за оче-
киване ефекте по живој сили и техници због недовољне
брзине ватре и количине муниције. 

Како би се спровело испитивање уградње тешких
митраљеза извршено је 25 летова са Ми-8 у трајању од 
7 часова и 35 минута. Утрошено је 1.453 метка ПЗ и ПЗО
(сваки пети) са спољашњих митраљеза и 750 метака са уну-
трашњих митраљеза. 

На основну резултата испитивања Команда КСЈ
предложила је да се настави са пројектом интеграције
митраљеза и да се преправи шест комада Ми-8. Приори-
тети тог времена били су другачији и све је стало само
на провери функционалности уградње тешких митраље-
за на једином Ми-8. ƒ

Александар РАДИЋ

На вратима Ми-8 у позицији за дејство митраљез је
постављен на носач и учвршћен додатним ослонцем
за под теретне кабине (ВОЦ)

Нишан ПКВ 
у кабини Ми-8 
(ВОЦ)
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На основу захтева немачких
специјалних снага, Бунде-

свер је 2014. године расписао
тендер за набавку снајперске
пушке у калибру 8,6×70 mm
(.338 Lapua Mag num). На тендер
су се јавиле немачке компаније
„Uni que Alpi ne AG”, која је пону-
дила TPG-3 A4, и компанија
„Hae nel” са моделом RS9. Након
обављених трупних испитивања
и строге бирократске процеду-
ре, немачка војска одлучила се
за модел Hae nel RS9, што је,
уједно, била и најповољнија
понуда. Оружје је добило војну
ознаку G-29 (нем. Gewe hr 29), а
до краја 2016. године, специјал-
ним јединицама KSK и KSM биће
испоручено 115 пушака. G-29
замениће снајперску пушку Ac-
cu racy Inter na ti o nal AWM, кали-
бра 7,62×67 mm, која је у наору-
жању још од 1997. године.

Пушка G-29 (Hae nel RS9) је
репетирка са обртно-чепним
затварачем калибра .338 Lapua
Mag num. Конструисали су је
оружари компаније „Hae nel” у
сарадњи са бившим припадни-
цима немачких специјалних
јединица. На тестирањима је
показала врхунску прецизност и
има ефикасан домет од око
1.500 метара. Дужина пушке је
1.300 mm, а тежина око 7,54 kg,
што је сврстава у теже пушке
тог калибра (нпр. финска снај-
перска пушка SAKO TRG-42
истог калибра, тешка је само 5,1
kg). Пуни се оквиром капаците-
та 10 метака. Цев је слободна
(енг. free-flo a ting bar rel), тврдо

хромирана и дуга 685 милимета-
ра. Кундак је подесив у свим
правцима и преклапа у леву
страну, што смањује дужину
пушке при транспорту на 990
милиметара. Спољни делови
пушке обложени су специјал-
ним премазом „Ila flon” у смеђој
боји (RAL8000 боја по немачком
стандарду). Тај премаз је разви-
јен специјално за војне потребе.
Осим маскирног својства боје
(може бити камуфлажни), има
одличну хемијску отпорност на
корозију, воду, киселину, аце-
тон, бензин и нафту. Штити
оружје од гребања и хабања,
као и од утицаја временских
услова на температурама од –40
до +60 степени Целзијуса.

Пушка G-29 намењена
немачким командосима, биће
опремљена оптичким нишаном
немачке производње Ste i ner-
Mili tary-Ziel fern ro hr (5–25×56) и
шведским рефлексним ниша-
ном Aim po int Mic ro-T2, поста-
вљеним на оптички нишан. Оба
нишана монтирана су на тактич-
ки носач немачког произвођача
„Era-Tac”. 

Фабрика „Hae nel” произ-
води још и модел RS8 у калибри-
ма .308 Win. и .300 Win Mag, за
који су већ заинтересовани
немачка полиција и специјална
јединица GSG-9. У понуди је и
модел RS8 Sub so nic у истим
калибрима, верзија са интегри-
саним пригушивачем. ƒ

Америчка компанија „Pola ris Defen ce”, произво-
ђач теренских возила, четвороцикала-квадова

и моторних санки, од маја ове године почела је
производњу лаког теренског возила MRZR-D
(Disel). Возило има четворотактни SOHC троци-
линдрични турбодизел мотор од 88 КС и погон на
сва четири точка. Основна верзија има четири
седишта. Задњи товарни део возила је модуларан
и могу да се поставе још два додатна седишта
или да се сместе два болничка носила. Од остале
опреме возило има витло, ИЦ фарове и платфор-
му за наоружање. Може се транспортовати хели-
коптером или десантирати падобраном.

Маринци 2. батаљона 5. пука морнаричке
пешадије САД тестирају први контингент од 15
лаких теренских возила дизелаша Pola ris
MRZR-D. Та возила ће се користити на предстоје-
ћој међународној поморско-копненој вежби на
Пацифику „RIM PAC 2016”. Након тога, Команда
за специјалне операције Mаринског корпуса
(MAR SOC) анализираће да ли су та возила неоп-
ходна за одређене операције у којима се ангажу-
ју специјалне снаге маринаца и извршити евенту-
ална поруџбина.

Америчке специјалне снаге КоВ и РМ кори-
сте Pola ris возила од 2013. године. Команда за
специјалне операције SOCOM добила је 2015.
године 2.000 возила Pola ris MRZR (верзија са бен-
зинским мотором), од чега је 1.700 MRZR-4s (са
четири седишта) и 300 возила MRZR-2s (са два
седишта). Таква возила која спадају у категорију
тзв. ATV (енг. All-ter rain vehic le) масовно се кори-
сте у специјалним снагама више од 20 земаља
света. Одлично су се показала на теренима у Ира-
ку и Авганистану. Користе се за извиђање, кон-
тролу територије, превоз извиђачких група, снај-
периста, рањеника или дотур муниције и опреме
на тешко приступачним теренима. Најчешће су
наоружана митраљезима или аутоматским баца-
чима граната.

1 .  ј у л 2 0 1 6 .

ТЕСТИРАЊЕ ДИЗЕЛАША POLA RIS MRZR-D

НОВА СНАЈПЕРСКА ПУШКА НЕМАЧКИХ КОМАНДОСА
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Руске Федерације расписало је

тендер који има за циљ набавку новог
пушкомитраљеза под кодним називом
„Токарь-2”. На тај тендер позване су
све домаће компаније које се баве
конструисањем и производњом стре-
љачког наоружања. Пушкомитраљез
би био намењен јединицама специјал-
не намене МУП-а (ОМОН и СОБР), а
користио би се за ватрену подршку
јуришних тимова приликом извођења
специјалних операција у урбаној и
руралној средини, где је поред густи-
не ватре битно и лако манипулисање
оружјем у просторно ограниченим
условима. Иако руски специјалци у
свом арсеналу имају одличне пушко-
митраљезе у калибрима 7,62 (ПКM,
ПКП „печенег”) и 5,45 mm (РПК-74М),
очигледно им је неопходан лакши и
компактнији пушкомитраљез у малом
калибру (попут белгијског Mini mi).

Према тактичко-техничком зах-
теву, пушкомитраљез би требало да
буде у калибру 5,45×39 mm (стан-
дардни метак за АП АК-74) и то у
варијанти са дужом и краћом цеви.
Пунио би се редеником из мале и
велике муницијске кутије, али и стан-
дардним оквирима за АК-74 и пушко-
митраљез РПК-74. Мора бити компак-
тан, са металним бочно преклапају-
ћим кундаком, тако да његова дужина
не прелази 900 mm (верзија са дужом

крупније команде на регулатору паљ-
бе, лако доступна ручица за пуњење,
удобан пиштољски рукохват и др.). 

За развој новог пушкомитраљеза
обезбеђено је 25,5 милиона рубљи.
Према неким изворима компанија
„Завод имени Дегтярёва” озбиљан је
конкурент на том тендеру. ƒ

КОМПАКТНИЈИ ПУШКОМИТРАЉЕЗ ЗА РУСКЕ СПЕЦИЈАЛЦЕ

цеви), односно 750 mm (верзија са
кратком цеви). Оружје би требало да
има тактичке шине, ножице, предњи
рукохват, механичке нишане за гађа-
ње на даљинама до 800 m, али и одго-
варајући оптички нишан. Један од зах-
тева је да нишанџија њиме може лако
да рукује када користи дебеле зимске
рукавице (шири браник обараче,

На међународном сајму наоружања
и војне технике у Казахстану

„KADEX 2016”, одржаном почетком
јуна ове године, кинеска компанија
„Poly Defen ce” представила је најно-
вији ручни бацач ракета који се
испаљује са рамена под назвом
„Shoc ker-1”. Тај потпуно нови кон-
цепт бацача, тзв. „Coun ter-ter ro rism
Sho ul der-lan ched Roc ket”, намењен je
за противтерористичка дејства у
урбаној средини где је потребно
пробити препреку, отворити пролаз
и нанети што мање колатералне
штете (повреда талаца, сопствених
снага, уништења објеката). Може да

се користи на даљинама до 200 мета-
ра против лакооклопљених и мотор-
них возила, зидова од пуне цигле
дебљине до 120 mm или забарикади-
раних дрвена врата дебљине не веће
од 150 милиметара. Бацач се састоји
од лансера и ракете, а опремљен је
оптичким нишаном. 

За разлику од традиционалних
пројектила, бојева глава ракете „Shoc -
ker-1” конструисана је да пробија пре-
преке високим притиском ударног
таласа при чему бојева глава потпуно
сагори у експлозији па је парчадно
дејство готово минимално. То је
посебно важно јер омогућава безбед-

но дејство ракетним бацачем у услови-

ма борбе на кратким растојањима. ƒ

КИНЕСКИ ПРОТИВТЕРОРИСТИЧКИ БАЦАЧ РАКЕТА
Припремио Бојан РАЈИЋ



ПиШЕ Александар ПЕтРовиЋ Дилема јединства
Први пут од свог настанка Европска унија суочава се са

дезинтеграционим процесом, који је тим пре значајнији јер
заједницу напушта једна од најутицајнијих и економски нај-
моћнијих чланица. Финансијска тржишта одреаговала су
бурно одмах по објављивању резултата референдума. Вред-
ност фунте пала је на историјски минимум у односу на долар
и швајцарски франак још од 1985. године, а вредност акци-
ја британских банака и неких компанија склизнула је за ско-
ро 30 одсто. Централна банка интервенисала је најавом
„упумпавања” 250 милијарди фунти како би се обезбедила
стабилност, што је донекле зауставило суноврат берзе, па
је дан завршен са знатно мање штете него што се очекива-
ло. Међутим, још се не зна да ли ће се овакав исход дуго-
рочно одразити на слабљење читаве европске економије и
пад вредности евра, као заједничке валуте. Џил Шлезингер,
бизнис аналитичарка америчког „Си Би Ес Њуза” сматра да
би „непријатан развод” ЕУ и Британије могао лако увести
читаву европску економију у рецесију. Шлезингер пише да
су индекси не само лондонске, него и париске, берлинске,
па и берзи у САД пали између 3,5 и 8 процената, што указу-
је на глобалну реакцију на Брегзит.

У политичком смислу највећи изазов за Унију сада је
јачање евроскептичних снага у појединим земљама, које би
охрабрене британским сценаријем могле да пођу истим

н
еколико сати пошто су најутицајнији острвски
медији објавили да већина грађана Уједињеног
Краљевства жели напоље из Европске уније, бри-
тански премијер Дејвид Камерон стао је испред
врата резиденције у лондонској улици Даунинг
број 10 и јавно признао пораз идеје коју је засту-

пао. Премијер је резултат референдума назвао изузетним
„огледом демократије” и подвукао да је дужност руковод-
ства земље да одлуку народа спроведе у дело. У надахну-
том (неки би рекли и потресном) обраћању нацији, Каме-
рон је рекао да ће влада учинити све да обезбеди политич-
ку и финансијску стабилност земље, те да се ништа неће
променити „преко ноћи”. Он је најавио да ће се, најкасније
до октобра, повући са функције јер, како је рекао, ново и
свеже руководство треба да поведе британски брод ка
новој луци.

Нема сумње да се у петак 24. јуна догодио тектонски
потрес који ће у политичком, економском и у безбедно-
сном смислу знатно утицати на будућност Европе. Премда
се и политичари и аналитичари слажу да више ништа неће
бити исто, постоје разна предвиђања у ком смеру би могли
да се одвијају политички и економски процеси на Старом
континенту и простору који је под безбедносном капом
НАТО-а.

ЛонДон РЕкАо „ЗБоГом” БРисЕЛУ

1 .  ј у л 2 0 1 6 .

с в е т

42

ЗЕмљотРЕс ЗвАни БРЕГЗит

У политичком смислу највећи изазов за Унију сада је јачање евроскептичних снага у
појединим земљама, које би охрабрене британским сценаријем могле да пођу истим
путем. Разлози због којих су Британци после четири деценије гласали за излазак
актуелни су и у осталим, нарочито богатијим чланицама ЕУ попут Француске, 
Холандије, Данске, Шведске, Аустрије... У већини тих држава један део политичких
елита гласно је поздравио резултат британског референдума и затражио слично 
плебисцитарно изјашњавање сопствених грађана.



путем. Разлози због којих су Британци после четири децени-
је гласали за излазак актуелни су и у осталим, нарочито бога-
тијим чланицама ЕУ попут Француске, Холандије, Данске,
Шведске, Аустрије... У већини тих држава један део политич-
ких елита гласно је поздравио резултат британског референ-
дума и затражио слично плебисцитарно изјашњавање соп-
ствених грађана. Многи од њих, попут Мари Ле Пен и Герта
Вилдерса прижељкују да се нађу у кожи Најџела Фаража који
је изјавом „Зора свиће над независном Британијом!” објавио
победу опције напуштања ЕУ.

Прве реакције лидера Немачке и Француске, као и зва-
ничника Европске комисије и Европског парламента, садржа-
ле су неколико комплементарних порука које би се могле свр-
стати у две категорије. У прву спадају изјаве жаљења због
одлуке Британаца на коју се надовезивао позив на јединство
и збијање редова међу преосталих 27 земаља чланица.
Немачка канцеларка Меркел и француски председник Оланд
поручили су да осовина Берлин–Париз има мисију да сачува
и ојача Унију. С друге стране, поједини званичници, пре све-
га из Бриселске администрације, били су оштрији поручив-
ши Лондону да је недопустиво отезање са почетком прего-
вора о раздруживању и да је потребно да се што пре активи-
ра члан 50 Лисабонског споразума.

Већина „остатка” ЕУ има разлог да убрза процес прего-
вора о условима британског напуштања. У наредне две годи-
не, колико ће тај процес сигурно трајати (премда неки верују
и четири), треба очекивати да ће се Лондон свим силама
борити да (пре свега својим компанијама) осигура што је
могуће комотнију позицију након раздруживања. Сваки усту-
пак Британији и отезање изласка могао би да представља
додатну фрустрацију осталим чланицама и озбиљан аргумент
снагама које позивају на националне референдуме. 

Доналд Туск, председник Европског савета, вероватно
је имао на уму сличан сценарио када је неколико дана пред
референдум изјавио да би евентуални Брегзит могао да буде
почетак деструкције не само Европске уније „већ и целокуп-
не западне цивилизације”.
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Нема – „хоћу-нећу” 
Резултат референдума поделио је не само Европску

унију него и Британију. Грађани Лондона, који су са око 70
одсто гласова подржали опцију останка у Унији, тешко су
поднели чињеницу да су их прегласали мање урбани и сла-
бије развијени делови земље. Непосредно после објављива-
ња резултата референдума, у престоници је почело прику-
пљање потписа за поновно гласање коме се, за само неколи-
ко дана, прикључило више милиона грађана. 

Премијерка Шкотске Никола Старџон изјавила је за
„Би Би Си” „да ће учинити све да заштити интересе Шкота”
и да „Уједињено Краљевство више не постоји”, што су мно-
ги протумачили на отворен позив на поновно одржавање
референдума о самосталности. Шкоти су, подсетимо, у
великој већини (више од 60 одсто) гласали за останак у ЕУ,
па се верује да би, уколико до новог референдума о само-
сталности опет дође, Уједињено Краљевство могло да оста-
не без тог дела своје територије.

Одлуку премијера Камерона да одступи са своје пози-
ције тек у јесен многи у Британији оцењују као зрелу и
државничку, док је, опет, многи у Бриселу и другим престо-
ницама Уније доживљавају као непримерену и позивају на
што бржи почетак преговора о изласку. Одмах после пре-
мијеровог обраћања 24. јуна изјутра, „Би Би Си” је приметио
да је Камерон био недоследан. Наиме, новинарка тамошњег
јавног сервиса подсетила је на његово предреферендумско
обећање да уколико грађани ипак изгласају Брегзит „неће
подносити оставку” и да ће „одмах активирати члан 50”. 

Иницијативе о могућем поновном референдуму или
изналажењу неког другог начина да до Брегзита ипак не
дође, по свему судећи, нико не доживљава озбиљно ни на
Острву ни на континенту. Берлин и Париз одлучни су да
поведу игру и треба очекивати да ће њихови захтеви према
Лондону бити неумољиви и да неће пристати ни на какву
„хоћу-нећу” игру. Председник Европске комисије Жан Клод
Јункер упозорио је Лондон и раније на такав став уколико
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тамошњи грађа-
ни изгласају изла-
зак. „Ако излазите – иза-
шли сте!”, поручио је Јункер.

Берлин концентрише утицај
Велика Британија је друга по снази економија ЕУ и

после Немачке највећи је контрибутор заједничких
европских фондова. После изласка Лондона из игре, ути-
цај Берлина могао би драстично да се повећа. Немачка
је и до сада водила главну реч у вези са свим важнијим
одлукама у заједници, што би од сада могло бити још
израженије, сматра Милош Стругар, стручњак за међу-
народне односе и безбедност.

Питање будуће политике ЕУ према Русији, нарочито
будућности економских санкција према Москви, истог
дана постало је тема шпекулација. Упркос званичној
политици Берлина, познато је да бројне немачке компа-
није врше притисак на владу да се „олабави” став према
Москви. Један од најснажнијих гласова против таквог
развоја ствари имала је управо Британија, чији утицај од
момента објављивања резултата референдума постаје
готово неважан. Премда је и сам председник Путин изја-
вио да Брегзит неће утицати на санкције ЕУ према Руси-
ји, многи верују да би политика Брисела после одласка
Британије могла полако да се мења у корист побољшања
односа са Кремљом.

Одмах после најаве о повлачењу Дејвида Камерона
са функције премијера, почеле су шпекулације ко би
могао да буде његов наследник. Многи верују да би гра-
доначелник Лондона Борис Џонсон могао да постане
шеф британске конзервативне владе, будући да је био
једна од водећих јавних личности међу протагонистима
Брегзита. Одговор на питање ко ће бити следећи преми-
јер, могло би донекле и да пружи јаснију слику о позици-
ји Лондона и динамици преговора о разиласку са Брисе-
лом. Из досадашњих изјава Џонсона, може се закључити
да његова визија „самосталне” Британије подразумева
јаке везе са континентом. Да ли то значи да ће Британи-
ја ићи ка норвешком или швајцарском моделу или пак
некој трећој варијанти, сада није потпуно јасно. Веро-
ватнији сценарио, према мишљењу Милоша Стругара,
јесте тзв. „норвешки модел”, према коме би Лондон
инсистирао на томе да остане део заједничког европског
тржишта. Ипак, пуно тога зависиће од Француске која
би у будућим преговорима, сматрају неки аналитичари,
могла да заступа тврд став и покуша да не неки начин
„казни” Британце.

Безбедност и будућност
Генерални секретар НАТО-а Јенс Столтенберг изја-

вио је да „Велика Британија остаје јак и посвећен парт-
нер Алијансе и наставиће да игра водећу улогу у НАТО-
у”. Та изјава надовезала се на изјаву дату два дана рани-
је у којој Столтенберг каже да је „останак те земље (у ЕУ)

кључан за трансатлантску безбедност и напоре у борби
против екстремизма”. 

Милош Стругар каже за „Одбрану” да очекује јача-
ње улоге НАТО-а у Европи, будући да је идеја о некаквим
европским војним снагама данас прилично далека имају-
ћи у виду британско „не” Унији. Та улога, сматра Стругар,
могла би бити још значајнија уколико би због Брегзита
било угрожено јединство Велике Британије. Стругар под-
сећа да је управо у Шкотској концентрисан највећи део
нуклеарног арсенала НАТО-а и да би евентуално осамо-
стаљење тог дела земље представљало велики изазов за
Алијансу.

Безбедносна питања била су, поред економије и
легислативе, главне теме референдумске кампање у Бри-
танији. „Ројтерс” преноси да је Ангела Меркел на теле-
фонској седници своје партије (ЦДУ) 27. јуна поручила да
„треба спречити друге чланице Европске уније да крену
путем Британије”. Она је, према речима неименованих
извора, рекла да „није време да се ради на брзом проду-
бљивању сарадње између држава чланица еврозоне”,
него да би „ЕУ требало да се позабави питањима које
муче грађане попут обезбеђења граница Уније, отварања
нових радних места и унапређења унутрашње безбедно-
сти”. Будући да је Меркелова међу три приоритета издво-
јила два везана за безбедност, јасно је колико је то пита-
ње важно за опстанак Уније.

Европској унији, поред појава налик Брегзиту, прети и
унутрашње разједињавање међу богатијим и сиромашни-
јим чланицама, односно, кредиторима и корисницима кре-
дита. Многи лидери све чешће помињу идеју о коренитим
променама устројства ЕУ. Чешки премијер Бохуслав Собот-
ка поручује да Унија „мора брзо да се мења”.

Непознаница је колико ће у новонасталој ситуацији
ЕУ имати снаге и воље да се бави процесом проширења,
што је државама западног Балкана, па и Србији, приори-
тет. Нема сумње да ће излазак Британије из бриселског
друштва ојачати аргументе евроскептика међу политич-
ким елитама на Балкану и ослабити оштрицу евроентузи-
јазма међу грађанима. Потези центара моћи на Старом
континенту у наредим месецима могли би да јасније одре-
де смер у коме ће запловити европски брод. Британски
ће неким другим путем. Са новим кормиларом. ƒ



НЕРА зУ МЕ ВА њЕ НАМЕ РА У КоРЕ НУ СУКо бА

СПИ РА лА хАо СА

П
ро фе сор међу на род них одно са на Уни вер зи те ту
Колум би ја Роберт Џар вис, у књи зи „Пер цеп ци је и
погре шне пер цеп ци је у међу на род ној поли ти ци”
обја вље ној 1976. годи не, твр ди да на поче так рат ног
суко ба изме ђу две држа ве првен стве но ути чу пер -

цеп ци је или погре шне пер цеп ци је јед не држа ве о поли ти -
ци, наме ра ма, одлуч но сти и капа ци те ти ма дру ге држа ве.
Џар вис при томе види два раз ли чи та моде ла – „модел
застра ши ва ња” и „спи рал ни модел”.  

Модел застра ши ва ња посто ји када јед на стра на има
агре сив не или реви зи о ни стич ке наме ре. Уко ли ко та стра на
има погре шну пер цеп ци ју и веру је да дру га стра на нема
довољ но одлуч но сти и капа ци те та да се супрот ста ви, доћи
ће до ору жа ног суко ба када агре сор поја ча при ти сак и пре -
ђе одре ђе ну лини ју после које поли ти ка застра ши ва ња
више не делу је. У спи рал ном моде лу, ни јед на од стра на не
мора има ти агре сив не или реви зи о ни стич ке циље ве, а опет
може доћи до рата. То се деша ва у слу ча ју да су одбрам бе -
не мере јед не стра не погре шно интер пре ти ра не од дру ге

стра не као агре сив не и офан зив не. Одго вор и кон тра ме ре
дру ге стра не у таквој ситу а ци ји ће тако ђе неми нов но бити
про ту ма че ни као агре сив ни и непри ја тељ ски. Дру гим речи -
ма, у слу ча ју када сва ка стра на има погре шну пер цеп ци ју
да дру га стра на има агре сив не и непри ја тељ ске наме ре
дола зи до спи рал ног пред у зи ма ња мера и кон тра ме ра које
могу дове сти до ору жа них непри ја тељ ста ва и рата који у
сушти ни не жели ни јед на стра на.

Погре шне пер цеп ци је, нарав но, нису једи ни узрок кон -
флик та и рата. У неким слу ча је ви ма посто ји реал ни сукоб
инте ре са, док у дру гим без бед но сне мере јед не земље
реал но угро жа ва ју без бед ност дру ге.

Како се виде Москва и Вашинг тон
Шта је у поза ди ни савре ме них гео по ли тич ких дога ђа ја

које мно ги већ карак те ри шу као нови хлад ни рат, ука зу ју ћи
на опа сност од изби ја ња ору жа ног суко ба, па чак и кори -
шће ње нукле а р ног оруж ја? Да ли је у пита њу реал ни сукоб
инте ре са и хеге мо ни стич ка бор ба за свет ску доми на ци ју
изме ђу вла да ју ће силе (САД) и ново ра сту ћих сила (Кина и
Руси ја), или је реч о погре шним пер цеп ци ја ма и тума че њи -
ма о наме ра ма дру ге стра не?

Нај ва жни је пита ње је сва ка ко како две нај ве ће нукле -
ар не силе, САД и Руси ја, виде и тума че наме ре дру ге стра -
не. Пред сед ник Оба ма сма тра де је Руси ја само јед на реги -
о нал на сила која угро жа ва сво је сусе де, али није нај ве ћа
без бед но сна прет ња за САД. Он је тако ђе мишље ња да
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Како две нај ве ће нукле ар не силе, 
САД и Руси ја, виде и тума че наме ре дру ге
стра не и да ли у уза јам но погре шним 
пер цеп ци ја ма лежи повод 
и оки дач могу ћег рата?

ПИШЕ Милош СТРУГАР
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пред сед ник Путин гре ши јер сма тра да НАТО, ЕУ и Тран -
са тлант ски савез пред ста вља ју прет њу Руси ји. Међу тим,
нови начел ник Здру же ног шта ба аме рич ких вој них сна га
гене рал Џозеф Дан форд сма тра да „Руси ја пред ста вља нај -
ве ћу прет њу наци о нал ној без бед но сти САД, и да су акци је
и пона ша ње Руси је у нај ма њу руку алар мант ни”. 

С дру ге стра не, САД су наве де не као јед на од прет њи
у новој Стра те ги ји за наци о нал ну без бед ност, коју је пот -
пи сао пред сед ник Путин почет ком ове годи не. У том доку -
мен ту исти че се да је неза ви сна поли ти ка и расту ћа уло га
Руси је на гло бал ном нивоу иза зва ла агре сив не мере од
САД и њених саве зни ка с циљем да се очу ва њихо ва доми -
на ци ја. Секре тар руског Саве та без бед но сти Нико лај
Патру шев иде још даље, и каже да је „основ ни циљ САД да
обез бе де доми нант ну кон тро лу над огром ним нала зи шти -
ма сиро ви на и енер ге на та у Руси ји и цен трал ној Ази ји, и
над тран зит ним путе ви ма за њихов извоз. Пла но ви
Вашинг то на су да про ши ри зоне свог директ ног ути ца ја на
реги о не Кав ка за, Црног и Каспиј ског мора. Једи на пре пре -
ка на путу да се реа ли зу ју ти пла но ви је Руси ја, која је сачу -
ва ла вој ни потен ци јал који може да нане се непри хва тљи ви
ниво ште те САД”. Патру шев закљу чу је да „аме рич ки стра -
те зи виде једи ну могућ ност да пре ва зи ђу ову пре пре ку
тако што би ути ца ли на пот пу ни колапс систе ма држав не
вла сти у Руси ји и њено тери то ри јал но рас пар ча ва ње”.

Ору жа ни суко би у Гру зи ји авгу ста 2008. годи не били
су на неки начин пре лом на тач ка и одлу чу ју ће су ути ца ли
на фор ми ра ње пер цеп ци ја на обе стра не. Сје ди ње не Аме -
рич ке Држа ве про ту ма чи ле су то као доказ агре сив не
поли ти ке Руси је с циљем да свим сред стви ма, укљу чу ју ћи и
вој на, задр жи и про ши ри свој ути цај и кон тро лу у пост со -
вјет ском про сто ру. У Руси ји су ти дога ђа ји тума че ни као
директ на аме рич ка подр шка, без пре се да на, земљи агре -
со ру. У скла ду са аме рич ком поли ти ком обу зда ва ња Руси -
је, циљ је, пре ма мишље њу Кре мља, био да се на агре си ван
начин про ши ре аме рич ке зоне ути ца ја и кон тро ле до самих
руских гра ни ца. 

На сли чан начин обе стра не тума чи ле су и недав не
дога ђа је у Укра ји ни. Руси ја то види као држав ни удар про -
тив леги тим не вла сти у Кије ву који су орга ни зо ва ле САД, с
циљем да се Укра ји на ста ви под кон тро лу запа да и одво ји
од Руси је. У САД се ти дога ђа ји схва та ју као директ но вој -
но меша ње и интер вен ци ја Руси је у уну тра шње ства ри
Укра ји не да би се спре чи ла воља укра јин ског наро да да се
при бли жи запа ду. Слич не пара ле ле могу се изву ћи и на

пита њи ма кон фли ка та у Либи ји, Сири ји, тен -
зи ја на запад ном Паци фи ку и у Кине ском
мору. На свим овим пита њи ма основ на пер -
цеп ци ја у САД је да Руси ја спро во ди агре сив -
ну поли ти ку, не пошту ју ћи посто је ћи међу -
на род ни систем и пра ви ла, док је основ на
пер цеп ци ја у Руси ји да САД на агре си ван
начин поку ша ва ју да сачу ва ју доми нан тан
поло жај у све ту и јед но по лар ни међу на род -
ни поре дак, не пошту ју ћи међу на род но пра -
во већ се руко во де пра вом јачег.

Чему слу же раке те за одбра ну
Карак те ри сти чан при мер у том сми слу јесте поста вља -

ње аме рич ког анти ра кет ног шти та у Евро пи који укљу чу је
коп не не базе у Руму ни ји и Пољ ској. Сје ди ње не Аме рич ке
Држа ве инси сти ра ју да се ради искљу чи во о одбрам бе ном
систе му за спре ча ва ње евен ту ал них ракет них напа да Ира на
нукле ар ним оруж јем. При том исти чу да тај систем није упе -
рен про тив Руси је и да није оспо со бљен за офан зив на деј -
ства. 

У Руси ји се, пак, то тума чи на пот пу но дру га чи ји начин.
Они исти чу да су се САД прво уни ла те рал но пову кле из Уго -
во ра о про ти вра кет ној одбра ни и да упор но одби ја ју сва ки
поку шај и пред лог Руси је да сара ђу ју или барем пре го ва ра ју
о про ти вра кет ном одбрам бе ном шти ту у Евро пи. Њихо ву
сум њу, поред тога, иза зи ва и чиње ни ца да је аме рич ка одлу -
ка о успо ста вља њу шти та ини ци јал но била оправ да ва на
нукле ар ном прет њом из Ира на, која реал но више не посто ји
након пости за ња спо ра зу ма о иран ском нукле ар ном про гра -
му. Забри ну тост у Руси ји међу тим иза зи ва потен ци јал ни
капа ци тет тог ору жа ног систе ма. Недав но акти ви ра на коп -
не на база у Руму ни ји састо ји се од радар ских ста ни ца и лан -
сир них рам пи, на који ма су сада рас по ре ђе не раке те СМ 3,
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типа „искан дер”, са доме том од 500 кило ме та ра. Руси твр де
да је аме рич ки план да се већ за неко ли ко годи на систем уна -
пре ди рас по ре ђи ва њем раке та са доме том од 1.000 кило ме -
та ра, а нај ве ћу забри ну тост иза зи ва чиње ни ца да се са тих
ком пакт них лан сер них рам пи могу лан си ра ти раке те са доме -
том од 2.400 кило ме та ра, те да се пре кон фи гу ра ци ја раке та
може учи ни ти на врло јед но ста ван начин, само про ме ном
софт ве ра, без ичи јег зна ња. На осно ву такве пер цеп ци је и
веро ва ња, Руси ја пре ти да ће пред у зе ти све нео п ход не вој не
мере да пред у пре ди прет ње које аме рич ке базе у Руму ни ји и
Пољ ској могу пред ста вља ти за њену наци о нал ну без бед ност.

Шта се кри је иза тих опреч них ста во ва? Обе стра не ана -
ли зи ра ју ситу а ци ју са пози ци је њеног могу ћег ути ца ја на
њихо ве нукле ар не ору жа не сна ге. Током хлад ног рата и
Совјет ски Савез и САД при хва ти ле су тео ри ју о зага ран то ва -
ном међу соб ном уни ште њу у слу ча ју нукле ар ног рата и одре -
кле су се опци је да прве упо тре бе нукле ар но оруж је. Посто -
јао је нукле ар ни пари тет и под јед нак ефе кат поли ти ке
застра ши ва ња који су прак тич но ели ми ни са ли могућ ност
нукле ар ног суко ба изме ђу две нај ве ће силе на све ту. Опа -
сност од нукле ар ног суко ба наста је уко ли ко се ство ри пер -
цеп ци ја да нема више пари те та, и јед на или дру га сила про -
це не, тач но или погре шно, да има ју нукле ар ни при мат над
дру гом и да могу доби ти нукле ар ни рат. То би био типи чан
при мер за Џар ви сов „модел застра ши ва ња”.

Пре ма том моде лу није толи ко реле вант но какве су тре -
нут не наме ре САД и у коју свр ху успо ста вља ју ракет ни штит
у Евро пи, већ је мно го реле вант ни је како то виде и тума че у
Руси ји. Уко ли ко су Руси убе ђе ни да ће то омо гу ћи ти САД да
лан си ра ју изне над ни нукле ар ни напад, првен стве но на руске
нукле ар не сна ге, с циљем да се оне мо гу ћи руски нукле ар ни
про тив у дар, онда тре ба врло озбиљ но схва ти ти упо зо ре ња
која дола зе из Москве. Пред сед ник Путин је у неко ли ко
навра та рекао да је нај ва жни ја лек ци ја коју је нау чио као мла -
дић на ули ца ма Санкт Петер бур га била да „уко ли ко видиш
да је туча неиз бе жна, нај бо ље је да уда риш први”.

У ова квој ситу а ци ји кори сно је учи ти на лек ци ја ма из
про шло сти, попут, на при мер, кубан ске кри зе 1962. годи не.
Вили јам Полк, про фе сор са Хар вар да, у то вре ме био је у нај -
у жој гру пи савет ни ка пред сед ни ка Кене ди ја и један од три

чла на Држав ног коми те та
за упра вља ње кубан ском

кри зом. У свом есе ју

„Стра те ги ја и међу на род ни одно си” обја вље ном 2014. годи -
не, Полк пише о поза ди ни тих дога ђа ја. Сје ди ње не Аме рич -
ке Држа ве су 1961. годи не рас по ре ди ле „јупи тер” раке те са
нукле ар ном боје вом гла вом од 1,1 мега то на у Тур ској и Ита -
ли ји. У аме рич кој вла ди веро ва ли су да је то дефан зив но
оруж је и да не пред ста вља прет њу Совјет ском Саве зу. Совје -
ти су мисли ли дру га чи је на осно ву чиње ни це да је погон тих
раке та био на теч но гори во и да је потреб но неко ли ко мину -
та за њихо во лан си ра ње, што зна чи да оне нису ефи ка сно
одбрам бе но оруж је, али да могу бити ефи ка сно упо тре бље -
не за изне над ни напад. Совјет ски стра те зи су, као одго вор,
одлу чи ли да рас по ре де сво је раке те на Куби, веру ју ћи да је
то одбрам бе на мера с циљем балан си ра ња прет ње које су
пред ста вља ле аме рич ке раке те у Тур ској и Ита ли ји. Вашинг -
тон је, међу тим, сма трао да су руске раке те на Куби офан -
зив но оруж је и непри хва тљи ва прет ња наци о нал ној без бед -
но сти САД. 

Кри за је изми ца ла кон тро ли и свет је дошао на иви цу
нукле ар ног рата. У послед њем момен ту, и нај ви ше захва љу -
ју ћи држав нич кој мудро сти и врхун ској одго вор но сти пред -
сед ни ка Кене ди ја и Хру шчо ва, обе стра не су се осве сти ле.
Након дугих и тешких пре го во ра они су пости гли дого вор о
реше њу кри зе. Јав ни део дого во ра био је да Руси ја пову че
раке те у заме ну за аме рич ке гаран ци је да неће никад напа -
сти Кубу. Међу тим, посто јао је и тај ни део дого во ра по коме
су се САД оба ве за ле да пову ку раке те „јупи тер” из Тур ске и
Ита ли је. 

Полк закљу чу је да је нај ва жни ја лек ци ја из ове ско ро
ката стро фал не кри зе да сва ка стра на мора да поку ша да раз -
у ме пози ци ју дру ге стра не. Дру гим речи ма, нај ва жни је је да
сва ка стра на раз у ме шта дру га стра на мисли и какве пер цеп -
ци је има, шта сва ка стра на може да ура ди и ко доно си кључ -
не одлу ке.

У закључ ку, САД и Руси ја се тре нут но нала зе у тзв. „спи -
рал ном моде лу”, у коме сва ка стра на потен ци ра и уве ли ча ва
прет ње и непри ја тељ ство дру ге стра не. Про бле ми се наго -
ми ла ва ју, рето ри ка се зао штра ва и опа сно сти поста ју све
реал ни је. У таквим окол но сти ма, про фе сор Џар вис даје три
кон крет не пре по ру ке како да се тен зи је сма ње и зау ста ви
нега тив но спи рал но кре та ње ка амби су – сва ка стра на тре -
ба да дâ гаран ци је дру гој стра ни да нема агре сив не и непри -
ја тељ ске наме ре, да се по сва ку цену уздр жи од про во ка -
тив них кора ка и да не пред у зи ма уни ла те рал не ини ци ја ти -
ве и мере. Кључ је у томе да се оја ча међу соб но пове ре ње и
побољ ша ју одно си. Једи ни начин да се то постиг не јесте да
се сед не за пре го ва рач ки сто и отво ре но раз го ва ра, при

чему ће сва ка стра на изне ти сво је ста во ве, мишље ње
и погле де на ситу а ци ју. Једи но на такав начин

може да се избег не даља еска ла ци ја и
непо ве ре ње који могу има ти ката -

стро фал не после ди це за цео
свет. ƒ
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ИЗЛОЖБА СКУЛПТУРА ЗОРАНА СИМИЋА
И ЗОРАНА МАЛЕША

Аутор каже да jе инспирациjу за дела, као дипломи-
рани инжењер саобраћаjа, налазио управо у разним прево-
зним средствима, коjа су га одувек фасцинирала. Зато и не
чуди да jе у скулптуре унео толико прецизног рада, детаља,
оног посебног и само њему своjственог и препознатљивог.

Зоран Малеш, рођен у Београду 1962. године, завр-
шио jе ваjарство на Факултету примењених уметности.
Како каже, до сада jе имао више од 20 изложби и, углав-
ном, занимале су га фигурациjа и традиционално ваjарство,
али ниjе бежао од модерног израза у своjим креациjама. 

– Дела коjа сам недавно изложио настала су минулих
месеци. Копљаника, стрелца, фламингосе и чапље, три
гепарда, каjање Светог Петра, медведа и бика урадио сам у
ливеном месингу и теракоти – каже Малеш и додаjе да jе
пут од идеjе до коначне реализациjе скулптуре, ипак, често
много дужи и неизвесниjи него што се то обично мисли.

– Заjедничку изложбу Симић и jа отворили смо
15. jуна и до сада jе много људи погледало наша дела у
Националноj галериjи Београда, у Доситеjевоj броj 1, до
7. jула, па позивам и читаоце „Одбране” да нас посете –
истиче Малеш.

Уметничка страст
Поjедини велики мислиоци, као Николаj Берђаjев,

презирали су мисаоно бављење предметима, а други,
попут Леонид Шеjка, давали су му првенство. Када jе по
његовом пророчанству свет, па и космички простор око
нас, постао ђубриште, када се предмети праве само да би
убрзо били одбачени у ништавило, jедан београдски ства-
ралац уздигао jе његово величанство – уметнички пред-
мет. На средини између скулптуре, прерађеног предмета,
обjектне уметности и, можда, неке врсте играчака за
одрасле, Зоран Симић вратио jе у српску уметност само-
поштовање маjстора и уметника.

Почео jе од савршеног, од jаjета као прве скулпту-
ре, опточивши jе лимом и наставио у правцу идеалног.

Различити по изразу и техници стварања,
два Зорана, рођена Београђанина, своjу
уметничку оригиналност презентовали су
у Националноj галериjи Београда, где jе
недавно отворена њихова заjедничка
изложба занимљивих ваjарских експоната

З
оран Симић рођен jе у Београду 1954. године. У
Њуjорку jе 1986. завршио Школу за израду витра-
жа. Следећих двадесет година бавио се искључи-
во стаклом у боjи. У том периоду радове je прика-
зао на три самосталне изложбе. Међутим, послед-

њих годину дана, Симић jе своj креативни израз усмерио
на израду предмета приказаних на изложби у
Националноj галериjи Београда – подморнице, авионе,
бродове, локомотиву … Али, прво jе настало његово нео-
бично jаjе.  

Mодерни
традиционализам



Сваким своjим уметнич-
ким обjектом тежи врхун-
ском, што се очитуjе на
нивоу наjмањих детаља,
као и целине. Његови
брижљиво израђени,
наjпре исто тако нацртани, високо полирани или у контро-
лисану рђу оковани авиони, локомотиве, бродови и под-
морнице, удаљени су од моделарства колико то скулптура
jесте – пише у каталогу изложбе историчар уметности
Деjан Ђорић и закључуjе: 

– Идеални предмети jедне уметничке страсти сећаjу
на неко боље време када се свету и предметима, а тиме и
човеку, придавала велика пажња. Отуда толико носталгиjе
и приjатности у његовим делима. Он почиње тамо где
савремени ваjари завршаваjу, враћа се у детињство и фан-
тастично, метаморфозом претвара авион у птицу. Његова
остварења посве су другачиjа од свега на нашоj
уметничкоj сцени, jер jе он стваралац коjи зарања у умет-
ничко као идеално.

Мајстор фигурације

– Када се промишља тродецениjски опус београд-
ског ваjара Зорана Малеша, треба имати у виду да jе он
уметнички и занатски међу наjбољим новиjим српским
маjсторима фигурациjе. Његове камене скулптуре поштуjу
све законе класично изведеног портрета и фигуре, али
Малеш у свако остварење уноси лични помак, издижући
дела из наjсолидниjег занатства. На многим скулптурама,
посебно бронзаним, уметничка интервенциjа jе у смеру
издужења форме, фигура као да барокно тежи увртању
око своjе осе, завоjита налик тордираном стубу. Витки
обриси људи и животиња упућуjу на ваjара коjи осим ака-
демских поука зна и за Ђакометиjа и модернистичке фигу-
ралне краjности, па у своjоj пластици срећно спаjа супрот-
ности. Бавећи се претежно анималистиком, а не много

монументалном споменичком скулптуром, Малеш jе остао
велики маjстор камерне форме, скулптуре коjа се лако и
добро смешта у свакодневни амбиjент – обjашњава Ђорић
и прецизира:

– Дела овог уметника
саображена су људскоj мери,
а креативни моменти су
стилизациjа и деформациjа
природног облика. У пракси
то значи да су измирене две
сукобљене поетике, два стила
коjи се искључуjу. Његов реа-
лизам и експресионизам
читаjу се и на нивоу геста,
потеза, трага људске руке,
коjа оживљуjе скулптуру,
одваjаjући jе од индустриjског
предмета. Реч jе о своjеврсноj

нерватури заjедничкоj свим видовима ликовности, начину
мерења повишене стваралачке температуре у раду.

Осим бронзаних, по коjима jе познат, новиjе његове
радове чине скулптуре од патиниране теракоте, на коjима
jе уочљиво хтење ка jош слободниjем изразу, али разбару-
шене форме бика и медведа поштуjу анатомске законе.
Стрелац и Копљаник представљаjу га као модерног тради-
ционалисту, коjи се упућуjе ка великим ликовним изазови-
ма. Бронзана остварења у малом криjу монументалне вред-
ности и по квалитету би могла да се позиционираjу у међу-
ратну скулптуру. 

Зоран Малеш никада не одступа од хуманистичких
вредности уметности коjа, између осталог, треба и да
побуди осећања.
Ма колико снажне,
динамичке, полет-
не, па и трагичне
биле његове тро-
димензионалне
студиjе, откриваjу
уметника коме су
блиски интимизам
и људскост, пола-
зишта коjа нестаjу
из данашње умет-
ности и стварно-
сти.  ƒ

Душан
МАРИНОВИЋ



К
ао министар председник пруске владе, Херман
Геринг организационо је установио пруску поли-
тичку полицију (Абтеилунг ИА) и почетком 1933.
доделио јој просторије у згради бивше школе за
примењене уметности у Улици принца Албрехта
бр. 9. Та адреса постаће по злу познат штаб мучи-

теља и полицијских агената, који ће, у почетку, излагати тор-
тури политичке противнике доведене из целе Немачке, а
затим са целокупног простора окупиране Европе. 

Државним указом од 26. априла 1933, Герингова органи-
зација службено је названа Државна тајна полиција (Gehe i me
Sta at spo li zei) или скраћено Гестапо, који убрзо постаје персо-
нификација државног терора и тираније. Геринг је ту службу
желео једноставно да назове Тајном полицијском службом.
Међутим, њена скраћеница на немачком била би ГПА, па би
подсећали на Стаљинову тајну полицију ГПУ. Један поштански
чиновник предложио је назив Државна тајна полиција, што је
Геринг усвојио као званични назив. 

Први шеф Гестапоа био је др Рудолф Дилс, човек који
никада није био члан нацистичке партије, а претходно је слу-
жио као цивилно лице у политичком огранку пруске полиције.

На самом почетку, Рудолф Дилс је под командом имао 60
запослених, да би веома брзо иницирао око 300 сталних аге-
ната. Дилс је био политички екстремиста, још у младости је
припадао ултардесним студентским одредима, али је, уједно,
био и веома образован човек углађених манира. Био је потпу-
но одан Герингу, који је, као пруски министар полиције, прво
наређење дефинисао следећим речима: „Прво пуцај, а онда
истражуј. Ако погрешите, ја ћу се за то побринути”. Геринг је
у својој радној соби окачио велики џелатски мач и после спа-
љивања Рајхстага увео је смртну казну одрубљивања главе
секиром, тврдећи за тај варварски чин да је у суштини часна,
стара немачка казна.

Поред тога што је основао чудовишну тајну полицију,
Геринг је одговоран и за отварање првих концентрационих
логора у Немачкој, чиме се он чак и хвалио. Истицао је, често,
да је идеју преузео од Енглеза који су прве логоре успоставили
у време Бурског рата у Јужној Африци, наглашавајући да су у
новој Немачкој то само „центри политичке рехабилитације”. 

Ако се обрати пажња на биографију Хермана Геринга,
приметићемо да је, за разлику од каплара Фирера, будући рај-
хсмаршал у време Првог светског рата био истински ратни
херој, који је до 1917. године оборио двадесет савезничких
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Занимљива је судбина 
многих СС злочинаца, 
организатора 
и извршилаца 
геноцида. Многи од њих 
су на мистериозан начин
успели да умакну руци
правде, што је поразан
податак, с обзиром на
количину њихових 
нељудских 
поступака према 
милионима 
недужних људи које су
затварали, мучили 
и убијали широм 
окупиране Европе.
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нивоу Рајха. Химлер је на Хитлеров рођендан – „Дан вође”, 20.
априла 1934, преузео од Геринга пруску политичку полицију,
која је због величине апарата била најзначајнија у целом
систему нацистичке диктатуре. 

Јачи од суда
Хитлер је држао на узди Химлера све до 1936. године,

када је службено потврдио то звање, чиме је он аутоматски
био потврђен и за министра. Од тада остали државни органи
нису могли да ометају Гестапо и СС, јер нису имали јурисдик-
цију над делатношћу тих тоталитарних организација. Пруски
Врховни суд наредио је 1935. године да судство не може пре-
испитивати наредбе и акције Гестапоа, што је значило да је
тајна полиција изнад свих правних и државних механизама. То
је озваничено 10. фебруара 1936, када је издат Закон о Геста-
поу, по коме је та организација била изнад сваког закона и суд
није имао права да се меша у њене послове и акције. Нацисти
су користили закон од 28. фебруара 1933, који је предвиђао
„притвор у сврху заштите” тзв. Schutz haft, а гестаповцима је
омогућавао легалне тортуре и хапшења. СС је постао дисци-
плинска палица нацистичког режима, која је висила над цело-
купним становништвом Рајха. Од удара те палице није био
заштићен ни сам врх нацистичке хијерархије, ако је тако
Хитлер желео. Рајнхард Хајдрих је добио деликатан задатак од
свог шефа да сакупља занимљиве детаље из живота водећих
људи у партији и СА одредима. Хајдрих је имао посебно обим-
ну фасциклу са компромитујућим појединостима о Ернесту
Рему и његовим хомосексуалним пријатељима из редова „сме-
ђих кошуља”, али је имао изобиље материјала и о другим лич-
ностима партије који су били корумпирани, склони алкохоли-
зму, коцки или развратном животу. 

Хајдрих је био оснивач специјалног есесовског часо-
писа „Црни ред”, који је величао нацистичку идеологију,
антисемитизам и расну доминацију ратнички расположе-
них „надљуди”. Не желећи да заостаје за Герингом, Химлер
је оснивао разне логоре који постају гробница великог
броја људи. Под командом штандартефирера Теодора
Аика обучавани су будући есесовски чувари, међу којима и
Рудолф Хес, касније командант Аушвица, кога не треба
мешати са истоименим Фиреровим замеником, који је
1941. побегао у Британију и обесио се у берлинском затво-
ру 1987. године.

Изузети од могућег хапшења били су искључиво офи-
цири редовне војске које је контролисао Абвер (Abwe hr),
војна обавештајна служба, коју је од 1935. године до безу-
спешног атентата на Хитлера (20. јула 1944) водио притаје-
ни противник нацизма, адмирал Канарис, који није остао
некажњен због нелојалности режиму. 

Гестапо је, у сложеној и међусобно завађеној структури
СС служби, имао и неке супарнике, а један од њих био је и
злогласни вођа одреда „Мртвачке главе” Аик, који је, пред
својим официрима у једном говору, рекао: „Жао ми је што
морам рећи да има и таквих, чак и у високим круговима
Гестапоа, који још не схватају да смо ушли у раздобље про-
ливања крви. То су кукавице које коче увођење правила и
прописа у смислу хуманости и правде. Не осврћите се на
њих! С њима ћемо се обрачунати кад за то дође време”.
Може се констатовати да је у Химлеровој организацији
између разних врста одреда смрти било конкуренције и
доста нетрпељивости, која је произилазила из борбе за пре-
власт и подручје деловања одређених служби и одељења. 

авиона. За тај подвиг одликован је највећим признањем за
храброст, Орденом Поур ле Мерите и на крају рата је имао
чин ваздухопловног капетана ловца, што је често поносно
истицао. После рата је радио као пилот у Шведској, где је и
упознао будућу супругу, богату Карин фон Канцов, која га је
убедила да се врати у Минхен. Ту је Геринг упознао Хитлера
кога, уз помоћ веза своје жене, уводи у круг имућних људи
који ће финансирати партију. Новац госпође Геринг, такође,
видно је помогао младом нацистичком покрету да пропаган-
дом скрене пажњу на своје разорне идеје, тако пријемчиве за
послератну Немачку. 

Пошто је био рањен у неуспелом Пивничком пучу,
Геринг је тајно пребачен у Аустрију, где је шест недеља лечен
у Инсбруку. По повратку у Немачку наставља да се успиње
лествицама успеха. Постаје министар полиције у пруској вла-
ди са амбицијама да загосподари целокупном немачком поли-
цијом. Такве снове имао је, међутим, и Химлер. Захваљујући
урођеној упорности, он је постепено успостављао контролу
над политичком полицијом у низу немачких покрајина: Бавар-
ској, Хамбургу, Мекленбургу, Бадену, Хесену, Саксонији. 

Вештим маневрима Химлер је убедио Хитлера да је неоп-
ходна централизација целокупног полицијског апарата на

АПО



да неприметно измаме важне информације, које су преко
скривених микрофона снимане на посебне плоче током 24
сата. Остало је на хиљаде таквих грамофонских плоча које
је ускладиштила посебна полицијска архива. Припадници
тајне службе која је снимала посебно су се заклели на чува-
ње тајне и били су познати као носиоци тајни (Gehe im ni stra -
ge re). Сва документа, досијеи, легитимације, статистички
подаци и остали службени папири који су припадали Геста-
поу носили су ознаку – тајна Рај-
ха (Gehe i me Reic hssac he).

Гестапо је методично ликви-
дирао политичке затворенике у
концентрационим логорима и то
је био поступак терминолошки
означен као метак у потиљак
(Genic kstand). У логору Бухенвалд,
у просторији која је номинално
била коњушница, направљен је
читав систем за стрељање затво-
реника којима је то представљано
као одлазак на туширање. Пошто
би логораши предвиђени за
ликвидацију ушли у просторије за
наводно купање, из суседне собе
са посебних отвора есесовци би
пуцали у просторија која је била
опремљена посебним системом за
отицање крви и собом за лешеве.
Официри Гестапоа ликвидирали
су: комунисте, партизане, пољске
интелектуалце, совјетске ратне
заробљенике, црне подофицире
француске војске, бивше борце
интербригада из Шпаније, хомо-
сексуалце инфилтриране у држав-
ну хијерархију. Посебан логор
резервисан за случајеве који су
вођени као опасни по сигурност
Рајха, звао се Заксенхаусен (Sac -
hsen ha u sen), а одабран је због
удаљености од берлинске цен-
трале Гестапоа, која је износила
свега 30 километара. У гестапов-
ској логици убијања, постојао је
распоред који је установио лич-
но Химлер и по коме су издајни-
ци, саботери или побуњеници
против Хитлера били вешани.
Рајхсфирер је за Јевреје предви-
део гасну комору, осуђени про-
тивници режима имали су понекад „част” да буду стрељани
од егзекуционог вода, док су грађани којима је цивилни суд
изрекао смртну казну били гиљотинирани.

Посебно присно са Гестапоом сарађивала је Служба
сигурности, која је настала од партијске обавештајно-без-
бедносне организације, са задатком борбе против сумњивих
елемената у самој странци. Наведена служба деловала је као
део СС-а и била је поверена људима од посебног Химлеровог
поверења, јер су они морали радити најделикатније послове
који су по правилу били обавијени тајношћу. 

Сваки гестаповац поседовао је специјалну, сребрну
идентификациону плочицу тајне полиције са угравираним
његовим личним бројем. Наведена плочица показивала се
само државним органима: редовној полицији, војсци или
осталим службама безбедности у случају ако би забуном
ухапсили агента или га присилили да се легитимише. При
хапшењу тајни агенти се обично нису представљали својој
жртви, што је изазивало додатну панику, јер би хапшеник
обично наслутио о коме се ради. 

Непријатељи комуниста
Припадници Гестапоа посебно су усавршавали борбу

против комуниста, које су сматрали политички најопаснијим
непријатељима Трећег рајха и у ту сврху су често сарађивали
са разним страним државама. Познато је да су предратне
југословенске власти послале своје полицијске комесаре у
Берлин како би са гестаповским стручњацима за ову област
разменили искуства и информације о антикомунистичкој бор-
би, са акцентом на сузбијање делатности Коминтерне. Химле-
рова тајна полиција имала је веома разгранату и сложену тех-
нику, понекад и запањујуће рафинирану, при опхођењу са
„оперативно занимљивим лицем”. Када детектује сумњиву
особу, Гестапо би обично одложио хапшење, пратио и кон-
тролисао кретање и контакте несрећника, око кога би исплео
невидљиву мрежу. Тада би ухапсили сва лица у које се сумња-
ло или чак само слутило да имају антинацистичке ставове.
Затим би уследила психичка и физичка тортура ухапшеника, у
чему су агенти били „стручњаци” и за шта су били посебно
обучавани. Просторије где је жртва испитивана названа је
„соба смрти”. Ако би жртва то некако преживела, следио је
концентрациони логор, стрељање или би се ухапшеник регру-
товао, пошто би га претходно уценили, за доушника – прово-
катора. Дотични агент убациван је у извесне кругове из разли-
читих друштвених сфера са задатком да дезавуише и рас-
кринкава групе и појединце, чиме је тајна полиција имала све-
присутне очи и уши. Применом различитих метода тоталитар-
на полиција потпуно је контролисала немачко друштво, где је
свако морао да пази шта прича и коме говори. Свеприсутни
Гестапо, у безазленој шали, могао је видети антирежимско
расположење, чиме је појединац могао једноставно нестати,
што је урезано у свест свих грађана Немачке. Тајна полиција
имала је своје доушнике међу Хитлерјугендом (узраст од 15 до
18 година) и Јангволком (узраст од 10 до 15 година), а деца су
подстицана да прислушкују родитеље, комшије, рођаке, те да
пријављују њихове приватне политичке, идеолошке, расне и
све друге ставове и коментаре.

У својим редовима најзлогаснија полиција у историји
имала је, према признању шефа РСХА Ернста Калтербрунера,
око 40.000 припадника, али је по реалним проценама 1944.
године ту организацију чинило око 50.000 агената. У ту проце-
ну нису били укључени шпијуни сарадници, којих је било на
хиљаде, тако да је прави број вероватно много већи. 

Гестапо се често служио и лепим женама с циљем доба-
вљања компромитујућих материјала о интересантним поједин-
цима, неретко и угледницима Трећег рајха. У Берлину је, по
личном Химлеровом наређењу, посебно озвучена и контроли-
сана једна јавна кућа за високу клијентелу, у коју су навраћали
амбасадори, високи партијски и државни функционери. Про-
ститутке су биле Химлерови агенти, које су посебно обучене
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Први човек СД-а Хајдрих првобитно је надзирао партиј-
ске функционере и трудио се да развије доушничку мрежу у
свим порама друштва. По преузимању власти, СД постаје
државна служба безбедности (1934) и проширује делатност
на целу Немачку (1938), што је Химлер законски озваничио.
Хајдрих је сматрао да се шпијунажа мора спроводити знањем,
а не грубом, сировом снагом, те је запослио већи број младих
интелектуалаца, факултетски образованих и проверених наци-

ста. Пошто су потекли из есесов-
ског окружења, припадници СД-а
често су имали афинитета према
проучавању „нижих бића”, тума-
чењу рунског писма, истражива-
њу старогерманских ископина.
Није претерана оцена да су аген-
ти СД-а врбовали око 100.000 доу-
шника који су Хајдриха учинили
свеприсутном невидљивом уходом
Трећег рајха. Постојала је општа
несигурност, развијена до те мере
да је пријатељ зазирао од пријате-
ља, а често се и унутар породице
избегавала размена мишљења
политичке природе. Нико није био
сигуран да ли неко од њему бли-
ских особа ради за СД или сличну
организацију, јер су примери из
живота упозорили просечног
Немца колико се лако стиже до
логора. Чак и за агенте СД-а
постојале су опасности, јер су као
учесници у ликвидацији Рема и СА
постали жртве атентата које је
организовала група позната као
„Ремови осветници”. Наведени
фанатични припадници „смеђих
кошуља” сачекивали су и тихо
ликвидирали есесовске агенте на
чије лешеве би бацили папир са
упозорењем да је по среди освета
СА трупа.

Химлер је СД-у поверио зада-
так да утврди ко је на плебисцити-
ма гласао са „не”, тј. против пред-
лога да Хитлер постане вођа,
апсолутни господар Немачке, или
на плебисциту од 10. априла 1938.
да се Аустрија припоји Рајху.
Тоталитарна држава показала је
право лице и изузетну „креатив-

ност” у уништавању и најмање опозиције режиму. Химлер је
са својим СС структурама и разним полицијским службама
апсолутно господарио над Немцима где год се они налазили: у
кући, на послу, у гостионицама, на путовањима.

Када је Фронт рада, нацистичка организација са задат-
ком да окупи раднике и држи их у покорности под вођством
Роберта Леја, организовала путовања, обавезно би међу пут-
нике био убачен одређени број СД агената. Агенти су посебно
били присутни ако се путовало у иностранство и будно су
мотрили на понашање путника, њихов однос према странци-
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ма, покушај куповине девиза, обавештајне контакте, политич-
ки мотивисане разговоре, причање политичких вицева и слич-
не поступке. Све то бележено је у досије сваког појединца,
који је Хајдрих увек могао додатно испунити компромитујућим
лажима и искористити за хапшење, односно ликвидацију. 

Гестапо је имао своје испоставе у свим окупираним
земљама са посебним задатком да се гуше покрети отпора и
хапсе Јевреји, а остали послови били су застрашивање станов-
ништва, уништење сваког политичког покрета који није био
подобан, хватање припадника покрета отпора, сузбијање
масонерије и низ других активности. Гестапо се посебно суро-
во обрачунавао са ухваћеним члановима комунистичког
покрета који су након мучења обично ликвидирани или насил-
но врбовани за рад на терену у корист нациста. Велики број
гестаповаца злоупотребљавао је положај с циљем личног
богаћења, што је Химлер користио како би чвршће везивао
своје агенте за службу. Познато је да су након уласка трупа
Црвене армије у немачке градове, по правилу, најжешће бор-
бе вођене баш око зграда локалног Гестапоа. Поред фанатич-
не вере у нацизам, сви чланови те организације знали су да
после страшних злочина које су починили за њих неће бити
много разумевања након победе савезничких снага.

Нељудски злочини
Есесовци су фанатичном послушношћу, ревношћу и бру-

талношћу, натерали у смрт и патње милионе људи. По завр-
шетку Другог светског рата, када су есесовски злочини иза-
шли на светлост дана, на оптуженичкој клупи у Нирнбергу
само је Ернест Калтербрунер представљао хијерархију СС-а.
Председник суда сер Џефри Лоренс, читајући пресуду СС-у,
рекао је: „Немогуће је издвојити било који одељак СС који
није био укључен у ту злочиначку активност. Алгемајне СС
(опште тело СС) био је активни учесник у прогону Јевреја и
био је извор који је осигуравао стражаре у концентрационим
логорима. Јединице борбеног СС-а биле су директно укључене
у убијање ратних заробљеника и у зверствима почињеним на
окупираним подручјима. Та је организација давала људе за
Акционе групе, а руководила је и стражарима концентрацио-
них логора након што је апсорбовала Тотен-Копф (Мртвачке
главе) СС, који је у почетку контролисао систем. Разне есесов-
ске полицијске јединице такође су нашироко кориштене у
зверствима на окупираним подручјима и у уништавању Јевреја
на истим подручјима”.

Есесовци су чинили разне нељудске поступке и у запад-
ној кампањи, али су врхунац терора и злодела достигли на
пространствима руских, белоруских и украјинских степа, где
су уништавали читаве округе и области. У том периоду до
незамисливих граница почела је са радом фабрика смрти оли-
чена у многобројним логорима под СС управом. До 1939. годи-
не у логорима су углавном били антинацистички оријентисани
Немци и немачки Јевреји, али од тада, окупацијом појединих
делова Европе, Хитлер би пунио своје лагере новим жртвама.
Занимљива је судбина многих СС злочинаца, организатора и
извршилаца геноцида. Многи од њих су на мистериозан начин
успели да умакну руци правде, што је поразан податак, с
обзиром на количину њихових нељудских поступака према
милионима недужних људи које су затварали, мучили и убијали
широм окупиране Европе. ƒ

(Крај)



К
ад се данас из Ужица главним путем крене
даље на југ према Златибору, Шаргану и
Мокрој гори, с десне стране, на врху непри-
ступачног високог стеновитог гребена, готово
надохват руке, назиру се остаци некад моћне

и значајне позносредњовековне утврде. Камени трагови
обрасли су ситним растињем и тешко је радозналом, а
недовољно упућеном, намернику одгонетнути какав је ту,

некад давно, био град. Уосталом, вековима су се туда про-
влачили трговачки каравани, али тутњали и војни походи
од Врхбосне, данашњег Сарајева, до Београда и даље...

Они бољи познаваоци српске средњовековне исто-
рије знаће да управо пролазе поред остатака некада моћ-
ног утврђеног града, који је у трећој четвртини 14. века
подигао угледни и утицајни српски велможа Никола Алто-
мановић.

УТВРЂЕНИ УЖИЧКИ ГРАД

НА ПУТУ
ОСВАЈАЧА

Донекле заштићени остаци некада 
моћног утврђеног града, уз нестварну
лепоту котлине реке Ђетиње и оближњу
хидроцентралу подигнуту далеке 1900.
године, сами по себи представљају 
изузетан туристички потенцијал који 
ни у наше време није на прави начин 
препознат и валоризован

и с т о р и ј а

Пише Дејан РИСТИЋ



Сурови обрачун велможа
Положајем утврђења доминирају суседни висови

Караула и Биоктош са кога је остатке тврђаве могуће
сагледати безмало и из птичје перспективе.

Из не тако богатих историјских извора српске и ино-
стране провенијенције, од којих посебну пажњу треба
поклонити драгоценом спису „Историја Словена” Дубров-
чанина Мавра Орбинија, закључујемо да је утврђени
ужички град настао свакако пре 1373. године, када је под
његовим зидинама дошло до одлучујућег оружаног сукоба
између ратника обласног господара жупана Николе Алто-
мановића, са једне стране, и удружених трупа српског
кнеза Лазара Хребељановића и босанског бана Твртка
Првог Котроманића, са друге стране.

Први поуздани историјски извори о ужичкој тврђави
потичу из средине 14. века. Тада је она била у поседу вла-
стелинске породице Војиновић, а од 1366. до 1373. године
припадала је већ поменутом властелину, жупану Николи
Алтомановићу. Дубровачки историчар Мавро Орбини
помиње Ужице искључиво у контексту описивања догађа-
ја који су се тицали властеоског сукоба кнеза Лазара и
бана Твртка Првог са жупаном Николом Алтомановићем,
који је 1373. године побеђен, заробљен и ослепљен упра-
во у својој тврђави.

Најпознатија епизода у историји те тврђаве одиграла
се, дакле, у раздобљу између септембра и новембра 1373.
године. Тада су удружене снаге кнеза Лазара (1371–1389) и
бана Твртка (1353–1391), потпомогнуте одредима угарског

краља Лајоша (1342–1382), које је предводио мачвански
бан Никола Горјански Старији, у њој опселе жупана Нико-
лу Алтомановића (1366–1373). После краће опсаде, уз
помоћ топова и опсадних справа, жупан Никола се предао
и ту је по наредби Стефана Мусића (уз Лазареву прећутну
сагласност) ослепљен, а његове земље су међусобно разде-
лили победници. По предању, жупан Никола Алтомановић
био је присилно замонашен и послат у један удаљени
мушки манастир како би окајавао своје „бројне грехе”.

Освајањем утврђеног ужичког града и елиминисањем
суровог и интригама склоног жупана Николе Алтомановића,
као и поделом његових великих поседа који су се налазили
на територији данашње Западне Србије, створени су и
последњи предуслови за реализацију идеје која је требало
да води поновној обнови некада моћне српске државе из
раздобља Немањића. Наиме, након смрти последњег влада-
ра из краљевске и царске династије, цара Стефана Уроша
Петог Нејаког, амбиције да дође на српски престо имао је
босански бан Твртко Први, чија је бака била кћерка краља
Стефана Драгутина (1276–1282). Његове претензије подр-
жавао је и сам кнез Лазар Хребељановић. Позивајући се на
„проклетство Светог Саве”, који је, по предању, проклео
свакога онога ко би се усудио да преузме српски престо, а
да није из рода Немањића, бан Твртко Први истакао је сво-
је претензије, које су могле бити реализоване тек уз услов
да буде уклоњен жупан Никола Алтомановић а његови про-
страни поседи подељени међу победницима.

Након што је жупан Никола, крајем 1373. године,
уклоњен са политичке сцене, створени су сви услови да се,



1375. године, обави свечани чин крунисања босанског ба -
на Твртка Првог за краља Србије и Босне. Тај чин обављен
је управо крај гроба Светог Саве који се налазио у Миле-
ше ви, која се до само пре неколико година налазила у
окви ру властеоског поседа жупана Николе Алтомановића.

Успони и падови
У наредни деценијама, након што више није био седи-

ште моћног обласног господара, утврђени ужички град
налазио се у раздобљу стагнације и постепеног одумирања
услед губитка војног, политичког и стратегијског значаја.

Коначно, ужички утврђени град пао је у отоманске
руке крајем шесте деценије 15. века (1459) и под влашћу
султана, са мањом паузом током аустро-отоманских рато-
ва (1737. године), остао је све до 1867. године, када га је
кнез Михаило повратио, заједно са још пет утврђених
српских градова. Називи тих шест моћних утврђења испи-
сани су на постаменту споменика кнезу Михаилу који се
налази на Тргу републике у Београду.  

Остаци ужичког града леже на стеновитом гребену,
који готово преграђује корито реке Ђетиње на месту где
она истиче из клисуре и утиче у питому котлину. Утврђе-
ње је подигнуто на високом, релативно неприступачном,
гребену које са три стране окружује сама река Ђетиња.
Према западу, југу и истоку окомите литице, високе и до
50 метара, као јаки природни бедеми спуштају се до реке.

Прилаз граду био је могућ само са севера, са седла
према суседном вису, али и ту су вертикалне стране бра-
ниле прилаз највишем делу утврђења, чинећи га скоро
неосвојивим. Из утврђења се могла надзирати и бранити
саобраћајница која је повезивала средњовековну Босну са
Србијом. Положај града вековима је изазивао дивљење
путника и намерника који су пролазили покрај његових
бедема.

Тврђава у Ужицу је посебно у условима ратовања
хладним оружјем била готово неосвојивa. Чинила су je три
висински различита дела: цитадела на врху са главном
кулом, Средњи град и Доњи град са Воденом кулом. Ова-
кав одбрамбени систем био је повезан бедемима и кула-
ма. Од средњег дела града спуштала су се два бедема, до
најјужнијег дела стрме литице на обали реке Ђетиње, где
се налазила тзв. Водена кула, која је у време дуготрајних
опсада омогућавала безбедно снабдевање града и њего-
вих житеља водом. У ширем смислу она је представљала
јединствену конструкцију на нашем подручју. Била је
полукружне основе, висока 25 метара и подељена на осам
етажа међуспратном дрвеном конструкцијом.

Географски положај и њен стратешки значај суштин-
ски су утицали на изглед тврђаве. Она је у горњем делу
имала полукружну кулу, у средњем објекте за смештај вој-
них посада, опреме и хране, а у доњем делу, Воденом
кулом била је повезана са реком. Тврђава је више пута
рушена и поново утврђивана. 

1 .  ј у л 2 0 1 6 .
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Султан Мехмед Други Освајач заузима, обнавља и
дограђује моћни ужички град, као и тврђаве на Дунаву, а
све с циљем спречавања евентуалних угарских продора.
Карађорђе га осваја 1806. године, али га Турци преотимају
1813. и задржавају у свом поседу до 1863. године, када је,
према уговору из Канлиџе, разорено минирањем.

Значајна дограђивања и утврђивања обављена су
1478. године, затим у време аустро-турских ратова 1688.
године (Велики бечки рат) и 1737–1739. године и на крају,
у време Првог и кратко време после Другог српског устан-
ка, 1813–1819. године. Коначно је као војни објекат оне-
способљена и добрим делом порушена у јануару 1863.
године, уочи трајног протеривања Турака из града.

У пролеће 1807. Карађорђе је одлучио да се заузме
ужичка тврђава, па је априла те године са око 8.000 бора-
ца дошао у помоћ ужичким устаницима. У тромесечним
борбама страдало је више од 500 устаника, рањен је
Милош Обреновић, али је победа ипак остварена. Од
топова и непрестаних испада погинуло је више од 300
Турака, а 500 кућа је изгорело. Исцрпљени глађу, Турци из
тврђаве предали су се 20. јула да би их Срби потом отпра-
тили преко Дрине у Босну. Тако је Ужице, тада после Бео-
града најзначајнија варош у Београдском пашалуку, поста-
ло главна устаничка база за даља офанзивна дејства срп-
ске војске ка Старом Влаху и Босни и центар за обуку срп-
ских војника. Годинама су устаници држали у својим рука-
ма ужичку тврђаву да би 1813, кад је пропао Први српски
устанак, Турци у њу ушли без борбе.

Након што је после више векова поново доспела под
српску власт, ужичка тврђава доживела је вишедецениј-
ско замирање и девастирање. Будући да је била предмет
континуиране стручне небриге, она је другу половину

претходног века дочекала у стању виталне угрожености.
Попут многих других српских средњовековних утврђених
градова, јединствена ужичка фортификација постепено је
тонула у историјски и људски заборав.

Бисер историје
Захваљујући археолошким истраживања, делимичној

реконструкцији и конзервацији, које су извели стручњаци
Завода за заштиту споменика културе из Краљева и
Народног музеја из Ужица, од 1973. до 1984. године, зау-
стављено је даље обрушавање и потпуно нестајање града
које је трајало више од једног века.

Донекле заштићени остаци некада моћног ужичког
утврђеног града, уз нестварну лепоту котлине реке Ђети-
ње и оближњу хидроцентралу подигнуту далеке 1900.
године, сами по себи представљају изузетан туристички
потенцијал који ни у наше време није на прави начин пре-
познат и валоризован. Стога ови драгоцени сегменти кул-
турног и индустријског наслеђа, као и природних лепота,
очигледно чекају генерације које ће се одговорније и
темељније старати о ономе што су трагови бурне прошло-
сти, али и необично лепе одлике рељефа.

Данас су од утврде остали остаци бедема, кула и
зграда у висини од око један метар (попут „Сокола”), на
колико су сведени разарањем 1863. године, али се и
поред тога може наслутити некадашњи изглед утврђења.
Она је данас једна од туристичких атракција града на
Ђетињи, у којој се током летњих месеци понекад постави
импровизовано позориште у коме се током вечери под
месечином и рефлекторима изводе представе и једно је
од омиљених излетишта Ужичана и њихових гостију. ƒ

57



1 .  ј у л 2 0 1 6 .

58

шеСти EвропСки куп у рафтиНгу

с п о р т

више од 150 заљубљеника у реку и екстремни спорт из
најбољих српских и европских екипа показали су шта
знају на захтевној и атрактивној рафтинг стази на
Нишави. Био је то празник младости, дружења, доброг
расположења, здравог такмичарског духа 
и адреналина, а искоришћена је и прилика да се на
прави начин промовишу спортски и туристички 
капацитети Сићевачке клисуре.

Све ћуди 
Нишаве
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изоСтанаК КаДета

Организатори су очекивали да се на рафтинг такми-
чењу на Нишави појаве и екипе Војне академије, што се
није догодило. Рафтинг екипе Војне академије учествова-
ле су прошле године на Европском купу у Сићевачкој кли-
сури и постигле одличне резултате. Војну академију пред-
стављале су тада две екипе, у мушкој и женској конкурен-
цији, састављене од по шест чланова. Женска посада осво-
јила је пето место у укупном пласману у европском рангу,
док је мушка посада кадета Војне академије у дисциплини
слалом била трећа, а у дисциплини спуст друга у универ-
зитетској конкуренцији.

н
а Нишави, код села Острвица, средином маја одр-
жан је Шести европски куп у рафтингу, на коме је
учествовало више од двадесет тимова из неколико
земаља. У оквиру Европског купа одржано је и
Државно првенство и Универзитетско првенство
Републике Србије у дисциплинама слалом, спринт,

паралелни спринт и спуст. Организатори Европског купа –
Рафтинг савез Србије, Наутички клуб Лиман и Сафари клуб
Ниш – обезбедили су све потребне услове да више од 150
заљубљеника у реку и екстремни спорт из најбољих српских
и европских екипа покажу шта знају на захтевној и атрак-
тивној рафтинг стази на Нишави. Био је то празник младо-
сти, дружења, доброг расположења, здравог такмичарског
духа и адреналина, а искоришћена је и прилика да се на пра-
ви начин промовишу спортски и туристички капацитети
Сићевачке клисуре.

СпуСт на брзој реци

Шести европски куп у рафтингу отворен је испред
живописног Манастира Острвица, одакле је кренула слалом
трка, док је другог дана одржан спуст у дужини од 5.200
метара. Стаза за спуст почиње на улазу у Сићевачку клису-
ру, а завршава се на око сто метара пре бране, где има и
неколико букова, док се стаза за спринт и слалом налази у
месту Острвица, на потезу испод бране, код железничког
моста и каменолома. Нишава не спада у категорију екстрем-
но брзих и немирних вода, али на појединим местима вожња
чамцем по њој делује задивљујуће, динамично и интересант-
но. Уосталом, не долазе узалуд рафтери из Бразила, Чилеа,
Русије и многих других земаља из целог света у Сићевачку
клисуру, како би се опробали у рафтингу на стази која је, по
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њиховим речима, неоткривена, узбудљива и пуна тајни. Без-
бедност је, наравно, на првом месту, тако да нема екипе која
није опремљена неопренским оделима, потребном обућом,
кацигама и сигурносним прслуцима.

Старт рафтинга на Нишави одмах је указао посматра-
чима зашто су таква такмичења врхунски спортски дожи-
вљаји. Шесточлане екипе сусрећу се на рафтинг стази са
бројним изазовима у виду слапова и кањона, са брзином и
снагом тока реке, падовима, струјама, завојима, валовима,
вртлозима, стенама, брзацима и другим ћудима дивљих река.
У чамцу је, према речима Власте Станојевића, потребан тим-
ски рад и да се тачно зна која страна екипе у чамцу весла, да
ли се весла у смеру реке или контра, а најважније је да сви
веслају у истом ритму, како се не би губио баланс и постигла
што већа брзина. Рафтинг је зато један од тежих екипних
спортова, јер свих шесторо веслача у чамцу морају да буду
као један. Опасности постоје, али вештина такмичара и
добра организација учинили су да Европски куп, а и државна
и универзитетска првенства протекну у најбољем реду.

„Река је лепа, стаза добро припремљена, а организаци-
ја на врхунском нивоу – сложно су говорили такмичари после
завршених рафтинга. Евро куп је четврто међународно раф-
тинг такмичење које се организује на Нишави у Сићевачкој
клисури. Конфигурација терена на делу Нишаве код села
Острвица погодна је за све рафтинг дисциплине, а близина
бране са које се може регулисати количина воде гарантује
одржавање такмичења и у неповољ-
ним временским условима.

У СиЋеВАчКОј КЛиСУри

Острвица у Сићевачкој клисури
дуго је била неоткривена дестинаци-
ја за рафтинг, али показала се као
врхунска рафтинг стаза. Конфигура-
ција терена, постојање магистралног
пута дуж Нишаве и други детаљи
отварају могућност за организовање
свих рафтинг дисциплина. Гост раф-
тинг стазе у Острвици био је и пот-
председник Светске рафтинг органи-

зације Роберт Казик, који је потврдио да је
Нишава предивна река и да нуди одличне
могућности за рафтинг.

Међународна такмичења у рафтингу су
на посредан начин указалa и на природне
лепоте реке Нишаве и читаве Сићевачке кли-
суре, која повезује Нишку и Белопаланачку
котлину. Пробојница Нишаве у дужини од 17
километара, после Ђердапске, најдужа је про-
бојница у Србији, а проглашена је и парком
природе због изражених геолошких, геомор-
фолошких и хидролошких појава и природне
лепоте. Најатрактивнији део парка природе
јесте грандиозни Градиштански кањон са
тесним, готово вертикалним, степенасто
одсеченим каменим литицама, местом где се
гнезде последњи парови сурог орла у Србији. 

Није било учесника на Европском купу у рафтингу који
није потврдио да је визуелни доживљај Сићевачке клисуре
оставио на њега јединствен и фасцинантан утисак. Пред-
седник Сафари клуба из Ниша и један од организатора
Европског купа Власта Станојевић не скрива да је један од
њихових главних циљева да Сићевачку клисуру уврсте у
спортске и туристичке потенцијале, не само Ниша, већ и
Републике Србије. 

– Екстремни туризам, који је у свету све популарнији,
велика је шанса града Ниша и Сићевачке клисуре, јер овде
заиста има изузетних потенцијала за слободно пењање, раф-
тинг, трекинг и планинарење – каже Станојевић.

ПОМОЋ ТОКОМ ПОПЛАВА

Чланови Рафтинг савеза Србије пружили су несебич-
ну помоћ током поплава широм Србије, када су помогли и
спасили велики број грађана на недоступним местима и
тако показали не само обученост да реагују у ванредним
приликама, већ и хуманост. Председник савеза Борис Пур-
јаков и други рафтери потврдили су тада да је рафтинг
спорт изузетно значајан за реаговање и помоћ становни-
штву у ситуацијама када набујају реке и дође до поплава. 
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О рафтингу

Назив рафтинг потиче од енглеске речи raft,
што значи сплав. Рафтинг подразумева авантури-
стичку пловидбу дивљим рекама у гуменом чамцу
којим се управља веслима. Почеци рафтинга су у
САД, где се после Другог светског рата на тржи-
шту појавило мноштво гумених чамаца, који су до
тада били употребљавани за спасавање и у војне
сврхе, а од тада за пловидбе локалним рекама ради
њиховог истраживања, упознавања и забаве. 

Рафтинг је осамдесетих година прошлог века
стигао и у наше крајеве, а Рафтинг савез Србије
основан је 2006. године. Од тада је организовао
десет европских купова и једно светско првенство
у Пријепољу. Савез броји двадесетак клубова из
целе Србије. Српски рафтери учествовали су на
многобројним светским и европским манифеста-
цијама у јуниорској, сениорској и ветеранској кон-
куренцији, али нису имали већих успеха све до пре
неколико недеља када су чланови јуниорске репре-
зентације Србије Александар Пантелић, Богдан
Рибарић, Марко Стојановић, Миран Гојић и Влади-
мир Крањчец освојили сребрну медаљу у дисципли-
ни паралелни спринт на Европском првенству у
рафтингу у Словенији. ƒ

Зоран МИЛАДИНОВИЋ
Снимио Саша ЂОРЂЕВИЋ



А) ПОЉЕ ДРУШТВЕНО-ХУМАНИСТИЧКИХ НАУКА

I Избор у звање наставника: 
1. једног наставника за ужу научну област Комуникологија у

звање ванредни професор.
II Реизбор у звање наставника: 

1. једног наставника за ужу научну област Физичко васпи-
тање у звање доцент.

Б) ПОЉЕ ТЕХНИЧКО-ТЕХНОЛОШКИХ НАУКА

I Избор у звање наставника: 
1. једног наставника за ужу научну област Геодезија у звање редов-

ни професор;
2. једног наставника за ужу научну област Телекомуникације у

звање доцент и
3. два наставника за ужу научну област Систем логистике у зва-

ње доцент.

II Реизбор у звање наставника: 

1. једног наставника за ужу научну област Механика у звање ван-
редни професор; 

2. једног наставника за ужу научну област Сигнали и системи у
звање ванредни професор и

3. једног наставника за ужу научну област Инжењерство убој-
них средстава у звање доцент.

В) ПРИРОДНО-МАТЕМАТИЧКИХ НАУКА

I Избор у звање наставника: 
1. једног наставника за ужу научну област Физика у звање

редовни професор и
2. једног наставника за ужу научну област Географија у зва-

ње ванредни професор.

ОПШТИ УСЛОВИ КОНКУРСА:

1) да кандидат поседује научни степен доктора наука из обла-
сти за коју се бира;

2) да кандидат није правоснажно осуђиван за кривично дело про-
тив полне слободе, фалсификовања јавне исправе коју изда-
је високошколска установа или примања мита у обављању
послова у високошколској установи;

3) да је кандидат професионално војно лице за конкурс под бро-
јем Б I1, Б I2, Б I3, Б II2 и В I2, и војни службеник за конкурс
под бројем А I1, А II1, Б II1, Б II3 и В I1. 

ПОСЕБНИ УСЛОВИ КОНКУРСА 

А) ПОЉЕ ДРУШТВЕНО-ХУМАНИСТИЧКИХ НАУКА

За избор/реизбор у звање доцента:
1) просечна оцена са студија најмање (8);
2) најмање трогодишње педагошко искуство у звању аси-

стента и да од кадета односно студената није добио нижу оцену
од „добар” више од два пута у протеклом трогодишњем периоду
и позитивна оцена са приступног предавања, уколико нема прет-
ходно трогодишње педагошко искуство у звању асистента;

3) најмање један рад ранга М23, М24 или М51; радови ранга
М51 могу се заменити радовима ранга М52;

4) најмање два излагања на научним скуповима (М31, М33,
М61, М63) и

5) остварене активности најмање у два елемента из Табеле
елемената доприноса наставника академској и широј заједници
(табела 1. као прилог Критеријумима за стицање звања наставни-
ка на Универзитету одбране у Београду – „Службени војни лист”,
број 7/12, 12/13 и 25/13), осим ако се први пут бира у наставничко
звање.

Б) и В) ПОЉЕ ТЕХНИЧКО-ТЕХНОЛОШКИХ И ПРИРОДНО-МАТЕ-
МАТИЧКИХ НАУКА

За избор/реизбор у звање доцента:
1) просечна оцена са студија најмање (8);
2) најмање трогодишње педагошко искуство у звању асистента

и да од кадета односно студената није добио лошију оцену од
„добар” више од два пута у протеклом трогодишњем периоду
и позитивна оцена са приступног предавања, уколико нема прет-
ходно трогодишње педагошко искуство у звању асистента;

3) најмање један рад ранга М21, М22 или М23 и најмање један рад
ранга М51, М52 или М53;

4) најмање два излагања на научним скуповима (М31, М33, М61,
М63) и

5) остварене активности најмање у два елемента из Табеле еле-
мената доприноса наставника академској и широј заједници
(табела 1. као прилог Критеријумима за стицање звања настав-
ника на Универзитету одбране у Београду – „Службени војни
лист”, 7/12, 12/13 и 25/13), осим ако се први пут бира у звање.

За избор/реизбор у звање ванредног професора:

1) да кандидат после избора у звање доцента није од кадета одно-
сно студената добио оцену нижу од „добар” више од два пута
у протеклом петогодишњем периоду;

2) најмање четири рада са SCI листе ранга М21, М22 или М23, од
којих се један може заменити остварењем категорије М80 или
М90 или радом ранга М51 или М52, од тога најмање два рада
односно остварења од последњег избора;

3) оригинално стручно остварење (пројекат, студија, патент, ори-
гинални метод) односно руковођење или учешће у научним про-
јектима;

4) објављен уџбеник, монографија, практикум или збирка задата-
ка из области за коју се бира или мултимедијални садржаји са
рецензијом намењени кадетима односно студентима;

5) најмање пет радова саопштених на међународним или домаћим
научним скуповима (М31, М33, М61, М63), од којих најмање два
од  последњег избора;

1 5 .  а в г у с т 2 0 1 4 .

к о н к у р с и

1 .  ј у л 2 0 1 6 .
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УНИВЕРЗИТЕТ ОДБРАНЕ У БЕОГРАДУ
ВОЈНА АКАДЕМИЈА

Расписује

ЈАВНИ КОН КУРС
за избор/реизбор у звање наставника у пољу 

друштвено-хуманистичких, техничко-технолошких 
и природноматематичких наука



6) менторство најмање у два завршна рада и
7) остварене активности најмање у три елемента из Табеле еле-

мената доприноса наставника академској и широј заједници
(табела 1. као прилог Критеријумима за стицање звања настав-
ника на Универзитету одбране у Београду – „Службени војни
лист”, 7/12, 12/13 и 25/13).

За избор у звање редовног професора:

1) да кандидат после избора у звање ванредног професора није
од кадета односно студената добио оцену нижу од „добар” више
од два пута у протеклом петогодишњем периоду;

2) најмање седам радова са SCI листе ранга М21, М22 или М23,
од којих се два могу заменити остварењем категорије М80 или
М90 или радом ранга М51 или М52, од тога најмање у једном
раду са SCI листе је првопотписани аутор;

3) најмање десет радова саопштених на међународним или дома-
ћим научним скуповима (М31, М33, М61, М63) у звању ванред-
ног професора, од тога најмање једно излагање на међународ-
ном скупу;

4) оригинално стручно остварење односно руковођење или уче-
шће у међународним и домаћим научним пројектима;

5) објављен уџбеник или монографија из области за коју се бира
или мултимедијални садржаји са рецензијом намењени кадети-
ма односно студентима;

6) најмање пет радова саопштених на међународним или домаћим
научним скуповима (М31, М33, М61, М63), од којих најмање два
од последњег избора;

7) менторство најмање у једном докторском раду; менторство нај-
мање пет завршних радова, од тога најмање два од последњег
избора и 

8) остварене активности најмање у четири елемента из Табеле еле-
мената доприноса наставника академској и широј заједници
(табела 1. као прилог Критеријумима за стицање звања настав-
ника на Универзитету одбране у Београду – „Службени војни
лист”, 7/12, 12/13 и 25/13).
Напомена везана за поновни избор у звања наставника:
На основу члана 9. став 2. Критеријума за стицање звања

наставника на Универзитету одбране у Београду, услови за реизбор
идентични су условима за избор у постојеће звање доцента и ван-
редног професора, с тим да су ти услови постигнути од избора у
звање у које се поново бира.

Сходно члану 12. Критеријума за стицање звања наставника
на Универзитету одбране у Београду, наставници који су на дан сту-
пања на снагу ових критеријума у звању доцента или ванредног
професора у пољу техничко-технолошких, природно-математичких
и друштвено-хуманистичких наука, испуњавају услове за поновни
избор (реизбор) у исто звање. 

ДОКУМЕНТАЦИЈА КОЈА СЕ ПОДНОСИ УЗ ПРИЈАВУ НА
КОНКУРС

Уз пријаву на конкурс кандидати треба да приложе:
1. биографске податке и доказе о испуњености услова конкурса,

систематизоване према главама II, III, IV, V и VI у Обрасцу – Изве-
штај комисије о пријављеним кандидатима за избор/реизбор у
звање наставника, а према Упутству за припрему документаци-
је која се предаје приликом конкурисања за изборе/реизборе
у звања наставника Универзитета одбране (Образац Извешта-
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ја и Упутство преузети са интернет адресе www.uo.mod.gov.rs
или у секретаријату Војне академије);

2. библиографију објављених научних и стручних радова са копи-
јама примерака научних радова и других публикација;

3. сагласност претпостављене команде за ангажовање у настав-
ном процесу на Војној академији (само за кандидате ван Војне
академије односно Универзитета одбране у Београду);

4. уверење надлежног органа МУП о непостојању правоснажне
пресуде за кривично дело против полне слободе, фалсифико-
вања јавне исправе коју издаје Универзитет или високошкол-
ска јединица или примања мита у обављању послова високошкол-
ске установе.

НАЧИН КОНКУРИСАЊА

Пријаве на конкурс за избор у звање наставника подносе се
на адресу Генерала Павла Јуришића Штурма 33, Београд, са назна-
ком „конкурс за избор у звање наставника”. У пријави обавезно
навести адресу и телефон.

Непотпуне и неблаговремено поднете пријаве неће бити раз-
матране.

Конкурсна документација неће се враћати кандидату.
Конкурс је отворен до 1. августа 2016. године.

ВАЖНА НАПОМЕНА

Кандидати који буду изабрани у звања наставника неће бити
постављани на формацијска места наставника у Војној академији,
већ ће права и обавезе наставника остваривати са формацијског
места на ком су већ постављени, а у складу са чланом 73. став 4–6
Закона о високом образовању („Службени гласник РС”, бр.
76/2005, 100/2007-аут. тум., 97/2008, 44/2010, 93/2012,  89/2013,
99/2014, 45/2015-аут. тум. и 68/2015). ƒ

На основу члана 14 став 2. тачка 22. Закона о одбрани
(„Службени гласник РС”, бр. 116/07, 88/09, 88/09 – др. Закон,
104/09 – др. Закон и 10/15) и тачке 8. Упутства о начину
сарадње Министарства одбране и Војске Србије са удруже-
њима која негују традиције ослободилачких ратова Србије
(„Службени војни лист”, бр. 2/16), Управа за традицију, стан-
дард и ветеране Сектора за људске ресурсе Министарства
одбране, објављује

ЈАВНИ ПОЗИВ
за достављање предлога активности за Годишњи план сарад-
ње Министарства одбране и Војске Србије са удружењима у

2017. години

I Циљ и намена јавног позива

Циљ јавног позив за достављање предлога активности за
Годишњи план сарадње Министарства одбране и Војске Србије
са удружењима у 2017. години је пружање подршке удружењи-

РЕПУБЛИКА СРБИЈА
МИНИСТАРСТВО ОДБРAНЕ

СЕКТОР ЗА ЉУДСКЕ РЕСУРСЕ
Управа за традицију, стандард и ветеране
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ма чији су програмски циљеви, пројекти и активности од знача-
ја за чување и промовисање војних традиција. 

Намена јавног позива је пружање подршке Министарства
одбране и Војске Србије пројектима и активностима удружења
који се реализују планским ангажовањем људских и материјал-
них ресурса Министарства одбране и Војске Србије.

II Услови за подношење пријаве
Предлагање активности за План сарадње Министарства

одбране и Војске Србије са удружењима у 2017. години, под јед-
наким условима, имају удружења која испуњавају најмање један
од следећих услова:

1. да у свом програму обухватају активности које се односе на
прикупљање и обраду историјске, научне и стручне литера-
туре из области неговања војних традиција;

2. да учествују или организују активности посвећене очувању
сећања на погинуле, преминуле, рањене и нестале припад-
нике Војске у земљи и иностранству;

3. да учествују у комеморативним манифестацијама и посвеће-
ним очувању сећања на погинуле припаднике Војске;

4. да покрећу, организују и одржавају културне и спортске мани-
фестације у част погинулих припадника Војске;

5. да објављују монографије, књиге и друге публикације у част
погинулих припадника Војске;

6. да афирмишу стваралачке, духовне и материјалне вредно-
сти из ослободилачких и одбрамбених ратова Србије, Првог
светског рата и Народноослободилачке борбе и одбране од
НАТО агресије које су верификоване са научног и историј-
ског аспекта и на којима почива континуитет војних тради-
ција;

7. да негују војне традиције које развијају осећање родољубља,
штите национални понос и достојанство и развијају патри-
отске вредности које мотивишу на одбрану отаџбине.

III Потребна документација
За учешће на овом јавном позиву удружења подносе при-

јаву на прописаном обрасцу који је саставни део јавног позива,
као и образац предлога активности за уврштавање у Годишњи
план сарадње Министарства одбране и Војске Србије са удру-
жењима у 2017. години, који се могу преузети на сајту:
www.mod.gov.rs или у просторијама Управе за традицију, стан-
дард и ветеране, Немањина бр. 15, заграда 5, улаз А, спрат IV,
канцеларија 508.

Управа за традицију стандард и ветеране Сектора за људ-
ске ресурсе Министарства одбране, као носилац сарадње са
традиционалним и ветеранским удружењима, у складу са одред-
бама члана 9, 103. и 207. Закона о општем управном поступ-
ку („Службени гласник РС”, бр. 18/16 ), врши увид, прибавља и
обрађује податке о којима се води службена евиденција у вези
са оснивањем удружења према прописима којима је уређено
оснивање удружења и упис у прописани регистар на територији
Републике Србије.

IV Рок за подношење пријаве и начин пријављивања
Пријава за учешће на јавном позиву, са предлогом актив-

ности за уврштавање у Годишњи план сарадње Министарства
одбране и Војске Србије са удружењима у 2017. години,
доставља се поштом препоручено на адресу: 

Министарство одбране 
Сектор за људске ресурсе 
Управа за традицију, стандард и ветеране 
Немањина бр. 15, 11000 Београд
или лично или куриром, на адресу:
Управа за традицију, стандард и ветеране Сектора за 
људске ресурсе Министарства одбране, Немањина бр. 
15, заграда 5, улаз А, спрат IV, канцеларија 417 до 15.30
часова.
На коверти обавезно написати назив и адресу подносио-

ца пријаве, са напоменом:
„Јавни позив – достављање предлога активности за Годи-

шњи план сарадње Министарства одбране и Војске Србије са
удружењима у 2017. години”.

Рок за подношење пријаве, са предлогом активности, на
овај јавни позив је 1. септембар 2016. године, без обзира на то
да ли се предаје на пошти или лично. Пријава се сматра благо-
временом ако је предата најкасније до  1. септембра 2016. годи-
не, ако се предаје на пошти, односно ако се предаје куриром
или лично у канцеларији бр. 417 Деловодство Управе за тради-
цију, стандард и ветеране до 1. септембра 2016. године до
15.30 часова. 

За сва питања заинтересовани се могу обратити путем
електронске поште на адресу utsv.@mod.gov.rs или на број теле-
фона: 011/3201-063, моб. тел: 064-8329-221, лице за контакт је
потпуковник Иван Укић. ƒ



МИНИСТАРСТВО ОДБРАНЕ
РЕПУБЛИКЕ СРБИЈЕ

СЕКТОР ЗА ЉУДСКЕ РЕСУРСЕ
Управа за традицију, стандард и ветеране

ИНФОРМАЦИЈА

o пословној сарадњи са туристичким агенцијама
Kon ti ki tra vel&ser vi ce d.o.o и Big blue Gro up d.o.o.
На основу уговора о пословној сарадњи са туристичким

агенцијама Kon ti ki tra vel&ser vi ce d.o.o. и Big blue Gro up d.o.o,
запослени у Министарству одбране и Војсци Србије имају могућ-
ност да целокупну понуду туристичких аранжмана из понуда
наведених агенција плаћају по повлашћеним условима, на 12
месечних рата.

Целокупну понуду туристичких агенција запослени у Мини-
старству одбране и Војсци Србије могу погледати на званичној
интернет презентацији Министарства одбране, у пољу Стан-
дард – Коришћење услуга путем административних забрана, где
ће се налазити линкови ка интернет презентацијама Kon ti ki tra -
vel&ser vi ce d.o.o. и Big blue Gro up d.o.o, и где ће се моћи преузе-
ти обрасци aдминистративних забрана за плаћање уговорених
аранжмана.

Директним контактом са агенцијама могу се добити детаљ-
није информације о могућностима и условима коришћења њихо-
вих услуга, путем телефона на бројеве 011/20 98 000 за Kon ti ki
tra vel&ser vi ce d.o.o. (адреса 27. марта 12, Београд) и 011/41 41
411 за Big blue Gro up d.o.o. (адреса Македонска 4, Београд), као
и доласком у неку од њихових пословница. Целокупну понуду
туристичких аранжмана може се погледати на интернет адреса-
ма www.kon ti ki.rs и www.big blue.rs. ƒ
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IN MEMO RI AM

Доктора пуковника Предрага Пејчића упознао сам
давне 1988. године. Био сам, као млад новинар,
позван на разговор у тадашњи војни илустровани

лист „Фронт”, где је пуковник Пејчић био главни и одго-
ворни уредник. Требало је да пређем из „Експрес полити-
ке” у „Фронт” и тај разговор са њим, данас ми се чини, био
је пресудан.

Сећам се и данас неких његових питања током разго-
вора. Али и његове одлучности да подмлади екипу већ тада
сјајних новинара и уредника у редакцији „Фронта”, која се
налазила на петом спрату тадашњег ВИНЦ-а, у Улици Све-
тозара Марковића број 70, у Београду. 

И успео је. Пуковник Пејчић примио је тог лета у
Редакцију мог тада, такође, младог колегу Ивана Маркови-
ћа и мене. Много смо радили, путовали по великој држави,
доказивали се… Био нам је добар уредник, учитељ, савет-
ник, строг али праведан старешина, који је знао да чува
своје људе и новинаре. Увек сталожен, јасан у својим зах-
тевима, али и отворен за наше професионалне предлоге и
теме и, рекао бих, чак и либералан уредник, у мери у којој
се то тада могло бити. Први је долазио у Редакцију, а
последњи одлазио. И сам је много писао, стварао, није
могао без новинарства и публицистике. Био је увек елеган-
тан и веома поносан на своју плаву униформу.

Наравно, од потчињених захтевао је дисциплину,
поштовање рокова, радног времена, али и увек инсисти-
рао на добром рукопису, што бољој фотографији… Уоста-
лом, „Фронт” је био, када се данас осврнем на то време,
одличан илустровани војни лист, у коме се имало много
тога доброг прочитати и видети. Захваљујући, свакако, и
пуковнику Предрагу Пејчићу, који је у њему остао до пен-
зионисања, почетком бурних деведесетих. 

Одлазак у пензију, међутим, за њега није био крај већ
нови почетак или, боље речено, наставак списатељског
стваралаштва. Иза њега је остало 35 књига и публицистич-
ких дела, међу којима су нека доживела и више издања. 

Предраг Пејчић рођен је 1936. године у Прокупљу.
Завршио је Ваздухопловну војну академију, докторирао на
Факултету политичких наука, а завршио је и Новинарску
школу Југословенског института за новинарство.

Новинарством се почео бавити 1954. године у листу
„Крила армије”. Био је главни и одговорни уредник војних
и цивилних листова – „Крила армије”, „Фронт”, „Савреме-
на војна мисао” и „Петнаести септембар 1918”.

Објавио је више монографија и књига из белетристи-

ке, војне историје и историје новинарства, међу којима су:
„Српска војска у Бизерти 1916–1918”, „Ваздухопловство
српске војске 1912–1918”, „Четнички покрет Краљевине
Србије 1903–1918”, „Митолошке метафоре о жени у
Срба”, „Последњи руски цар – династија Романови”, „Срп-
ске новине Димитрија Давидовића 1813–1821”, „Српске
новине у Крфу 1916–1918”, „Деветнаеста српска бригада”
и друге.

Добитник је Награде за животно дело Удружења
новинара Србије 2005. године и награде „Жика М. Јовано-
вић” за допринос историји новинарства и публицистичка
дела за монографију „Српске новине Димитрија Давидови-
ћа” 2009. године. 

Пуковник Предраг Пејчић добитник је и дванаест вој-
них југословенских и страних ордена и медаља, као офи-
цир и за рад у војном новинарству. Био је активан и у Клу-
бу новинара ветерана Удружења новинара Србије.

Иза себе је оставио супругу Богумиру, синове Томи-
слава и Бранислава, унучад Кристину, Алексу и Ивану.

Нека му је вечна слава. ƒ
Душан МАРИНОВИЋ

Предраг Пејчић
(1936–2016)
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1. Врховна управа, 2. Предузимљив (лат.), 3. Иницијали песника
Ерића, 4. Увод (стр.), 5. Енглески племић, 6. Државни социјализам, 7.
Стрип цртач, Жилбер Гаскар, 8. Град у Индонезији (преметнуто
СКАКА), 9. Ослонци, 10. Ауто-ознака Тутина, 11. Становница Канина,
12. Омладинска радна акција (скр.), 13. Женски слуга, 14. Земља (лат.),
15. Име славног глумца Фонде,16. Јединица КоВ ВС, обележава свој
дан 12. јула, 18. Пси из Караманије, 19. Возачи таксија, 20. Акранични
деформитет (мед.), 21. Присталице утопизма, 22. Завичај Косјерићана,
24. Уређај за еманацију, 25. Бивши фудбалер, Ненад, 27. Риболов, 28.
Санкциона мера, 30. Поштовалац (лат.), 31. Царевина, 33. Место у
Русији (преокренуто СТАНКА), 34. Вештачки мозаик, 36. Тахирин
имењак, 37. Члан ротари клуба, 39. Аријел одмила, 40. Спортско
друштво из Солуна, 42. Енглески шахист, Џон, 43. Осим, изузев, 45.
Ауто-ознака Кикинде, 46. Авенија (скр.).

УСПРАВНО:

17. Половина од четрдесет, 18. Питомост, 19. Ходање, 20. Наука о
наслеђу, 21. „Филмске звездице“, 23. Италијанска телевизија, 24.
Једрењак источне обале Јадрана, 25. Прва српска опера, дело
Станислава Биничког из 1903. године, 26. Врста колача, 27. Наказни
израштаји, 28. Осми по реду председник Међународног олимпијског
комитета, 29. Трговци ситном робом, 30. Стилска фигура, асонанција,
31. Дојка, 32. Учење да је људска душа смртна, 33. Самоникле шљиве,
џенарике, 34. Иницијали одбојкашице Бракочевић, 35. Лична
заменица, 36. Натицати на шиљак, 37. Славни глумац, Берт, 38. Крпа,
дроњак, 39. Аидин отац из истоимене опере, 40. Кућишта мотора, 41.
Лекар (грч.), 42. Завичај Ристовчана, 43. Завичај Сирижана, 44.
Планинска лепотица у Републици Српској, 45. Свирач у китару, 46.
Аћима одмила, 47. Становница Иријана, 48. Припадник аријевског
народа, 49. Спокој, 50. Власник кантине, 51. Поступак по својој вољи.

ВОДОРАВНО:
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Чуве ни немач ки шахов ски ком по зи тор Вер нер Шпек ман про сла вио се
ства ра њем мини ја тур них про бле ма (зада ци с нај ви ше седам фигу ра), о који -
ма је обја вио више књи га. Наста вљач је логич ке шко ле у зада ци ма. Доно си -
мо дво по тез мини ја ту ру без пеша ка (тзв. „ари сто крат ски про блем”) и пето -
по тез у коме логич ке поте зе вуче бели ловац. Реше ња су у сле де ћем бро ју.

ИЗАБРАНИ ПРОБЛЕМИ

ПРО БЛЕ МИ ВЕР НЕ РА ШПЕК МА НА
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Проблем број 2. Мат у 5 потеза
”Die  Schwalbe“ („Ди Швал бе”),
1959. – 1. награ да

Проблем број 1. Мат у 2 потеза
”Schach-Echo” (Шах-Ехо), 1940.

По зи ци ја на ди ја гра му:

Бели: Kh1, De6, Lh2, Sc1, Se5 (5

фигу ра)

Црни: Ke4, Ld4 (2 фигу ре)

По зи ци ја на ди ја гра му:
Бели: Kh5, Lb7, Lf2, Sg4, пеша ци:
F4 и f5 (6 фигу ра)
Црни: Kh1, Tc7, Lb8, Sa2, Sg8,
пеша ци:
b4, b5, d4, f6 и h7 (10 фигу ра)
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У колонама и редовима, водоравно и
усправно, у празна поља упишите
једноцифрене бројеве од 1 до 9 који недостају.
Сваки број има своје место, не сме да се понови
исти број ни у усправној колони ни у
водоравном реду, нити у квадрату 3х3.

Решење коњићевих скокова: Што је туђе 
– није твоје; Што ко мисли – о оном и сања.
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МОЋ нА 
ПОДР шкА 
сРП скОЈ 
АВИ ЈА цИ ЈИ
Од ства ра ња Аеро план ског депоа
до раз во ја моћ ног вазду хо плов ног
гиган та за оправ ку и одр жа ва ње
нај ра зли чи ти јих типо ва лете ли ца,
нај ја чу сна гу Заво да 
пред ста вља ли су вазду хо плов ни
струч ња ци и инже ње ри који су
ожи вља ва ли и оне ави о не 
и хели коп те ре у које су пре ста ли
да веру ју и њихо ви про из во ђа чи 

Пише
Бојан ДИМИТРИЈЕВИЋ



Сто годи нА ВАзду хо ПлоВ ног зАВо дА 
„МоМА СтА ној ло Вић”

Спа ја ње срп ског вазду хо плов ства са фран цу ским једи -
ни ца ма 1. јула 1916. озна чи ло је при вре ме ни неста нак неза -
ви сног срп ског вазду хо плов ства са (углав ном) срп ским осо -
бљем. Иако је коман да над еска дри ла ма оста ла срп ска,
коман до ва ње на нивоу ави ја ти ке и еска дри ле нала зи ло се у
рука ма фран цу ских коман ди ра тих једи ни ца. У тежњи да
задр жи одре ђен сте пен само стал но сти срп ског вазду хо -
плов ства, као посеб на једи ни ца срп ског вазду хо плов ства на
Солун ском фрон ту, задр жан је Аеро план ски депо, као орган
тре ћег сте пе на за снаб де ва ње офи ци ра и вој ни ка Аеро план -
ске еска дре. И поред тог при вид но огра ни че ног задат ка,
Аеро план ски депо имао је мно го сло же ни ју и зна чај ни ју уло -
гу. У њего вом лого ру, поста вље ном у Микри, оку пља ли су се
пре рас по ре да у опе ра тив не једи ни це сви срп ски вазду хо -

плов ци који су одла зи ли или се вра ћа ли са
шко ло ва ња у Фран цу ској или Солу ну. У
њему су бора ви ли и сви срп ски меха ни ча ри
и вој ни ци који су ради ли у Срп ском ави ја -
тич ком пар ку.

Фран цу ска подр шка Срп ској ави ја ти -
ци на Солун ском фрон ту од јуна 1916.
годи не био је 112. ави ја ти чар ски парк
(„Срп ски”), који је од 1. сеп тем бра 1916.
пре и ме но ван у 302. ави ја ти чар ски парк
(„Срп ски”), а од 1. јуна 1917. у 403. ави ја -
ти чар ски парк. У њему је, тако ђе, било
срп ског осо бља. Ипак, не тре ба меша ти
срп ски Аеро план ски депо и фран цу ски
ави ја ти чар ски парк – са делом срп ског
осо бља, заду жен за обез бе ђе ње срп ске
ави ја ти ке. Они посто је упо ре до, и реч је о
две инсти ту ци је.

Пре ма срп ским пода ци ма, док је
Аеро план ски депо био у Микри у њему је

П
осле повла че ња и сре ђи ва ња редо ва срп ске вој ске
на Крфу било је пред ви ђе но да се цело куп на опе ра -
тив на вој ска фор ми ра у три арми је. То реше ње
озва ни че но је изме на ма Уред бе о фор ма ци ји Вој -
ске од 24. фебру а ра 1916. годи не. У рефе ра ту о

реор га ни за ци ји Вазду хо плов не коман де, под не том начел -
ни ку Шта ба Врхов не коман де 28. јану а ра 1916, било је
пред ви ђе но да би, поред Врхов не коман де, сва ка арми ја
тре ба ло да има у свом саста ву Аеро план ску еска дри лу. Тај
став потвр ђен је и Зако ном о устрој ству вој ске, доне -
тим 27. фебру а ра. У скла ду с тим, срп ско вазду хо плов ство
реор га ни зо ва но је 14. мар та 1916, на Крфу. 

Аеро план ски депо и еска дри ла 
на Солун ском фрон ту 
Пре ма новој фор ма ци ји, од људ ства Аеро план ске еска -

дре, рас фор ми ра ног Првог балон ског оде ље ња, Нишке и
Пирот ске голу би је ста ни це и Водо нич не цен тра ле обра зо -
ван је Аеро план ски депо, а поме ну те једи ни це пре ста ле су
да деј ству ју. На дан осни ва ња Аеро план ски депо у саста ву
еска дре бро јао је 122 чове ка. Касни је, у саста ву депоа
посто ја ла је Аеро план ска еска дри ла коман ди ра капе та на
прве кла се Милош Илић и Аеро план ска ради о ни ца, чији је
управ ник био резер вни пот по руч ник Мар ко Мар ко ле ско. 

Током мар та и апри ла, на лете ли шту Леф ки мо, срп ско
тех нич ко осо бље сва ко днев но је ради ло на фран цу ским ави -
о ни ма. У Фран цу ску су, још са Крфа, апри ла 1916. упу ће не
две гру пе на шко ло ва ње за меха ни ча ре. Потом, кра јем апри -
ла и почет ком маја 1916, еска дра са аеро план ским депо ом
пре ве зе на је са оста лим дело ви ма у рејон Солу на. На лете -
ли шту Микра, 1/14. јула 1916, фор ми ра на је аеро план ска
ради о ни ца Аеро план ског депоа. Тај датум узет је касни је,
сре ди ном деве де се тих про шлог века, за Дан Вазду хо плов -
ног заво да „Мома Ста ној ло вић”.

Управник Аеропланске радионице резервни 
потпоручник Марко Марколеско (МЈВ)

Српско и француско техничко особље на Солунском фронту (МЈВ)



ради ло изме ђу 120 и 170 Срба авио-меха ни ча ра, зана тли ја
дру гих спе ци јал но сти и при у че них вој ни ка. Та једи ни ца није
само попра вља ла и испо ру чи ва ла ави о не срп ској ави ја ци ји,
него се у њој обу ча ва ло и доо бу ча ва ло земаљ ско и летач ко
осо бље срп ске вој ске, које је било ван гру па за обу ку. Аеро -
план ски депо пре ме штен је 31. авгу ста/13. сеп тем бра 1917.
из Микре у Вер те коп, где се нала зио и фран цу ски 403. ави ја -
ти чар ски парк за обез бе ђе ње срп ске ави ја ци је. На том аеро -
дро му успо ста вље на је аеро план ска ради о ни ца Аеро план -
ског депоа, на којем је функ ци о ни са ла све до кра ја рат них
деј ста ва.

Фран цу ски вазду хо плов ни зва нич ни ци, упр кос про те -
сти ма начел ни ка Шта ба Врхов не коман де вој во де Петра
Бојо ви ћа, изу зе ли су две еска дри ле из над ле жно сти срп ске
Врхов не коман де и уки ну ли 403. ави ја ти чар ски парк. Парк
је рас фор ми ран 28. авгу ста 1917, а срп ско осо бље које је у
њему ради ло посла то је у фран цу ски „Еша лон парк”. Коман -
дир те уста но ве био је срп ски вазду хо плов ни офи цир. Тиме
су ком плет но руко во ђе ње и логи сти ка саве знич ких вазду -
хо плов ста ва ста вље ни под јед ну (фран цу ску) коман ду.

Про бој Солун ског фрон та успе шно је извр шен 15. сеп -
тем бра, после јед но днев не непре кид не арти ље риј ске при -
пре ме, коју су пра ти ли ави о ни срп ске ави ја ци је. Већ 30. сеп -
тем бра девет срп ских ави о на пре ба зи ра ло је у Град ско, а
сре ди ном окто бра у осло бо ђе но Ско пље. До почет ка новем -
бра 1918. при ку пље на је већи на летач ког саста ва срп ске
еска дри ле са ави о ни ма на аеро дро му у Нишу, а до
26. новем бра 1918. еска дри ла се оку пи ла у Новом Саду.
Први дело ви земаљ ског еша ло на сти гли су два дана рани је.
Глав ни на депоа и пар ка сти гла је у Нови Сад 1919. годи не.

Аеро дром у Новом Саду, иако дели мич но у рекон -
струк ци ји, био је нај ве ћи и нај у ре ђе ни ји. Фор ми ра ло га је
1913. годи не аустро у гар ско вазду хо плов ство. Од обје ка та
је зате че но 11 дрве них, малих хан га ра, где су биле ради о -
ни це, вели ко тех нич ко сла га ли ште, елек трич на цен тра ла са
водо вод ном ста ни цом, три хан га ра типа „Ахен бах” за сме -
штај аеро пла на, касар на и кухи ња. У изград њи су били аеро -
план ска ради о ни ца, офи цир ски дом, штаб на згра да и шест
вели ких зида них хан га ра. На тај аеро дром сме сти ла се и

срп ска ави ја ци ја, која је дошла са фрон та у Маке до ни ји.
„Еша лон парк” и Аеро план ски депо ради ли су неко вре ме у
Новом Саду. Парк је рас фор ми ран 19. авгу ста 1919, а људ -
ство пре шло у ради о ни цу фран цу ског вазду хо плов ног пар -
ка. Депо је рас фор ми ран сеп тем бра 1919. годи не.

Коман ди ри депоа били су: поруч ник Ради сав Субо тић
(1916), капе тан Живо јин Стан ко вић (1916), мајор Јован Југо -
вић (1918–1919) и капе тан прве кла се Нико ла Жикић (1919).
Коман дир „Еша лон пар ка” био је капе тан прве кла се Живо -
јин Стан ко вић (1918).

У Кра ље ви ни СХС – Југо сла ви ји
1918–1941.
На пред лог Врхов не коман де, мини стар вој ске и мор -

на ри це Кра ље ви не СХС наре дио је 26. сеп тем бра 1919. да
се једи ни це Вазду хо плов не коман де, одно сно штаб, шко ла
и вазду хо плов ни парк са ради о ни цом, трај но пре се ле у
Нови Сад. У погле ду так тич ке упо тре бе еска дри ле су биле
под армиј ским обла сним коман да ма, а у све му оста лом под
коман дан том Вазду хо плов не коман де. Ави ја тич ке ради о -
ни це – еша ло ни пар ка и сла га ли шта ави ја тич ког мате ри ја -
ла у мести ма где су дета ши ра не еска дри ле пот па да ли су
под коман ду дотич них коман ди ра еска дри ла. Пар ко ви и
сла га ли шта ави ја тич ког мате ри ја ла ста вље ни су под Вазду -
хо плов ну коман ду.

У Петро ва ра ди ну је 1. апри ла 1921. обра зо ван „Вазду -
хо плов ни арсе нал” са задат ком набав ке и про дук ци је
вазду хо плов ног мате ри ја ла, обу ке тех нич ког осо бља и
снаб де ва ња цело куп ног вазду хо плов ства свим мате ри јал -
но-тех нич ким сред стви ма. Као адми ни стра тив ни орган
дру гог сте пе на, „Арсе нал” је био непо сред но под Оде ље -
њем за вазду хо плов ство Мини стар ства вој ске, а њему су, у
погле ду снаб де ва ња, биле пот чи ње не 1. и 2. вазду хо плов -
на коман да (Нови Сад и Мостар). Током рада „Арсе на ла”,
1921–1923, ту су фор ми ра не Шко ла за вазду хо плов не
меха ни ча ре, Ђач ка чета и 1. и 2. чета.
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Летелиште Вертекоп, на коме је од септембра 1917. године био смештен Аероплански депо (МЈВ)



СТО ГОДИ НА ВАЗДУ ХО ПЛОВ НОГ ЗАВО ДА 
„МОМА СТА НОј ЛО ВИћ”

Убр зо потом, у јану а ру 1924, „Вазду хо плов ни арсе нал”
пре фор ми ран је у Вазду хо плов но-тех нич ки завод (ВТЗ) са
седи штем у Петро ва ра ди ну. У пери о ду 1924–1927. у ВТЗ
су фор ми ра не Фото граф ска шко ла, Бата љон ВТЗ, 4. чета
ВТЗ и дру ги дело ви.

Реше њем кра ља Алек сан дра од 29. фебру а ра 1924,
одре ђе но је да вазду хо плов не коман де про сла вља ју              2.
август (20. јул) – Све тог Или ју, као „дан и пра зник који нај ви -
ше одго ва ра уло зи и задат ку ави ја ци је”. Међу тим, истим
реше њем Вазду хо плов но-тех нич ки завод је од 1925. за свој
пра зник сла вио 1. април, дан фор ми ра ња 1921. годи не.

Од 1925. годи не, раз во јем вазду хо плов не фор ма ци је,
фор ми ра њем пуко ва и пове ћа њем основ них једи ни ца у
њего вом саста ву, осе ти ла се потре ба да се тех нич ка слу -
жба у пуко ви ма одво ји и оса мо ста ли у посеб ну коман ду
– Вазду хо плов но-тех нич ки парк (ВТП) – која би функ ци о ни -
са ла као адми ни стра тив ни орган тре ћег сте пе на. Осни ва -
њем вазду хо плов но-тех нич ких пар ко ва, коман дан ти вазду -
хо плов них пуко ва осло бо ђе ни су непо сред ног руко во ђе ња
тех нич ком и мате ри јал ном слу жбом у пуку. Коман дан ти
ВТП-а били су пред став ни ци цело куп не тех нич ке слу жбе у
саста ву пука и има ли су уло гу помоћ ни ка коман дан та пука
по тех нич ким пита њи ма. У сми слу струч не под ре ђе но сти
они су били веза ни за тех нич ки одсек Оде ље ња за вазду -
хо плов ство.

Почет ком 1927. годи не поно во је реор га ни зо ва на
глав на упра ва вазду хо плов ства. Уме сто Оде ље ња за вазду -
хо плов ство при Мини стар ству вој ске и мор на ри це,
24. фебру а ра обра зо ва на је Коман да вазду хо плов ства, која
је има ла армиј ски ранг и била нај ви ша коман да у вазду хо -
плов ству за коман до ва ње, упра ву и вазду хо плов но-тех нич -
ку слу жбу. У миру је била непо сред но под мини стром вој -
ске и мор на ри це. Исте годи не, 22–26. авгу ста, Вазду хо -

плов но-тех нич ки завод пре се лио се из Петро ва ра ди на у
Кра ље во, где је пре тога уре ђен аеро дром.

Завод је сме штен на про сто ру Дивље поље код Кра -
ље ва. На том пољу, поред управ них и дру гих згра да, поста -
вље но је и два на ест вели ких хан га ра типа „Ахен бах”, уре -
ђе на је ста јан ка, дове ден је крак желе знич ке пру ге и уре -
ђе но „начел но поста вље но” лете ли ште за поле та ње и сле -
та ње из свих пра ва ца. 

Вазду хо плов но-тех нич ки завод био је цен трал на
вазду хо плов но-тех нич ка уста но ва Вазду хо плов ства вој ске
Кра ље ви не Југо сла ви је, над ле жна за одр жа ва ње, скла ди -
ште ње, делом опи то ва ње, а касни је и шко ло ва ње за вазду -
хо плов но-тех нич ку слу жбу. У почет ку, нај ве ћи део посло -
ва те слу жбе оба вља ла је пуков ска ради о ни ца у Новом

На лете ли шту Микра, 1/14. јула 1916, фор ми ра на је
аеро план ска ради о ни ца Аеро план ског депоа. Тај датум
узет је касни је, сре ди ном деве де се тих про шлог века, за
Дан Вазду хо плов ног заво да „Мома Ста ној ло вић”. 

ДАН УСТА НО ВЕ

Оправка крила у Аеропланској радионици у Новом Саду (МЈВ)

Један од авиона „бреге XIX/7” какви су произвођени у Краљеву
(кол. М.  Мицевски)

Ваздушни снимак ВТЗ у Краљеву (Добникар)

Управ ни ци Вазду хо плов но-тех нич ког заво да били су:
пот пу ков ник Лаво слав Седлар (1921), мајор Густав Шмид
(1921), мајор Алфонс Веља чић (1922–1923), пуков ник
Душан Радо вић (1930–1933 и 1937–1938) и пуков ник
Павле Фили по вић (1938–1941).

УПРАВ НИ ЦИ ВАЗДУ ХО ПЛОВ НО-ТЕХ НИЧ КОГ
ЗАВО ДА



5

ВТЗ фор ми ра на је тек 1. јану а ра 1935, у окви ру ВТЗ Кра ље -
во, од Тре на жне сек ци је. Била је опре мље на разним типо -
ви ма ави о на, међу који ма и фабрич ким „бре ге XIX”.

Први управ ник био је пот пу ков ник инже њер, вете ран
Срп ске ави ја ти ке Душан Радо вић, који је на тој дужно сти
био до 1933, одно сно поно во 1937–1938. годи не.

Реор га ни за ци јом вазду хо плов ства од 1. јану а ра 1938.
било је пред ви ђе но да се на свим стал ним аеро дро ми ма
обра зу ју вазду хо плов не базе првог реда, као адми ни стра -
тив ни орга ни тре ћег сте пе на, које ће у свој састав при ми -
ти све неле тач ке једи ни це, уста но ве и слу жбе, које су до
тада биле у саста ву вазду хо плов них пуко ва. Вазду хо плов -
не базе дру гог реда фор ми ра не су на два аеро дро ма: у
Белој Цркви (од уста но ва и једи ни ца Вазду хо плов не шко ле
гађа ња) и Кра ље ву (од аеро дром ске гру пе ВТЗ-а). База је
носи ла назив 32. вазду хо плов на база. Обра зо ва на је од
посто је ћих дело ва Заво да – аеро дром ске гру пе, ауто-чете
и дру гих дело ва – 25. децем бра 1937 (мада се поми ње већ
сре ди ном окто бра те годи не). У њеном саста ву били су
Штаб, Аеро дром ска гру па ВТЗ (Штаб, 1, 2. чета), скла ди -
ште вазду хо плов ства вој ске, елек трич на цен тра ла и метео
ста ни ца. Истом реор га ни за ци јом Еска дри ла ВТЗ пре и ме -
но ва на је у 609. вазду хо плов ну еска дри лу. Она је оста ла у
саста ву ВТЗ, бази ра ју ћи на аеро дро му у Кра ље ву. У њеном
саста ву били су ави о ни „физир”, „потез”, „бре ге” и дру ги
лаки типо ви.

После про из вод ње сери је ави о на „бре ге XIX”, погон
ВТЗ-а у Кра ље ву остао је чети ри годи не „мање-више пра -
зан”. Јед на еки па из немач ке фабри ке „Дор ни ер” оби шла
је те пого не у про ле ће 1937, пред ло жи ла усло ве и мере за
нову орга ни за ци ју рада на новим маши на ма и дала одо бре -

Саду. Завод се тек ухо да вао. Касни је, како се Завод про -
ши рио и пре се лио, пре у зео је у пот пу но сти наме ње ну уло -
гу цен трал не уста но ве вазду хо плов но-тех нич ке слу жбе.
Пре ма фор ма ци ји из 1927, Вазду хо плов но-тех нич ки завод
имао је упра ву, тех нич ко оде ље ње са кон струк тив но-опит -
ним одсе ком, одсе ком за изра ду, машин ским одсе ком,
лабо ра то ри ју, вазду хо плов но-тех нич ку зана тлиј ску шко лу,
сла га ли ште, аеро дром ску гру пу и нешто касни је еска дри -
лу ВТЗ. Коман да аеро дро ма ВТЗ фор ми ра на је 1930. годи -
не, а у свом саста ву има ла је: штаб, 1. и 2. чету и аеро дром -
ско оде ље ње. 

Завод је био матич на уста но ва за фабри ку која се уз
њега раз ви ла, али и за све њене запо сле не. Наи ме, пре ма
иде ји коман дан та вазду хо плов ства гене ра ла Ста ној ло ви -
ћа, из вре ме на када је била акту ел на дис по зи ци ја сред ста -
ва из фран цу ског кре ди та, било је потреб но изгра ди ти јед -
ну држав ну фабри ку ави о на, па је 1926. годи не одлу че но
да се она и подиг не уз нови аеро дром у Кра ље ву. 

Ави он за који је одре ђе но да ће се по лицен ци про из -
во ди ти у Кра ље ву био је фран цу ски „бре ге XIX”. Пре ма јед -
ном изве шта ју управ ни ка ВТЗ пот пу ков ни ка пило та Душа -
на Радо ви ћа, види се да је про цес про из вод ње тог ави о на
у Кра ље ву укљу чио и дру ге фабри ке у Кра ље ви ни, како
вазду хо плов не („Ика рус”, „Теле оп тик”, „Кнебл” и
„Дитрих”), тако и оста ле („Фабри ка кабло ва Нови Сад”,
„Машин ску фабри ку и лив ни цу” из Љубља не, чели кар ни цу
гро фа Тур на из Рав ни на Коро шекм, „Вул кан” из Кра ња,
„Цин кор га фи ју”, „Зору” и фир му „М. Борел” из Бео гра да,
„Рекорд” из Лесков ца и дру ге). До кра ја про из вод ње 1932.
годи не, из фабри ке у Кра ље ву иза шло је свих уго во ре них
425 ави о на „бре ге XIX”. По пре стан ку про из вод ње „бре ге
XIX”, у Завод у Кра ље ву ти ави о ни су касни је сти за ли на
ремонт, оправ ке и моди фи ка ци је. 

Из фор ма ци је ВТЗ 1935. годи не избри са не су опит не,
кон струк тор ске, лабо ра то риј ске и настав не функ ци је.
Завод је поја чан у обла сти аеро дром ске и скла ди шне слу -
жбе и тада је дефи ни тив но постао цен трал но при јем но и
скла ди шно место за сву вазду хо плов ну тех ни ку. Еска дри ла

Особље 609. ескадриле која је била у саставу ВТЗ Краљево,
са капетаном Панићем на челу (кол. М. Мицевски)

Пот пу ков ник инже њер Душан Радо вић је у мно го
чему оста вио лич ни печат тој уста но ви. Био је оми љен код
пот чи ње них, а сво је, нај че шће исправ не ста во ве засту -
пао је бес ком про ми сно. Бавио се так ти ком вазду хо плов -
ства и писа ни рад о томе пока зао је гене ра лу Симо ви ћу,
који је јед но став но пре о тео мате ри ја ле и обја вио их под
сво јим име ном. Како је Радо вић о томе јав но гово рио,
Симо вић га је пен зи о ни сао 1938. годи не.

ВЕТЕ РАН СРП СКЕ АВИ ЈА ТИ КЕ
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оде ље ња: пер со нал но, за наста ву, тех нич ко, аеро дром ске
слу жбе, за вазду шни сао бра ћај, за везу и мете о ро ло шко.
Одмах по фор ми ра њу Шта ба, сва ком оде ље њу нало же но
је да раз ра ди све посло ве из соп стве ног доме на. Тако је
Тех нич ко оде ље ње било над ле жно за снаб де ва ње погон -
ским и убој ним мате ри ја лом и тех нич ко одр жа ва ње, али и
за обно ву вазду хо плов не инду стри је.

Већи на аеро дро ма и пра те ћих обје ка та за сме штај,
одр жа ва ње и екс пло а та ци ју били су тешко оште ће ни или
уни ште ни у завр шној фази рата. У скла ду са таквим ста -
њем била је орга ни зо ва на и поза ди на у 16 коман ди аеро -
дро ма, које су по типу лете ли шта или аеро дро ма ран ги ра -
не у оне првог или дру гог „реда”. Коман де аеро дро ма биле
су пот чи ње не вазду хо плов ним обла сним коман да ма
(1. – Нови Сад, 2. – Ско пље, 3. – Мостар и 4. – Загреб), тех -
нич ким саста ви ма ран га диви зи је, које су обу хва та ле и дру -
ге поза дин ске саста ве: ради о ни це или скла ди шта. Те уста -
но ве наста ле су на бази инфра струк ту ре коју су на осно ву
пред рат не југо сло вен ске раз ви ли при пад ни ци немач ког
вазду хо плов ства током оку па ци је. Тако се фор ми ра ју ради -
о ни це, које ће касни је током мир но доп ског раз во ја пре ра -
ста ти у ремонт не заво де.

Понов но успо ста вља ње Аеро план ске ради о ни це на
аеро дро му Земун, где је од 1927. до 1941. годи не функ ци -
о ни са ла аеро план ска ради о ни ца 6. вазду хо плов ног пука,
везу је се за вој но тех нич ког чинов ни ка Ерзи ли ја
Mатичића, који је био на дужно сти у тек фор ми ра ном пар -
ти зан ском Шта бу вазду хо плов ства. Пре ма неким пода ци -
ма, он је 19. децем бра
1944. почео да орга ни зу -
је Aеропланску ради о ни -
цу. Нео бич на исто риј ска
окол ност је да је
Mатичић био при пад ник
срп ске аеро план ске
ради о ни це на Солун ском
фрон ту, одно сно „Вазду -
хо плов ног арсе на ла” и
Заво да у међу рат ним
годи на ма. Исто риј ски
кон ти ну и тет успо ста -
вљен је тако пре ко јед не,
у сушти ни за вазду хо -
плов ство врло важне, а
ипак, у јав но сти мало
позна те лич но сти.

ње да се дво мо тор ни бом -
бар дер До-17 про из во ди у
Југо сла ви ји. Део рад ни ка из
Кра ље ва про шао је обу ку за
поје ди на зани ма ња у
Немач кој. Потом је држа ва
посеб ном Уред бом са
закон ском сна гом 21. мар та
1939. осно ва ла пред у зе ће
„Држав на фабри ка ави о на у Кра ље ву”, као „ауто ном но
држав но пред у зе ће, на инду стриј ско-комер ци јал ној осно -
ви, под над зо ром мини стра вој ске и мор на ри це”. Фабри ка
је била позна та под скра ће ни цом ДФА. За првог дирек то -
ра име но ван је иску сни хидро пи лот и инже њер капе тан
бој ног бро да Веће слав Дуј шин. Фабри ка је поче ла да ради
15. маја 1939, а про из ве де на су 33 (и три неза вр ше на) ави -
о на До-17.

Реор га ни за ци јом вазду хо плов не поза ди не 1941. годи -
не, 32. вазду хо плов на база пре шла је из саста ва ВТЗ у над -
ле жност 3. вазду хо плов не обла сти. Када је мар та 1941.
про гла ше на моби ли за ци ја, база је била попу ње на и рат -
ним саста вом. Тада су у њеном саста ву биле сле де ће једи -
ни це: 12. аеро дром ски бата љон (са три чете), 12. базна
чета, 2. ауто мо бил ски вод, 13. вод везе, 12. вод ПАМ,
12. пио нир ски вод, 12. ватро га сни вод, 32. тех нич ко сла га -
ли ште, 12. елек трич на цен тра ла, 1. допун ска мото ри стич -
ка чета, 1. допун ска мон тер ска чета и допун ска мете о ро -
ло шка чета.

Током Април ског рата 1941. у бор бе ним деј стви ма
уче ство ва ле су и 32. вазду хо плов на база, под коман дом
мајо ра Све то за ра Сте фа но ви ћа, и 609. еска дри ла, која је
била ста ци о ни ра на на лете ли шту Жича, под коман дом
капе та на прве кла се Аксен ти ја Пани ћа. У ВТЗ су оста ле
одре ђе не коли чи не ави о на и вози ла, које су немач ки оку -
па то ри запле ни ли.

Аеро план ска ради о ни ца 
После ула ска Црве не арми је и НОВЈ у Бео град 20. окто -

бра 1944. и дола ска пар ти зан ског вој ног и поли тич ког руко -
вод ства у срп ску и југо сло вен ску пре сто ни цу, ство ре ни су
повољ ни ји усло ви за раз вој и орга ни за ци ју вазду хо плов ства.
Пар ти зан ски Врхов ни штаб донео је 29. окто бра одлу ку да
фор ми ра Штаб вазду хо плов ства НОВЈ и у њему сле де ћа

СтО гОДи НА ВАЗДУ ХО ПЛОВ НОг ЗАВО ДА 
„МОМА СтА НОј ЛО Вић”

Строј бомбардера До-17, који су произвођени у серији у државној фабрици у Краљеву
(кол. Динко Предоевић)

Реше њем кра ља Алек сан дра од 29. фебру а ра 1924,
одре ђе но је да вазду хо плов не коман де про сла вља ју
2. август (20. јула) – Све тог Или ју, као „дан и пра зник који
нај ви ше одго ва ра уло зи и задат ку ави ја ци је”. Међу тим,
истим реше њем Вазду хо плов но-тех нич ки завод је од
1925. за свој пра зник сла вио 1. април, дан фор ми ра ња
1921. годи не.

ВАЗДУ ХО ПЛОВ НА СЛА ВА

Први управник Аеропланске
радионице у Земуну Ерзилије
Матичић (МЈВ)



Нај ра ни је архив ске подат ке о орга ни зо ва њу Аеро -
план ске ради ни це нала зи мо у јед ном изве шта ју од 18. маја
1945, где се наво ди да се „наста вља ју радо ви на оправ ци
аеро дром ске ради о ни це на аеро дро му у Зему ну”. У изве -
шта ју од 24. маја 1945. пише да се ради ло на „Орга ни зо -
ва њу аеро план ске ради о ни це у Зему ну”. Наве де но је да
се „саку пља ју маши не по целој земљи исправ не и неис -
прав не па се опра вља ју у самој ради о ни ци”. Тако фор ми -
ра на Аеро план ска ради о ни ца у Зему ну, озна че на и као
„непо крет на”, одно сно „обла сна” функ ци о ни ше током
дру ге поло ви не 1945. годи не. У њој се опра вља ју ави о ни
већег бро ја типо ва, који су били у нао ру жа њу вазду хо -
плов ства Југо сло вен ске арми је. Међу њима су: „бикер”,
„јун керс”, „месерш мит”, Јак, ФП-2, „рода”, По-2, „прок -
тор”, Ли-2, Шће-2, Ју-52, као и ави он ски мото ри М-11Д,
Хирт, БМВ, Агрус и дру ги. 

У ради о ни ци се изра ђу је све потреб но за уре ђе ње ави -
он ског енте ри је ра, али и дело ви наме шта ја за кан це ла ри је
и ради о ни це. Тако ђе, фар ба ју се ави о на који су испо ру че ни
из СССР-а током лета 1945. годи не. Даље тра го ве о њеном
обра зо ва њу нала зи мо у изве шта ји ма са кра ја јула и почет -
ком сеп тем бра 1945, који наво де да је завр ше на орга ни за -
ци ја Аеро план ске ради о ни це „за оправ ке тран спорт них
ави о на”. 

Рас кид сарад ње са Совјет ским Саве зом 1948. годи не
донео је вазду хо плов ству низ про бле ма. Југо сло вен ско ЈРВ
било је дубо ко зави сно од совјет ских испо ру ка. Услед
малих капа ци те та и нераз ви је но сти дома ће вазду хо плов не
инду стри је тај удар ни еша лон арми је био је ста вљен на нај -
те жу про бу. Тешко ће у који ма се нала зи ло ЈРВ пока зу је и
ста ти сти ка за цело куп но вазду хо плов ство у пери о ду
1. окто бар 1949 – 1. април 1950, где про це не тех нич ких
орга на гово ре да је од укуп ног бро ја уде са 29,3 одсто отпа -
да ло на тех ни ку. Ти пока за те љи ука зи ва ли су на нео п ход но
поди за ње тех нич ке кул ту ре земаљ ског саста ва.

Вој на ради о ни ца бр. 170 
У реор га ни за ци ји 1948, у којој су све једи ни це арми је

про ме ни ле фор ма циј ске нази ве, ова ради о ни ца мења назив
у Вој на ради о ни ца бр. 170 (ВР 170). Била је пот чи ње на
директ но Коман ди ЈРВ, зајед но са још три ради о ни це: 162.
(ауто мо бил ска) – Земун, 166. (мотор ска) – Кне же вац и 195.

(везе) – Земун, и јед ним скла ди штем у Зему ну. Вој на ради о -
ни ца бр. 170 била је заду же на за одр жа ва ње ави ја ци је на
„исто ку” земље, а посеб но за ави о не Вазду хо плов ног опит -
ног цен тра. Тако ђе, и поје ди них зах тев ни јих типо ва, нај ви -
ше тран спорт не ави ја ци је. Све у све му, у том пери о ду у ВР
170 оправ ке или ремонт про шли су сле де ћи типо ви ави о на:
„аеро-2”, „хар вард”, УЈАК-9, Јак-3, Јак-9П, Ме-109, Шће-2,
Пе-2, Ил-2, С-49, 212, „фазан”...

Да не би било забу не, сва ка од чети ри вазду хо плов но-
тех нич ке диви зи је (зоне) има ла је и сво ју авио-ради о ни цу,
из којих ће се касни је раз ви ти вазду хо плов но-ремонт ни
заво ди: 167, касни је „Мете ор” у Ско пљу; 163, касни је
„Галеб” у Моста ру; 168. у Бања лу ци; 169, касни је „Орао” у
Рај лов цу; 154, касни је „Змај” у Вели кој Гори ци код Загре ба.
Неке од тих ради о ни ца-заво да биће рас фор ми ра не у касни -
јим деце ни ја ма, а њихо ву делат ност пре у зе ће земун ски
вазду хо плов ни завод.

После првих недо у ми ца о поза ди ни и исхо ду суко ба
Југо сла ви је и зема ља народ не демо кра ти је са СССР-ом на
челу, на Запа ду је на пре ла зу из 1950. у 1951. годи ну пре о -
вла да ло мишље ње о кори сти пру жа ња вој не помо ћи Југо сла -
ви ји, као чину од директ не важно сти за вој но стра те шку
ситу а ци ју у хлад но ра тов ском одно су сна га. Након интен зив -
них пре го во ра, 14. новем бра 1951, у Бео гра ду закљу чен је
спо ра зум о Вој ној помо ћи изме ђу вла да ФНРЈ и САД. Спо ра -
зум су пот пи са ли мар шал Тито, у име Југо сла ви је, и аме рич -
ки амба са дор у Бео гра ду Џорџ Ален. Пре ма спо ра зу му, Југо -
сла ви ја је укљу че на у Про грам помо ћи за зајед нич ку одбра -
ну (познат под скра ће ни цом МДАП). Набав ке тех ни ке из

систе ма МДАП омо гу ћи ле су кван ти та ти ван и
ква ли та ти ван скок у раз во ју једи ни ца ЈРВ, за
раз ли ку од прет ход ног пери о да бло ка де са
Исто ка. Југо сло вен ско рат но вазду хо плов ство
поче ло је да при ма ави о не чак и пре него што
је пот пи сан спо ра зум о помо ћи, а испо ру ке су
наста вље не од првих дана 1952. годи не, па све
до 1958. годи не, када је Југо сла ви ја јед но стра -
но отка за ла про грам вој не помо ћи.

„Нови мате ри јал”, како је и зва нич но нази -
ва на запад на вазду хо плов на тех ни ка током
1952. годи не, донео је низ ново сти у ЈРВ. Тех ни -
ка је дола зи ла из дру гог систе ма, па је орга ни -
за ци ја ЈРВ мора ла да се при ла го ди уво ђе њем
нових номен кла ту ра, систе ма рада вазду хо -
плов но-тех нич ког снаб де ва ња и новог систе ма
тех нич ких пре гле да. Била је то нај ве ћа новост

Рад на авионима „јак” почетком 1945. године, 
на порушеном аеродрому Земун (Војни музеј)

Оправка мотора на авионима „капрони”, 1945. године (МЦ „Одбрана”)



1 .  ј у л  2 0 1 6 .

8

за рад ради о ни це. Уве ден је пре глед типа IRAN – Inspec tion
and Repa ir As Neces sary (Пре глед и поправ ка пре ма потре -
би). Поја ви ле су се и тешко ће око пара лел не упо тре бе
цолов ног и метрич ког систе ма мера, што је зах те ва ло дупли -
ра ње или три пли ра ње ала та и опре ме. Ипак, у том пери о ду
ради о ни це (касни је завод) доби ја ју и одре ђе ну коли чи ну
потреб них маши на разних наме на, аме рич ке про из вод ње,
које оста ју у упо тре би све до кра ја деве де се тих годи на про -
шлог века. 

У том пери о ду, у Вој ној ради о ни ци бр. 170 опра вља ју се
ста ри ји типо ви („злин-381”, „фазан”, Ли-2, Ју-52, С-49А), а и
они који су сти гли пре ко систе ма вој не помо ћи Ф-47Д „тан -
дер болт”, одно сно „ансон”. Тако ђе, шаро ли ка је била и фло -
та ави о на на опи то ва њу у Вазду хо плов ном опит ном цен -
тру („рода”, „утва 213”, „моски то”, Ф-47Д). Заста ре ли
совјет ски јури шни ци Ил-2 и бом бар де ри Пе-2 пре ко
ради о ни це одла зе у рас ход. Из систе ма вој не помо ћи, у
мар ту 1954, у ВР 170 при мље но је првих десет хели коп -
те ра „сикор ски С-51”, а потом пре да то у еска дри лу. Исте
годи не при мљен је и један хидро а ви он ДХЦ-2 „бивер” из
Кана де и мон ти ран у заво ду пре испо ру ке хидро е ска дри -
ли у Диву ља ма. Испо ру ка већег бро ја ави он ских мото ра
Прат енд Вит ни омо гу ћи ла је да се на совјет ским тран -
спорт ним ави о ни ма Ли-2 изве де кон вер зи ја уград њом
таквих мото ра и извр ши моди фи ка ци ја тог типа у Ли-3.
Прва је изве де на 1953. годи не.

Током 1954. годи не Вој на ради ни ца бр. 170 пре и ме ну је
се у Завод за оправ ку ави о на бр. 170, у скло пу шире реор га -
ни за ци је заво да у саста ву ЈРВ.

Један од про бле ма у том пери о ду био је оправ ка и
ремонт већег бро ја мла зних ави о на који су при сти за ли. И
поред стал них југо сло вен ских инси сти ра ња да се доби ју
нео п ход на доку мен та ци ја, резер вни дело ви и опре ма за
редов но одр жа ва ње и гене рал ни ремонт ави о на, вла да САД
одла га ла је реша ва ње тих зах те ва и упу ћи ва ла на аме рич ке
заво де за ремонт ави о на у Фран цу ској и Маро ку. Ина че,

резер вни дело ви доби ја ни су из цен трал ног скла ди шта аме -
рич ког вазду хо плов ства за Евро пу у Шато роу. 

Таква ситу а ци ја пове ћа ва ла је мате ри јал не тро шко ве у
ЈРВ. Иако су они под ми ри ва ни из фон да вој не помо ћи, то се
непо вољ но одр жа ва ло на тем по набав ке вазду хо плов них
сред ста ва. Мање оправ ке рађе не су у ради о ни ца ма вазду -
хо плов них база на аеро дро ми ма где је бази ра ла мла зна ави -
ја ци ја. Сло же ни је оправ ке оба вља не су у Вој ном заво ду
бр. 170 у Зему ну, али у огра ни че ном оби му због наве де них
про бле ма. Тако је 16. јану а ра 1955. годи не ура ђе на прва
поправ ка два мла зна Ф-84Г „тан дер џе та” после уде са. 

Тек новем бра 1955. доби је не су тех нич ка доку мен та -
ци ја за IRAN пре гле де и доку мен та ци ја за про из вод њу и
оправ ку изве сног бро ја дело ва за ави о не и дели мич но за
мото ре. Већ 4. децем бра 1956. из Заво да бр. 170 иза шао је
први опра вље ни Ф-84Г. Због кашње ња ремон та у фабри ка -
ма вазду хо плов не инду стри је, део ремон та ави о на пре ба чен
је у исти завод. Тако је завод у рекорд ном вре ме ну осво јио
IRAN систем пре гле да ави о на Ф-47Д „тан дер болт”. Радо ви
су поче ли сре ди ном јану а ра 1957. годи не. Први ави о ни иза -
шли су после чети ри месе ца 20. маја исте годи не, а два
месе ца касни је угра ђе не су и прве фото-каме ре типа К-24
на тај тип ави о на. Када је реч о ремон ту ави о на Т-33А, про -
цес је запо чео завр шет ком пла на за радо ве у окто бру 1956.
годи не. У фебру а ру 1957. први Т-33А при мљен је на IRAN
пре глед у овом заво ду.

У том пери о ду, Завод се тежи шно бавио пре гле ди ма
тран спорт них ави о на „даглас Ц-47” и оправ ка ма и кон вер -
зи јом ави о на совјет ских Ли-2 на Ли-3, уград њом мото ра
„Прат енд Вит ни”. За ави он Ц-47 поста вљен је зада так осва -
ја ња IRAN пре гле да. (у апри лу 1956. извр ше на је кон вер зи ја
јед ног Ц-47 у салон). Тако ђе, током 1957. осво јен је и IRAN
пре глед мла зних ави о на Ф-84Г „тан дер џет”, уз тешко ће око
извр ше ња потреб них моди фи ка ци ја и уград ње зап тив них
мате ри ја ла. Истак ну то је да су про бле ми реша ва ни иако
људ ство „Јастре ба” није ниг де било на спе ци ја ли за ци ји као
људ ство пред у зе ћа вазду хо плов не инду стри је. Поред тих
типо ва опра вља ни су или ремон то ва ни типо ви „моски то”,
„јун керс Ју-52”, „злин-381”, „фазан” или По-2. Опра вља ни су
и хели коп те ри С-51, али је за њих IRAN пре глед усво јен тек
1961. годи не. 

Вазду хо плов но тех нич ки ремонт ни завод
„јастреб”
Пре о ри јен та ци ја Заво да на нови начин рада од дру ге

поло ви не 1956. годи не дове ла је до крат ко трај ног поре ме -
ћа ја посло ва ња, али је већ у дру гој поло ви ни 1957. реги стро -
ва но побољ ша ње у раду. Пре ма наред би врхов ног коман -
дан та ору жа них сна га од 6. децем бра 1957, у скло пу реор га -
ни за ци је заво да у саста ву ЈРВ, Завод за оправ ку ави о на 170

Сто годи на Вазду хо плоВ ног заВо да 
„МоМа Ста ној ло Вић”

Први клипни мотори који су ремонтовани у ВР 166 били су
типа „Валтер минор” и „ДХ Џипси мајор” коришћени на
домаћим авионима „аеро-2” (МЦ „Одбрана”)

Знак ВТРЗ „Јастреб” који је уграђиван на
ремонтоване авионе током прве половине
шездесетих година (кол. Б. Димитријевић)



Више го ди шњи пери од опре ма ња једи ни ца РВ и ПВО
мла зним бор бе ним, школ ским и изви ђач ким ави о ни ма из
про гра ма МДАП и комер ци јал но наба вље ним вазду хо пло ви -
ма завр шен је 1961. годи не. Кра јем те годи не, летач ки и
вазду хо плов но-тех нич ки саста ви вазду хо плов них база и
вазду хо плов но-ремонт них заво да у пот пу но сти су овла да ли
мла зном вазду хо плов ном тех ни ком и опре мом која је сук це -
сив но наба вље на од 1953. до 1961. годи не.

Конач но, као после ди ца реор га ни за ци је арми је назва не
„Дрвар II”, у састав ВТРЗ „Јастреб” ушла је и 195. ради о ни ца
везе у Зему ну, која је ина че била у саста ву РВ и ПВО. Она је
посто ја ла од кра ја четр де се тих годи на, а по наред би од
1. авгу ста 1956. у њен састав ушла је и 400. вој на ради о ни ца
(радар ска). Сход но тој реор га ни за ци ји, од 15. фебру а ра
1964, земун ска 195. ради о ни ца рас фор ми ра на је и укљу че на
у ВТРЗ „Јастреб”. Тако је Завод про ши рио сво ју делат ност
на ремонт вазду хо плов не опре ме везе и за неке од радар -
ских уре ђа ја. Све то ути ца ло је на раз ми шља ња о пре ме шта -
њу заво да на аде кват ни је место.

Током 1968. годи не кон ста то ва но је да би ВТРЗ
„Јастреб” могао да наста ви ремонт вазду хо пло ва само ако
му се као при вре ме на мера доде ли мон та жни хан гар у Батај -
ни ци. Као „трај но” реше ње дефи ни са но је спа ја ње заво да
„Јастреб” и „Мома Ста ној ло вић” у један завод на новој лока -
ци ји или на аеро дро му Пан че во или „у рео ну Батај ни це на
спољ ном путу за аеро дром”. Сред ства би се доби ла про да -
јом посто је ћих обје ка та гра ду Бео гра ду. Ипак, 1969. одлу че -
но је да то буде лока ци ја на делу аеро дро ма Батај ни ца.

Вој на ради о ни ца бр. 166 
У авгу сту 1948. на мочвар ном тере ну у бео град ском

селу Кне же вац поче ла је изград ња буду ће вој не ради о -
ни це. Изгра ђе ни су глав на мотор на хала, при јем но-
отпрем но скла ди ште мото ра, оде ље ња за гал ва ни за ци ју,
ковач ни ца, лив ни ца и оде ље ње зава ри ва ча. Њихо ва изра -
да тра ја ла је исто вре ме но са фор ми ра њем ради о ни це.
На тој лока ци ји, 1949. годи не, фор ми ра на је Вој на ради о -
ни ца бр. 166. Била је наме ње на за ремонт вазду хо плов -
них мото ра и изра ду резер вних дело ва. 

био је пре и ме но ван у Вазду хо плов но тех нич ки ремонт ни
завод (ВТРЗ) „Јастреб”. Још током 1957. кон ста то ва но је да
се „основ не поте шко ће у раду овог, за нас нај ва жни јег заво -
да, састо је у томе што је про стор но сте шњен, а поста вља ју
му се нај о бим ни ји зада ци. Због пла на изград ње Бео гра да,
аеро дром Земун нема пер спек ти ве што оне мо гу ћа ва и
реша ва ње овог, за завод гору ћег про бле ма”.

Комер ци јал но наба вље ни ловач ки ави о ни Ф-86Е „сеј -
бр” попу ни ли су пра зни ну наста лу југо сло вен ским јед но -
стра ним пре ки дом про гра ма аме рич ке вој не помо ћи у 1958.
годи ни. Током 1959. годи не укуп но је наба вље но 78 ави о на
тог типа са сто ко ва аме рич ке тех ни ке у Холан ди ји. Део ави -
о на одмах је доде љен једи ни ца ма на упо тре бу, а део је увр -
штен у једи ни це тек кад су про шли ремонт у ВТРЗ „Јастреб”.
Био је то тежи шни зада так у пери о ду 1959–1961. годи не,
али и касни је, јер је Завод наста вио са IRAN пре гле ди ма и
ремон том ави о на и током шезде се тих годи на.

У Југо сла ви ји је почет ком 1960. осво јен ремонт за све
типо ве мла зних ави о на и мото ра, па су се Ф-86Е, Т-33А опра -
вља ли у заво ду „Јастреб”, а Ф-84Г у фабри ци „Соко”. У том
пери о ду дефи ни тив но је утвр ђе на ори јен та ци ја ремон та
мла зних ави о на и мото ра у заво ди ма, који су посте пе но пре -
у зи ма ли ремонт и изра ду резер вних дело ва.

Током 1961. годи не, у окви ру набав ке полов не аме рич -
ке тех ни ке, у нао ру жа ње РВ и ПВО ушли су школ ски мла -
зња ци „локид ТВ-2”, позна ти ји као „тевеј ци”. Пре упу ћи ва -
ња у једи ни це већи на од око 70 наба вље них ави о на ТВ-2
ремон то ва на је у вазду хо плов ном заво ду „Јастреб”. Тако ђе,
наба вље на су 24 совјет ска хели коп те ра Ми-4, који су по при -
је му били скла па ни у ВТРЗ „Јастреб” и потом упу ће ни у једи -
ни цу у Нишу. Тако се у том пери о ду у Заво ду у исто вре ме
скла па ју и опра вља ју и аме рич ки и совјет ски типо ви, и то у
вре ме нај ве ће еска ла ци је хлад ног рата, аме рич ко-совјет ског
поли тич ког суко ба око Бер ли на и Кубе.

У првој поло ви ни шезде се тих годи на у ВТРЗ „Јастреб”
актив но ће се бави ти осва ја њем пре гле да, оправ ка ма, моди -
фи ка ци ја ма и IRAN пре гле ди ма на тада шњој мла дој хели -
коп тер ској фло ти РВ и ПВО: бри тан ским С-51 или С-55 и
совјет ским Ми-4. Касни је, кра јем шезде се тих, како се С-55,
који је по лицен ци про из во ђен и у фабри ци „Соко” Мостар,
пока зао пре зах тев ним за одр жа ва ње, доћи ће до наго ми ла -
ва ња тих хели коп те ра у Заво ду.

Ловач ки ави о ни типа Ф-86Д „сеј бр”, који су при па да ли
аме рич ком вазду хо плов ству, били су пову че ни из упо тре бе
и сто ки ра ни у Фран цу ској, где их је по повољ ној цени купи -
ло РВ и ПВО. У Југо сла ви ју су пре ба че ни изме ђу авгу ста и
окто бра 1961. годи не. Пре уво ђе ња у опе ра тив ну упо тре бу
у југо сло вен ске вазду хо плов не једи ни це, ави о ни су про шли
кон тро лу и ремонт у ВТРЗ „Јастреб”. Од 130 купље них ави о -
на типа Ф-86Д, 30 је одмах рас хо до ва но ради обез бе ђе ња
резер вних дело ва и опре ме. Завод је пре у зео на ремонт
првих 20 при ме ра ка, док су оста ли чека ли на пре гле де и
оправ ке. Био је то тежи шни зада так у Заво ду у пери о ду
1961–1963, када је реч о ремон ту. Ави о ни су по извр ше ном
ремон то ва њу и проб ним лето ви ма пре да ва ни ловач ком пуку
у Загре бу. 

Пара лел но са уво ђе њем ави о на Ф-86Д у једи ни це,
ВТРЗ „Јастреб” радио је на моди фи ка ци ји тог типа у изви -
ђач ку вер зи ју. У пери о ду 1963–1964. моди фи ко ва на су 32
„сеј бра” и упу ће на у дру гу једи ни цу, тако ђе у Загре бу.

У ВТРЗ „Јастреб” извршен је пријем и склапање целе серије
од 24 совјетска хеликоптера Ми-4 (МЦ „Одбрана”)



ћа ва ло вре ме и тро шко ве изра де. У том пери о ду запо чи ње
и изра да резер вних дело ва.

Све вре ме оста ли су нере ше ни про бле ми воде, стру је,
гре ја ња, неис прав но сти вози ла за пре воз мото ра, пре во за
рад ни ка до Кне жев ца, ста но ва за рад ни ке. Они су поче ли да
се реша ва ју тек у 1951. годи ни. Сход но про ме на ма у дру -
штву, тада се уво де еле мен ти само у пра вља ња, тако је до
кра ја те годи не фор ми ран рад нич ки савет као искљу чи во
саве то дав но тело.

пред у зе ће па завод 
Реше њем мини стра народ не одбра не од 11. јану а ра

1952. годи не Вој на ради о ни ца бр. 166 поста је Пред у зе ће за
оправ ку мото ра „Мома Ста ној ло вић”. Пред у зе ће је било у
саста ву Коман де ЈРВ. Пред мет посло ва ња дефи ни сан је као
оправ ка мото ра и уре ђа ја и изра да резер вних дело ва мото -
ра. Кључ на про ме на, осим име на, био је пре ла зак са буџет -
ског на посло ва ње по прин ци пу свих оста лих при вред них
орга ни за ци ја у тада шњем дру штву. Иако је пред у зе ће оста -
ло у саста ву вазду хо плов ства, то је дове ло до изме на у начи -
ну функ ци о ни са ња, одно са у колек ти ву и одно са пре ма нару -
чи о ци ма посло ва. Део мањих про бле ма које је рани је реша -
ва ла прет по ста вље на коман да, сада је пред у зе ће реша ва ло
само стал но. Ипак, капи тал ни про бле ми и даље су били у над -
ле жно сти виших вој них коман ди. 

У том пери о ду, када је пред у зе ће функ ци о ни са ло као
при вред на орга ни за ци ја, дошло је до пот пу ног зао кру же ња
инфра струк ту ре, успо ста вља ња про из вод ње резер вних
дело ва али и пита ња начи на пре во за рад ни ка. Тада је пред у -
зе ће пости гло знат не успе хе у оправ ци вазду хо плов них
мото ра, као што су: осва ја ње хро ми ра ња цилин да ра за
совјет ски мотор ВК-105, бри тан ски Мер лин, а касни је и за
аме рич ки Прат енд Вит ни. Тако ђе, осво је ни су и изра да
стре ла стих зуп ча ни ка за совјет ски мотор АМ-38 и фрик ци о -

Фор ми ра на је у окто бру 1949. пре се ље њем мотор ског
дела ради о ни це из Пан че ва у Кне же вац. Рад ни ци из те уста -
но ве су у сушти ни били први при пад ни ци нове ради о ни це.
Прак тич но, у том пери о ду завр ше ни су само нај ну жни ји гра -
ђе вин ски радо ви, а поје ди не инста ла ци је нису биле про ву -
че не, иако је рад на оправ ка ма мото ра већ уве ли ко тра јао.
Потре бе за ремон том мото ра у окви ру вазду хо плов ства
биле су нужне и хит не, па је зато отпо чео рад и поред чиње -
ни це да ради о ни ца није била сасвим изгра ђе на. Из Пан че ва
су дово же ни мото ри на који ма су радо ви већ запо че ли, а
довр ша ва ни су на новој лока ци ји у Кне жев цу. Тако су прве
оправ ке мото ра поче ле да се раде већ од 1. новем бра 1949.
годи не. Тај дан рачу нао се као датум почет ка про из вод ње у
ВР 166. 

Пан че вач ка гру па рад ни ка, раде ћи у објек ту пред ви ђе -
ном за скла ди штем, до кра ја годи не завр ши ла је 14 мото ра
чехо сло вач ке кон струк ци је „Вал тер Микрон”, „Вал тер
Минор”, као и совјет ске М-11Д. Искљу чи во се ради ло руч -
но, а још се није могло гово ри ти о орга ни зо ва ној оправ ци
или изра ди резер вних дело ва. 

У јуну 1950. поче ло је пре се ље ње мотор ског оде ље ња
ВР бр. 170 из Зему на, а у јулу те годи не у Кне же вац сти же и
мотор ско оде ље ње Инду стри је мото ра из Рако ви це. Тако је
ком пле ти ран састав нове ради о ни це. У истом пери о ду довр -
ша ва ни су радо ви на изград њи обје ка та. Потом је запо чет
ремонт и мото ра јаче сна ге. У том пери од про блем је пред -
ста вља ла окол ност да ради о ни ца није има ла испит ну ста ни -
цу, па су ремон то ва ни мото ри пре но ше ни у Инду стри ју
мото ра или пред у зе ће „21. мај” на испи ти ва ње, што је пове -
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СТО гОдИ НА ВАзду хО пЛОВ НОг зАВО дА 
„МОМА СТА НОЈ ЛО ВИЋ”

Мом чи ло Мома Ста ној ло вић рођен је 5. авгу ста 1916.
годи не у Кра гу јев цу. После завр ше не гим на зи је упи сао је
нижу шко лу Вој не ака де ми је, а затим је поха ђао вазду хо -
плов ну шко лу у Пан че ву и сте као зва ње вој ног пило та.
Поче так Дру гог свет ског рата у Југо сла ви ји, апри ла 1941.
годи не, зате као га је у чину поруч ни ка на лети ли шту у
Шар ли ца ма, код Ниша. Када је 21. децем бра 1941. фор ми -
ра на Прва про ле тер ска бри га да, Мома Ста ној ло вић поста -
вљен је на дужност коман ди ра 2. чете Кра гу је вач ког бата -
љо на, који се иста као већ у првој бор би бри га де, 22. децем -
бра, у селу Гао чи ћу, када је заро бље но 120 Ита ли ја на. Сеп -
тем бра 1942. годи не, у Босан ском Петров цу, Ста ној ло вић
је поста вљен за поли тич ког коме са ра, а убр зо и за коман -
дан та Кра гу је вач ког бата љо на. Он је, тако, постао први
пред рат ни актив ни офи цир који је постао поли тич ки коме -
сар у НОБ-у, и то у бата љо ну у ком је било више истак ну -
тих чла но ва кому ни стич ке пар ти је. У бор би за пре ла зе на
Тари, у тако зва ној „Петој” офан зи ви јуна 1943, када је
његов бата љон упор но одр жа вао поло жај на Или ји ној гла -
ви, Ста ној ло вић је добио наре ђе ње да пре ђе у састав Тре -
ће про ле тер ске (сан џач ке) бри га де, у којој је поста вљен за
заме ни ка коман дан та бри га де. Поги нуо је 13. јуна 1943.
годи не изнад Тјен ти шта, на левој оба ли Сутје ске. За народ -
ног херо ја про гла шен је 23. јуна 1948. годи не.

МОМ ЧИ ЛО МОМА СТА НОЈ ЛО ВИЋ 

Почетком шездесетих година ВТРЗ „Мома Станојловић”
осваја испитивање, а касније и ремонт британских мотора
АЛМ-755/1 (МЦ „Одбрана”)



них зуп ча ни ка за мотор ВК-105, ливе ња гли ко-лежа ја за та
два типа мото ра и ливе ње разних спе ци јал них брон зи, као и
изра да уре ђа ја за испи ти ва ње маг не та и дру гих елек тро а -
гре га та, затим изра да уре ђа ја за испи ти ва ње пум пе за убри -
зга ва ње и дело ви мото ра Хиспа но.

Пред у зе ће није дуго функ ци о ни са ло по наве де ном
прин ци пу, па је одлу ком тада шње вла де, 2/15. апри ла 1955,
пре и ме но ва но у Вазду хо плов но тех нич ки ремон ти завод
(ВТРЗ) „Мома Ста ној ло вић”, које је од 1. јула те годи не кре -
ну ло да функ ци о ни ше по Пра вил ни ку посло ва ња ремонт них
заво да у ЈНА. Том про ме ном делат ност Заво да није била
изме ње на – основ на наме на посто ја ња и функ ци о ни са ња
заво да била је и даље ремонт мото ра. Одлу ком Коман де
ЈРВ из 1956. годи не, сви ави он ски клип ни мото ри упу ћи -
ва ни су у ВТРЗ „Мома Ста ној ло вић”. На тај начин у Заво -
ду је осво је на оправ ка и ремонт бли зу 30 типо ва клип них
мото ра. Тако ђе, интен зи ви ра се изра да резер вних дело -
ва за ави он ске мото ре. 

У том пери о ду посеб но се исти че реа ли за ци ја моди фи -
ка ци ја гне зда лежа ја ради ли це на мото ру Хиспа но. Та моди -
фи ка ци ја је зна чај на по томе што тај про блем није успе ла да
реши ни матич на фабри ка. Тако ђе, осво је не су и оправ ке
бло ко ва мото ра ВК-105, АМ-38, Мер лин 25 и Мер лин 114,
те моди фи ка ци је на редук то ру мото ра Рен џер, која је ути -
ца ла на про ду же ње упо тре бе овог мото ра за још неко ли ко
годи на. Ипак, уоча ва се у 1957. да је Завод успе вао да оства -
ри годи шњи план оправ ке мото ра са неких 60 одсто. Тако -
ђе, крит ко ван је сла би ји ква ли тет изра ђе них резер вних
дело ва, а са дру ге стра не кон ста то ва но је да тај завод има
нај шко ло ва ни ји људ ски потен ци јал од свих заво да у ЈРВ.
При пад ни ци Заво да пру жа ли су, тако ђе, помоћ једи ни ца ма
у раду на ави он ским мото ри ма. 

Већ 1957. годи не уоче но је да ће изла ском ави о на са
клип ним мото ри ма из упо тре бе Завод има ти сло бод не капа -
ци те те, па се отво ри ло пита ње њего ве пре о ри јен та ци је.
Тако у састав Заво да посте пе но ула зе и делат но сти дру гих
заво да ЈРВ.

После рас фор ми ра ња ВТРЗ „Мете ор” у Ско пљу 1959, у
завод у Кне жев цу сели се ремонт и оправ ка земаљ ске опре -
ме из саста ва вазду хо плов ства. Прво такво сред ство био је
елек тро стар тер „Форд-У-1000”, потом стар тер А3-АЕ, а до
1964, број ка типо ва земаљ ске опре ме која је опра вља на у

ВТРЗ у Кне жев цу дости гла је 40. У ту број ку спа да ли су елек -
тро стар те ри, елек тра не, ком пре со ри висо ког и ниског при -
ти ска, гре ја чи вазду ха, ста ни це за про из вод њу кисе о ни ка,
уре ђај за топло пра ње ави о на, уре ђа ји за испи ти ва ње хидро -
ин ста ла ци је, хидро а гре га ти, агре га ти за пуње ње аку му ла то -
ра и деми не ли за то ри.

Почет ком шезде се тих годи на ВТРЗ „Мома Ста ној ло -
вић” осва ја и уре ђа је за испи ти ва ње ком по нен ти хели коп -
тер ских мото ра совјет ске про из вод ње АШ-82, одно сно бри -
тан ских АЛМ-755/1, ремонт клип ног мото ра ДМ-6Р, као и
шири асор ти ман раз ли чи тих дру гих арти ка ла за вазду хо -
плов ство: спе ци јал не ала те, упа ља че бом би, тре на жне тор -
ње ве за пило те, метал не амба ла же за мото ре итд. 

Новом реор га ни за ци јом вазду хо плов ства у окви ру ЈНА,
спро ве де ном 1964. годи не, ВТРЗ „Мома Ста ној ло вић” доби -
ја још јед ну делат ност: ремонт спе ци ја ли зо ва них вози ла
која су се кори сти ла у вазду хо плов ству. Те посло ве у РВ и
ПВО оба вља ла је Вој на ради о ни ца бр. 46. Она је до 1954.
годи не про ме ни ла лока ци је у Новом Саду и Зему ну, ода кле
је 12. јула 1954. пре се ље на у Кне же вац, на лока ци ју поред
пред у зе ћа „Мома Ста ној ло вић”. Прво бит но је била у над ле -
жно сти тери то ри јал не 48. вазду хо плов но тех нич ке коман де,
а касни је Коман де ЈРВ. У њој су се опра вља ла спе ци јал на
вози ла и уре ђа ји за вазду хо плов ство. Ради о ни ца је рас фор -
ми ра на наред бом од 15. фебру а ра 1964, и ком плет на је ушла
у састав у ВТРЗ „Мома Ста ној ло вић”.

У том пери о ду попра вље ни су мно го број ни типо ви спе -
ци ја ли зо ва них вози ла аме рич ке изра де („ауто кар”, „бидер -
ман”, „рео”, „гро слер”, „феде рал”, „салев”, „кон вен сер”,
„кларк” и „кон ве јо нер” и „мар мон”), цистер не (аме рич ке
ГМЦ и „Лутер Џор дан”, ита ли јан ске „Вибер ти” и холанд ске
„даф”), трак то ри („фер гу сон”, „Гиб сон и Кларк”), пут нич ка
вози ла „шевро лет”, али и југо сло вен ска спе ци ја ли зо ва на
вози ла на шаси ја ма основ них типо ва ками о на које су про из -
во ди ли ФАП или ТАМ.

Тако се од 1964. годи не у том заво ду опра вља ју клип ни
авио-мото ри, про из во де резер вни дело ви за њих, опра вља
земаљ ска тех ни ка и спе ци ја ли зо ва на вози ла за потре бе
вазду хо плов ства. У 1968. нару че не су нул та и прва сери ја
све жње ва бом би С-8-16, у укуп ној коли чи ни од 400 кома да
за потре бе РВ и ПВО. У истом пери о ду, у састав РВ и ПВО
ула зи вели ки број спе ци јал них вози ла совјет ске про из вод -
ње, које ће у наред ном пери о ду поче ти да опра вља и ремон -
ту је и Завод „Мома Ста ној ло вић”.

Вазду хо плов ни завод „Мома Ста ној ло вић” 
Урба ни стич ким пла ном изград ње Новог Бео гра да на

про сто ру Аеро дро ма „Бео град” („земун ског аеро дро ма”) и
лока ци је на којој се нала зио ВТРЗ „Јастреб” била је пред ви -
ђе на изград ња стам бе них и дру гих обје ка та. Због тога је
Коман да РВ и ПВО у сеп тем бру 1969. годи не поче ла да раз -
ма тра изград њу заво да на новој лока ци ји, пред ви ђе ној за
сме штај и обје ди ња ва ње два заво да –  „Јастреб” и „Мома
Ста ној ло вић”. Током јесе ни те годи не уса гла ша ва на су мно -
га пита ња око пре се ље ња два заво да, јер је селид ба тако
две вели ке уста но ве зах те ва ла реша ва ње низа фор мал но -
сти. У упра ви Заво да „Мома Ста ној ло вић” били су резер ви -
са ни пре ма селид би, али су из Коман де РВ и ПВО и ВТРЗ
„Јастреб” сти за ла уве ра ва ња да ће обје ди ња ва ње пове ћа ти
и финан сиј ски биланс заво да. С дирек ци јом за изград њу
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ВТРЗ „Мома Станојловић” ремонтовао је
и специјализована возила која су се користила 
у ваздухопловству (кол. Б. Димитријевић)



Све у све му, почет ком седам де се тих годи на оба заво да
пре се ље на су на нову лока ци ју са ком плет но новом инфра -
струк ту ром изме ђу кра ја села Батај ни ца и исто и ме не вазду -
хо плов не базе. Тако је зао кру жен читав ком плекс, а завод
добио могућ ност бољег функ ци о ни са ња и шире ња. 

Обје ди ње ни завод понео је нови назив: ВТРЗ „Бео -
град”, сход но наред би за фор ми ра ње од 12. сеп тем бра
1972. годи не. Сва ки од два рани ја завод уну тар обје ди ње -
ног задр жао је сте пен само стал но сти као посеб не „про из -
вод не једи ни це”, које су носи ле нази ве дота да шњих заво да
„Јастреб” и „Мома Ста ној ло вић”. Међу тим, пре ма наред би
саве зног секре та ра за народ ну одбра ну од 13. децем бра
1976, ВТРЗ „Бео град” пре и ме но ван је у ВТРЗ „Мома Ста ној -
ло вић”  (касни је само ВЗ – вазду хо плов ни завод). У њего вом
саста ву про из вод не једи ни це „Јастреб” и „Мома Ста ној ло -
вић ” пре и ме но ва не су у 1. и 2. про из вод ну једи ни цу. Касни -
је, током осам де се тих годи на, уве шће се уну тра шња орга -
ни за ци ја у окви ру пого на, од којих је сва ки имао сво ју посеб -
ну наме ну – делат ност и озна ку (П-1, П-2, П-3, П-4).  

Током прве поло ви не седам де се тих годи на про шлог
века спро во ђе не су при пре ме за осва ја ње ремон та на јури -
шним ави о ни ма „соко јастреб”, а посеб но за ремонт совјет -
ских хели коп те ра Ми-8, чије су прве оправ ке изве де не већ
1971, а који ће у про цес ремон та ући тек сре ди ном седам де -
се тих годи на. Исто је важи ло и за њихо ве мото ре ТВ2-117,
за које су Совје ти оду го вла чи ли испо ру ку доку мен та ци је за
ремонт, тако да су у првој фази хели коп те ри ремон то ва ни у
заво ду у Батај ни ци, а мото ри у СССР-у. Уни вер зал на испит -
на ста ни ца у Батај ни ци била је у функ ци ји од 1976. годи не.
На њој је 1977. годи не испи тан први мотор ГТД-350, а 1978.
годи не први ТВ2-117А.

Тако ђе, ради ло се на осва ја њу ремон та хели коп те ра
Ми-2 пољ ске про из вод ње. У пери о ду 1972–1973. изве ден је
ремонт јед не гру пе полов них тран спорт них Ц-47, купље них
у Фран цу ској. Посте пе но се сма њио и број ремон то ва них
хели коп те ра С-55, јер је доне та одлу ка да се они повла че из
нао ру жа ња. Наста вљен је ремонт хели коп те ра Ми-4. Један
од кључ них про бле ма за оба заво да 1970. годи не био је
„недо ста так резер вних дело ва и нере ше на тех но ло шка про -
бле ма ти ка”.

Сре ди ном осам де се тих годи на на ремон ту и оправ ци у
ВЗ „Мома Ста ној ло вић” били су сле де ћи типо ви: „јастреб” у
све три вер зи је (Ј, ИЈ, НЈ), „кра гуј”, школ ски и лаки „утва 66”,
„утва 75”, „злин 526”, тран спорт ни Ан-2 и Ан-26, про тив по -
жар ни „кан адер ЦЛ-215”, хели коп те ри Ми-2, Ми-8, газе ла”
(и нао ру жа на „гама”). Из цивил ног сек то ра, тач ни је Вазду -
хо плов ног саве за Југо сла ви је, на ремонт су сти за ле лаке
спорт ске „цита бри је”, одно сно ави о ни Ан-2 и „утва-75”, а
рађе не су оправ ке и на поје ди ним ави о ни ма из дру гих цивил -
них уста но ва. У Заво ду су нај кра ће бора ви ли хели коп те ри
„газе ла” (око пола годи не), а про сеч но задр жа ва ње на
општим оправ ка ма у 1981. било је око шест месе ци, док се
1986. годи не вре ме про ве де но на ремон ту кре та ло од 10 до
15 месе ци, у зави сно сти од окол но сти. Ави о ни типа „кана -
дер”, који су током лета интен зив но лете ли у гаше њу пожа -
ра, углав ном су ван сезо не бора ви ли у Заво ду.

Зна ча јан посао био је и ремонт хели коп те ра Ми-8 еги -
пат ског вазду хо плов ства у бази Дахе ла код Алек сан дри је,
који је ВЗ „Мома Ста ној ло вић” ура дио 1983–1984. годи не,
као и помоћ у изград њи инфра струк ту ре аеро дро ма у

Новог Бео гра да про це ње на је вред ност пре о ста лих обје ка -
та на аеро дро му које ја кори стио завод „Јастреб”. 

У пре ла зном пери о ду за одр жа ва ње кон ти ну и те та рада
тог заво да одре ђен је и један хан гар на аеро дро му у Батај -
ни ци. Ради про це не посло ва обје ди ња ва ња, у мар ту 1970,
фор ми ра на је коми си ја из оба заво да.  

1 .  ј у л  2 0 1 6 .

12

Посе бан зада так почет ком деве де се тих годи на про -
шлог века било је пре се ље ње Вазду хо плов ног заво да
„Змај” из Вели ке Гори це крај Загре ба, и касни је пре у зи ма -
ње ремон та тех ни ке која је рађе на у њему. Пре изби ја ња
суко ба толе ри сан је тихи бој кот у том заво ду, који је још
од 1990. годи не успо рио тем по ремон та ави о на МиГ-21 и
„галеб Г-4”. Од апри ла 1991. у једи ни це није сти гао није -
дан ремон то ва ни ави он из „Зма ја”, јер су радо ви прак тич -
но били обу ста вље ни.

После дуго трај них пре го во ра са хрват ским вла сти ма
дого во ре но је пре се ље ње заво да „Змај”, за шта су Хрва ти
поста ви ли услов да се читав посао оба ви у року од 15 дана
са 100 људи. Изву че на су 42 ави о на (међу који ма и ирач ки
МиГ-ови 21 и 23, који су чека ли ремонт), 32 ави он ска мото -
ра, 3.500 тона тере та, мер но-испит на опре ма, доку мен та -
ци ја, резер вни дело ви за ави о не и уре ђа је, спе ци јал не
маши не, сви рачу на ри осим цен трал ног, возни парк,
систем мета, уре ђа ји из раз вој ног про гра ма, ста ни ца за
испи ти ва ње мото ра и земаљ ска опре ма за Миг-29, чак и
рас кло пље ни музеј ски при ме рак совјет ског бом бар де ра из
Дру гог свет ског рата „петља ков Пе-2ФТ”, који је чекао
реви зи ју. Чети ри ави о на МиГ била су у лет ном ста њу и
могла су да пре ле те до аеро дро ма у Биха ћу.

Пре ма наред би ССНО од 20. јану а ра 1992, Завод је
тре ба ло је да про ме ни назив „Мома Ста ној ло вић” и да се
вра ти на рани је „Јастреб”. Ипак, до тога није дошло, па је
Завод задр жао име народ ног херо ја из Кра гу јев ца до дана -
шњих дана.

хит но пРЕ СЕ ЉЕ ЊЕ

Јуришни авиони „јастреб” ремонотовани су пуних двадесет
година у Заводу (снимио Д. Мачар/кол. А. Смиљанић)

Сто годи на Вазду хо плоВ ног заВо да 
„МоМа Ста ној ло Вић”
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Ира ку, у дру гој поло ви ни осам де се тих годи на. Сре ди ном
осам де се тих у Заво ду су ремон то ва ни хели коп те ри
„газе ла” и из уну тра шњих посло ва – мили ци је, као и
неких арап ских држа ва. Завод је осво јио про из вод њу
лопа ти ца глав ног рото ра, од композитних материјала за
хеликоптер Ми-8. Глав на пред ност била је нижа цена и
дужи ресурс. Завод је 19. децем бра 1986. годи не од фир -
ме „Тур бо ме ка” добио сер ти фи кат о хомо ло га ци ји
испит ног сто ла за мото ре Аста зу III-Б и Аста зу XIV-М. У
том пери о ду изра ђе на је сери ја про тив по жар ног ведра
ПРМ-2000, попу ла р но назва ног „бам би”, које се качи ло
за хели коп тер Ми-8. Ведра је било капа ци те та 2.000
лита ра и слу жи ло је за гаше ње пожа ра, захва та њем воде
са реке, језе ра или базе на и пушта њем за 3–6 секун ди
коман до ва њем из пилот ске каби не.

У дру гој поло ви ни осам де се тих годи на, запо че ло је
ремон то ва ње ави о на „орао”. Неке моди фи ка ци ја на том
типу рађе не су током 1986. годи не, а рани је је изве ден и
ремонт првог про то ти па. Први ави он прве про из ве де не
сери је под вер зи је ИЈ-22 ушао је у про цес ремон та јану а ра
1987, а вер зи је Ј-22 јуна исте годи не.

Тако ђе, ремон то ван је већи број совјет ских спе ци ја ли -
зо ва них вози ла која су кори шће на у РВ и ПВО, као што су
„зил”, „урал”, „краз” и дру га. Део њих је сти зао на ремонт
из поје ди них арап ских зема ља. У заво ду је 1985–1987. годи -
не фор ми ра но оде ље ње раз во ја и про то тип ско оде ље ње.
Зада так им је био про јек то ва ње и изра да пољо при вред ног
ави о на „мома-86”, али и пер спек тив ни раз вој дома ћег хели -
коп те ра ВНХ. Пољо при вред ни „мома-86” тре ба ло је да буде
изра ђен у цело сти од ком по зи та, а хели коп тер ВНХ већим
делом. Ти про јек ти нису одма кли даље од изра де поје ди них
калу па, дело ва и маке та.

Током бор бе них деј ста ва 1992–1995.
Реор га ни за ци јом из сеп тем бра 1992. годи не Вазду хо -

плов ни завод „Мома Ста ној ло вић”, у који су пову че ни дело -
ви напу ште ног ВЗ „Змај” код Загре ба, пре шао је у (Тех нич ку
упра ву) Сек тор за вој но при вред ну делат ност Саве зног
мини стар ства одбра не. Новем бра 1993. на нивоу Гене рал -

шта ба ВЈ дошло је про ши ре ња фор ма ци је. У окви ру те орга -
ни за циј ске про ме не Сек тор за опе ра тив не посло ве, у коме
је била Упра ва за РВ и ПВО, пре фор ми ран је по сек тор ском
прин ци пу. Упра ва РВ и ПВО поста ла је Сек тор РВ и ПВО са
упра ва ма сек то ра, ави ја ци је, АРЈ и ПВО, ВОЈ и вазду хо плов -
но тех нич ком упра вом (у чији је састав ушао ВЗ „Мома Ста -
ној ло вић”). Почет ком мар та 1994. наре ђе не су нове орга ни -
за циј ско-моби ли за циј ске про ме не „у скло пу тран сфор ма ци -
је Вој ске Југо сла ви је”. У састав Коман де РВ и ПВО тада се
поно во вра ћа ВЗ „Мома Ста ној ло вић”. 

Слом СФРЈ 1991–1992. годи не био је и слом систе ма
инте гри са ног вазду хо плов ног одр жа ва ња у окви ру чети ри
вазду хо плов на заво да РВ и ПВО. Повла че ње дела сред ста ва
из ВЗ „Змај” код Загре ба, који је ремон то вао ави о не МиГ-21,
„галеб Г-2” и Г-4, у ВЗ „Мома Ста ној ло вић” није зна чи ло и
ауто мат ско осва ја ње ремон та тих лете ли ца у батај нич ком
заво ду. Оте жа на кому ни ка ци ја са ВЗ „Космос” (радар ска и
ракет на тех ни ка) у Бања лу ци, одно сно ВЗ „Орао” у Рај лов цу
(мото ри), ути ца ла је и на вазду хо плов но тех нич ко одр жа ва -
ње сред ста ва у РВ и ПВО. Рат у Босни и Хер це го ви ни оте -
жао је рани ју кому ни ка ци ју изме ђу заво да и једи ни ца. Део
ремон та од 1993. пре у сме рен је (неу спе шно) на фабри ку
„Утва” у Пан че ву.

Током бор бе них деј ста ва 1992–1995, при пад ни ци Заво -
да одла зи ли су на аеро дро ме Бања лу ка и Удби на ради пру -
жа ња помо ћи тамо шњем вазду хо плов но-тех нич ком саста ву
у одр жа ва њу ави о на „јастреб” и „орао”, одно сно хели коп те -
ра „газе ла” и Ми-8.

У том пери о ду, у ВЗ „Мома Ста ној ло вић” ремон то ва на
је сва тех ни ка РВ и ПВО. Уз ремонт типо ва који су осво је ни
у седам де се тим и осам де се тим годи на ма (бор бе ни мла зни
„јастреб” и „орао”, тран спорт ни Ан-2, Ан-26, лаки „утва”,
„злин”, хели коп те ри  Ми-2, Ми-8, „газе ла”), осво јен је и
ремонт ави о на које је искљу чи во ремон то вао ВЗ „Змај” до
1991, а то су ловач ки ави о ни МиГ-21 вер зи ја Л-15, НЛ-16 и
Л-17, „галеб Г-2” и „галеб Г-4”. Ремон то вао је и тур бо е ли сне
мото ре: Изо тов ТВ2-117А, Аста зу III-Б и XIV-M, Изо тов ГТД-
350, Аи-24ВТ, клип не мото ре Лајк минг ГСО-480, Лај ко минг
ИО-360БИФ, M-137А, Аш-62ИР, Лај ко минг ИГСО-540 и,
Прат енд Вит ни Р-2800. Тако ђе, рађен је ремонт – оправ ка
радио-нави га ци о не опре ме, аеро фо то-опре ме и летач ке

опре ме, као и оправ ка спе ци ја -
ли зо ва них вози ла за вазду хо -
плов ство. 

Осим тога, у Заво ду су
изра ђи ва ни гуме ни дело ви (зап -
тив ке, семе рин ге, амор ти зе ре),
изме њи ва чи топло те саћа сте
струк ту ре, фрик ци о ни еле мен -
ти (коч ни це и ламе ле за ави о не,
али и тен ко ве) и, нарав но, лопа -
ти це за хели коп те ре.

На уда ру НАТО бом би 
Нови сукоб у СРЈ наго ве -

штен је 1998. годи не, ком пли ко -
ва њем ста ња на Косо ву и Мето -
хи ји и све широм албан ском
ору жа ном акци јом са јед не и
прет ња ма НАТО-а са дру ге

Од средине седамдесетих година у Заводу се ремонтује хеликоптер Ми-8 
(снимио Б. Димитријевић)



стра не. Ста ње у коме се нала зи ло РВ и ПВО од сре ди не
деве де се тих годи на било је дели кат но. Исти ца ње ресур са,
немо гућ ност дома ће про из вод ње вазду хо пло ва, слом систе -
ма намен ске инду стри је и међу нард ни ембар го, учи ни ли су
сво је. У том пери о ду, 1998–1999. годи не на сце ну опет сту -
па ју вред не руке људи из Заво да.

Непо сред но пред рат на деј ства запо че то је систе мат -
ско обна вља ње ресур са и вра ћа ње неис прав не тех ни ке у
строј. Напо ри ма вазду хо плов но-тех нич ке слу жбе и уз
подр шку ВЗ „Мома Ста ној ло вић” у исправ но ста ње дове -
де но је 25 вазду хо пло ва, зна тан број радар ских сред ста ва,
ПА топо ва, бор бе них и више сто ти на мотор них вози ла. 

У усло ви ма када није било набав ки резер вних дело ва
и када пра во вре ме ни ремонт ави о на МиГ-29 није био обез -
бе ђен, при сту пи ло се алтер на тив ним реше њи ма. У изра зи -
то тешким усло ви ма недо стат ка резер вних дело ва за
МиГ-29, при ме ном одре да ба Пра ви ла Вазду хо плов но тех -
нич ке слу жбе обез бе ђе на је потреб на функ ци о нал на
исправ ност. С обзи ром на то да је ави о ни ма МиГ-29 био
исте као рок рада од девет годи на, у одно су на вре ме уво -
ђе ња у бор бе ну упо тре бу, сачи њен је „Про грам за про ду -
же ње рока рада”. По том про гра му изво ђе ни су радо ви, а у
про цес њего ве изра де укљу че ни су вазду хо плов но-тех нич -

ки орга ни Коман де РВ и ПВО, Вазду хо плов ног заво да и
Вазду хо плов но-тех нич ке упра ве Гене рал шта ба, чији је
начел ник одо брио про грам. Радо ве су оба вља ли вазду хо -
плов но-тех нич ки састав 177. вазду хо плов не базе и запо -
сле ни у ВЗ „Мома Ста ној ло вић”.

Међу тим, рат са НАТО-ом донео је дра ма тич не
дане за Вазду хо плов ни завод. Први напад ави ја ци је
НАТО-а и крста ре ћих раке та у ноћи 24/25. мар та 1999.
имао је за циљ изба ци ва ње систе ма ПВО, деј ство по
гото во свим аеро дро ми ма и, при лич но нео че ки ва но за
први напад и про кла мо ва не циље ве опе ра ци је, деј ство
по ремонт ним капа ци те ти ма вазду хо плов ства заво ду
„Мома Ста ној ло вић” и пред у зе ћу „Утва”. Ују тро 25. мар -
та из гото во свих дело ва Бео гра да видео се црни густ
дим над аеро дро мом Батај ни ца. Био је то дим из разо -
ре них пого на Вазду хо плов ног заво да „Мома Ста ној ло -
вић”. У наред ним дани ма до кра ја мар та, ави ја ци ја
НАТО- а уни шти ла је витал не дело ве заво да: пого не П-
1, П-2, П-4, П-5, скла ди ште, фар ба ру, топла ну и испит ну
ста ни цу. 

Ипак, и поред раза ра ња, људ ство из Заво да наста -
ви ло је са сво јим послом на одр жа ва њу вазду хо плов не
тех ни ке, без обзи ра на стал ност вазду шних напа да по
једи ни ца ма РВ и ПВО. Тако ће ти људи оди гра ти зна чај -
ну уло гу у вазду шном рату са НАТО-ом 1999. годи не. Ти
напо ри често су оста ја ли ван очи ју јав но сти, а оно што
је ура ђе но завре ђу је сва ку пажњу.
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Сто годи на Вазду хо плоВ ног заВо да 
„МоМа Ста ној ло Вић”

Шема бомбардовања са хронологијом појединих напада 
и уништења објеката (ВЗ „Мома Станојловић”)



У инте гри са ном систе му вазду хо плов но тех нич ког и
тех нич ког обез бе ђе ња (од вода до Вазду хо плов но-тех нич ке
упра ве ГШ) одр жа ва ње ави о на у првом и дру гом сте пе ну,
радар ских и ракет них сред ста ва у првом, дру гом и тре ћем
сте пе ну спро во ђе но је соп стве ним сна га ма и сред стви ма,
уз помоћ при вре ме но фор ми ра ног Цен тра за одр жа ва ње
вазду хо плов не тех ни ке (ЦОВТ). Тај цен тар је фор ми ра ла
Вазду хо плов но-тех нич ка упра ва ГШ анга жу ју ћи струч ни
кадар из ВЗ „Мома Ста ној ло вић”, РЗ „Космос” у Бања лу ци,
пред у зе ћа ИНФИЗ из Зему на, ста ре ши на ВТСл из Школ -
ског цен тра РВ и ПВО и од добро во ља ца, пен зи о ни са них
ста ре ши на.

У ави ја циј ским једи ни ца ма и у ВЗ „Мома Ста ној ло вић”
попра вље но је 17 оште ће них вазду хо пло ва (15 ави о на и два
хели коп те ра). Неис прав но сти су откло ње не са још 30 вазду -
хо пло ва, редов но је пре гле да но 10, а на још 10 вазду хо пло -
ва одра ђе ни су неки дру ги радо ви. Ти радо ви изве де ни су у
изу зет но тешким и опа сним пољ ским усло ви ма. Због интен -
зив ног деј ства ави ја ци је НАТО-а, оба вља ни су на више лока -
ци ја. Поправ ка јед ног ави о на више пута је пре ки да на због
обу ста вља ња радо ва или про ме не лока ци је. Пре вла че ње
раста вље ног ави о на од јед ног до дру гог рад ног места, по
опе ра тив ним повр ши на ма аеро дро ма или по путе ви ма, била
је вео ма ризич на опе ра ци ја.

Од поло ви не маја 1999, пора стом деј ста ва НАТО ави -
ја ци је, Штаб Врхов не коман де донео је одлу ку да се ави о на
раста вља ју. Коман да РВ и ПВО пла ни ра ла је да раста ви 24
исправ на и све оште ће не ави о не. Раста вља ње 17 ави о на
оба вио је вазду хо плов но-тех нич ки састав вазду хо плов них
база, а пре о ста лих 12 еки пе заво да „Мома Ста ној ло вић”. Тај
посао обу ста вљен је 6. јуна 1999, на осно ву про це не да ће
се рат уско ро завр ши ти.

У току рата, на бази рани је раз ви је них ору ђа, у бор бе -
ну упо тре бу уве ден је низ моди фи ко ва них „пра га”, назва них
лаки ракет ни систем „РЛ-2” одно сно „РЛ-4”, са укуп но девет
ору ђа. Гру па струч ња ка из ВЗ „Мома Ста ној ло вић”, ВОЦ и
ВТИ раз ви ла је иде ју ракет ног систе ма са упо тре бом ИЦ
наво ђе них раке та вазду х–ва здух.

Вазду хо плов ни завод од 1999. до данас
Одмах по завр шет ку рата са НАТО-ом, а ради пове ћа -

ња исправ но сти сред ста ва рат не тех ни ке, пред у зе те су
сле де ће мере: за повре ме не пре гле де ави о на и хели коп те -
ра фор ми ра но је десет рад них места у пољ ским усло ви ма,
у гра ни ца ма могућ но сти анга жо ва ни су ремонт ни заво ди
ВЗ „Мома Ста ној ло вић” и ТРЗ „Чачак”. 

Тако ђе, под руко вод ством тада шњег првог чове ка
пуков ни ка гене рал ног дирек то ра Вла де те Мило ва но ви ћа,
при сту пи ло се раш чи шћа ва њу и оправ ци инфра струк ту ре
Заво да. Вра ћа на је рани је исе ље на опре ма. Обна вља ју се
уни ште ни или адап ти ра ју оште ће ни објек ти, у које су пре -
се ље ни ала ти, мате ри јал и обна вља не актив но сти. Део
пого на или оде ље ња Заво да у првим порат ним годи на ма
нала зио се на више од 30 лока ци ја , где су успостављене
линије и радни процес се одвијао  док се нису створили
услови за повратак у завод.

Оспо со бље ни су објек ти нека да шњег пого на П-1, у
коме је наста вљен ремонт ави о на и хели коп те ра у нао ру -

жа њу вазду хо плов ства: МиГ-21, „орао”, „галеб Г-4”, „утва
75”, одно сно хели коп те ра „газе ла” и Ми-8. Због уни ште ња
капа ци те та пре стао је једи но ремонт ави о на Ан-26 и пре у -
сме рен је у ино стран ство. С дру ге стра не, у сарад њи са
руским инсти ту ци ја ма у Заво ду је 2007–2009. ура ђен
ремонт пет ловач ких ави о на МиГ-29 и два хели коп те ра 
Ми-17, финан си ран сред стви ма Наци о нал ног инве сти ци о -
ног пла на Вла де Срби је.

Обно вљен је ремонт спе ци ја ли зо ва них вози ла за вазду -
хо плов ство, а уве ден је ремонт ракет не (систе ми „куб”,
„нева”) и радар ске тех ни ке из ракет них и једи ни ца ВОЈИН.
Тако ђе, ремон ту ју се: ста ни ца за вође ње раке та СтВР-125М,
елек тро ра звод на каби на РКУ-Н, само ход но лан сир но ору ђе
СЛО 2П25М2, кон трол но испит на ста ни ца КИПСт 2В8М1Е,
осма трач ко-акви зи циј ски рада ри ОАР 1РЛ-128Д, П-12 и
П-15, радар ска ста ни ца за осма тра ње и наво ђе ње РСтОН
1С91М2, лан сир на рам па 5П73, уре ђа ји УППЦ 9С417М и
УКУВ 9С416М. Осво је на је и про из вод ње мале бес пи лот не
лете ли це „вра бац”.

Због ште те коју је пре тр пео у бом бар до ва њу Завод
више није био у ста њу да врши ремонт тур бо-вра тил них и
тур бо-ели сних мото ра, пла зма посту пак, тер мич ку обра ду, а
уни ште ни су и тро кор ди нант ни мер ни сто типа „мау зер” и
акли ма ти зо ва на фар ба ра.

Гашењем Ваздухопловно-техничке управе Завод од
11. окто бра 2000, пре ла зи у Тех нич ку упра ву Сек то ра
поза ди не ГШ ВЈ. Потом 2004, пре ла зи у струк ту ру Упра -
ве за одбрам бе не тех но ло ги је Сек то ра за мате ри јал не
ресур се Мини стар ства одбра не, где је функ ци о ни сао
као вој но до хо дов на уста но ва са око 1.100 запо сле них, а
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Аеро план ска ради о ни ца, ВР 170, ЗОА 170, ВТРЗ
„Јастреб”: вој ни чинов ник Ерзи ли је Мати чић (1944), капе -
тан Заха ри је Пау но вић (1945), поруч ник Фра њо Хор ва ти -
но вић (1946), мајор Кар ло Јели нек (1946), капе тан Павле
Пан ду ро вић (1947), мајор Живо јин Гру јић (1948), капе тан
прве кла се Иван Илић (1950), мајор Ђура Савић (1953), пот -
пу ков ник Звон ко Павли нић (1958), пуков ник Крсто Резо ни -
ко (1964), пот пу ков ник Крсто Јова но вић (1966), пот пу ков -
ник Радо слав Мар ко вић (1968), пот пу ков ник Жив ко Стој -
ко вић (1968).

ВР 166 и ВТРЗ „Мома Ста ној ло вић”: пот пу ков ник
Јосип Шпе рац (1948), капе тан прве кла се Крсто Резо ни ко
(1951), пуков ник Алек сан дар Ленац (1953), пот пу ков ник
Бран ко Мир ко вић (1967), пот пу ков ник Мом чи ло Дими три -
је вић (1968).

ВТРЗ Бео град, ВЗ „Мома Ста ној ло вић”: пуков ник
Милун Кне же вић (1971), пуков ник Ради слав Павло вић
(1971), пуков ник Мате ја Анђел ко вић, дипл. инж. (1977),
пот пу ков ник Небој ша Сто ја но вић, дипл. инж (1981), пуков -
ник Гој ко Кова че вић, дипл. инж. (1985), пуков ник Јови ца
Жикић, дипл. инж. (1991), пуков ник Вла де та Мило ва но вић,
дипл. инж. (1994), пуков ник Миро слав Мар ко вић, дипл.
инж. (2000), пуков ник мр Југо слав Срн до вић, дипл. инж.
(2003) пуков ник мр Милен ко Сту пар, дипл. инж. (2007),
пуков ник доц. др Зоран Рајић дипл. инж. (2009), пуков ник
сц Ђор ђе Вуче тић, дипл. инж. (засту па као тех нич ки дирек -
тор 2010), пуков ник мр Деспот Јан ко вић, дипл. инж. (2010).

УПРАВ НИ ЦИ РАДИ О НИ ЦЕ И ЗАВО ДА



од 1. новем бра 2008. почи ње са рада кроз буџет ско
финан си ра ње, систе ма ти за ци јом са сма ње њем запо сле -
них са 1.332 на око 450 рад них места.

Две годи не касни је, 4. мар та 2010, Вазду хо плов ни
завод „Мома Ста ној ло вић” поно во је вра ћен у састав
вазду хо плов ства, одно сно коман де В и ПВО где му је и
место. У том пери о ду, у Заво ду је ура ђе на и уну тра шња
орга ни за ци ја на бази сек то ра, којих има шест: за ремонт
вазду хо пло ва, ремонт сред ста ва ПВО и МТс, про из вод -
њу, кон тро лу ква ли те та, опе ра тив не посло ве,  логи сти ку
и набав ке. Тако ђе, посто је и два одсе ка – за финан си је и
за пла ни ра ње.

Вазду хо плов ни завод „Мома Ста ној ло вић” сер ти фи -
ко ван је од Вој не кон тро ле ква ли те та Мини стар ства
одбра не Репу бли ке Срби је пре ма SRPS ISO 9001:2008
(ISO 9001:2008) и (SNO 9000/05). Тако ђе, Дирек то рат
цивил ног вазду хо плов ства уру чио је 1. јула 2011. годи не
Заво ду сер ти фи кат (Део-145) за одр жа ва ње одре ђе них
типо ва вазду хо пло ва и вазду хо плов них мото ра по цивил -
ним стан дар ди ма у земљи и ино стран ству за: вазду хо -
пло ве (ави он „утва 75” и хели коп тер „газе ле СА
341/342”), и вазду хо плов не мото ре (Аста зу III-Б, Аста зу
XIV, Лaјкоминг ИО 360 и Лај ко минг АЕИО 540).

Миси ја Вазду хо плов ног заво да „Мома Ста ној ло вић”

била је и оста ла одр жа ва ње вазду хо плов но тех нич ких
мате ри јал них сред ста ва (ВТМС). Данас је првен стве но
наме њен за задо во ља ва ње потре ба систе ма одбра не у
обла сти гене рал ног ремон та ВТМС, која се нала зе у нао -
ру жа њу Рат ног вазду хо плов ства и про тив ва зду хо плов не
одбра не (РВ и ПВО). ƒ

Из производње (ВЗ „Мома Станојловић”)

Тек ремонтовани двосед МиГ-21 напушта ремонтну линију, јун 2016. године (снимио Б. Димитријевић)

Сто годи на Вазду хо плоВ ног заВо да 
„МоМа Ста ној ло Вић”
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